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 چشم پوشي غرب از بحران 
پولشويي امارات عربي 

 اهميت واقعيت ها 
در برنامه ريزي

به نظر مي رسد با تغيير جهت 
وزش باده��اي ژئوپليتيك��ي، 
دولت هاي امريكا و اروپا چشمان 
خود را بر مش��كل پولش��ويي 
امارات بسته اند. ايالات متحده 
و چندين كشور غربي ديگر در 
حال تحت فشار قرار دادن يك 
ناظر جهاني پولشويي هستند 
تا سيستم مالي امارات متحده عربي را با وجود نشانه هاي 
مداوم پولش��ويي، س��امت نش��ان بدهند تا اين كشور 
بهش��تي همچنان براي معامات غيرقانوني باقي بماند. 
اين در حالي اس��ت كه گروه ويژه اقدام مالي مس��تقر در 
پاري��س )FATF( در مارس 2022، امارات متحده عربي 
را در فهرست به اصطاح خاكس��تري خود قرار داد. اين 
نامگذاري كه امارات را تنها يك قدم با »فهرس��ت سياه« 
مخوف FATF فاصله مي داد، ضربه بزرگي به بزرگ ترين 
مرك��ز مالي خاورميان��ه بود و همچني��ن تهديدي براي 
آسيب رساندن به رتبه بندي اعتباري بلندمدت اين كشور 
محسوب مي شود، اگرچه هنوز اين اتفاق رخ نداده است. 
خطر بلندمدت براي وضعيت امارات متحده عربي به عنوان 
يك مركز تجاري يكي از دلايلي است كه مقامات مالي آنجا 
تصميم گرفتند در اس��رع وقت از اين شرايط خارج شوند 
و ق��ول »اقدامات موثر« را دادند. با اين حال برخي اعضاي 
 ،)FATF )ICRG گروه بازبيني همكاري هاي بين المللي
كميته اي متشكل از كارشناسان جرايم بانكي و مالي كه 
وظيفه نظارت بر پيشرفت امارات متحده عربي را بر عهده 
دارد، اخيراً از وعده هاي بيش از حد و عدم اقدام اين كشور 
شكايت كردند و به ويژه در مورد قابل اعتماد بودن اطاعات 
ارايه شده توسط امارات ابراز نگراني كردند. به گفته افراد 
مطلع، در كمال تعجب منتق��دان، نمايندگان ICRG از 
چندين كش��ور اروپايي از جمله آلم��ان، ايتاليا و يونان و 
همچنين ايالات متحده از رسيدگي به نگراني هاي خود 
خودداري كردند. )ارزيابي( ICRG بسيار مهم است زيرا 
مبنايي را براي تصميم نهايي مجمع عمومي FATF - يك 
نهاد تصميم گيري متشكل از كشورهاي عضو كه سه بار 
در سال تشكيل مي شود و در مورد اينكه آيا يك كشور از 
ليست خاكستري خارج مي شود يا خير، بسيار مهم است.( 
اين موضوع در جريان نشست ICRG در موريس در ماه مه، 
زماني كه يك نماينده بلژيك، ميشل ورولوئه، به فشار براي 
تسريع حذف امارات از فهرست خاكستري عليرغم عدم 
پيشرفت ملموس در ريشه كن كردن پولشويي اعتراض 
كرد، مطرح شد. امارات متحده عربي اخيراً بلژيك را به عنوان 
بزرگ ترين مركز تجارت الماس خام پيشي گرفته است و 
مقامات نظارتي بين المللي مشكوك هستند كه بيشتر اين 
تجارت شامل وجوه غيرقانوني است. در اين خصوص يك 
نماينده آلمان از وزارت دارايي كشورش در نشست موريس 
گفت كه اين نهاد بايد بر اساس اطاعات ارايه شده توسط 
امارات تصميم گيري كند، حتي اگر آنها مشكوك باشند كه 
ادامه در صفحه 3 اين اطاعات نادرست است. 

يكي از مهم ترين مسائلي كه 
بايد در چارچوب برنامه ريزي 
اقتصادي به آن توجه داشت، 
لزوم پايبن��دي به واقعيت ها 
است. اينكه ما در برنامه ها و 
طرح هاي كان خود صحبت 
از اهداف��ي كنيم كه بس��يار 
بزرگ و جذاب هس��تند اما 
عما دسترسي به آنها ممكن نيست، نه تنها براي ما 
چاره ساز نخواهد بود كه حتي خود به مانعي و چالشي 
جديد در اين حوزه تبديل مي ش��ود؛ چيزي كه ما در 
سال هاي گذشته بارها با آن مواجه شده ايم اما هرگز از 
آن درس نگرفته ايم. يكي از موضوعات مهم و چالشي 
در اين زمينه به تحريم ها بازمي گردد. ما نبايد فراموش 
كنيم كه اقتصاد ايران در كنار تحريم هاي خارجي، با 
مش��كات و محدوديت هاي داخلي نيز مواجه بوده و 
بايد تحت تاثير واقعيت ه��ا، محدوديت هاي داخلي 

كنار بروند. 
توليدكنندگان ما در حالي با فشارهاي خارجي روبرو 
بودند كه همزمان فشار در داخل نيز افزايش يافت و از 
درگيري با ماليات و تامين اجتماعي گرفته تا افزايش 
هزينه مواد اوليه و هزينه نيروي كار، شرايط را دشوار 
كرد تا به نوعي ما فرصت اوج گيري بيش��تر صادرات 
را از دست بدهيم. براي حضور قدرتمند در بازارهاي 
بين المللي ما بايد در ابتدا موانع داخلي را كنار بزنيم تا 
لااقل تحريم ه��اي داخلي از بين برود. در واقع چالش 
اصلي همين جاس��ت. اگر ما بر اس��اس واقعيت ها و 
ظرفيت هاي داخل��ي اقتصاد برنامه ري��زي كرديم و 
شرايطي كه در داخل كش��ور امكان ايجاد دارد براي 
س��رمايه گذاران فراهم كرديم، قطعا مي توان انتظار 

داشت كه اوضاع بهتر شود.
در واقع ما بايد تاش كنيم كه در برنامه ريزي طوري 
نگاه كنيم كه انگار بناست تحريم ها براي مدت طولاني 
باقي بماند و بايد اقتصاد ايران در دل محدوديت ها براي 
خود برنامه ريزي كند. در چنين ش��رايطي مي توان 
انتظار داشت كه رسيدن به برخي از اهداف اقتصادي 
كش��ور در زماني كوتاه تر ممكن ش��ود و در صورتي 
كه تحريم ها كنار بروند نيز بس��تر مناسب تري براي 
فعاليت اقتص��ادي وجود خواهد داش��ت. اين بخش 
اصلي صحبت هايي است كه در سال هاي گذشته بار ها 
از سوي فعالان اقتصادي بر روي آنها تاكيد شده است. 
استفاده از ظرفيت هاي واقعي و ميدان دادن به بخش 
خصوصي و در نهايت رشد و توسعه اقتصادي كشور ما 
را از فكر كردن به تحريم ها به عنوان اولويت نخس��ت 
راحت مي كند و در نهايت ما را به جايي مي رساند كه 
چه تحريم ها بمانند و چه تحريم ها بروند، مي توانيم 
راهكاري مناس��ب براي آينده اقتصاد كش��ور داشته 
باشيم و در صورت كنار رفتن محدوديت ها براي ورود 

به اقتصاد جهاني نيز آمادگي داشته باشيم. 
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گمرك آمار قطعي ترخيص انواع خودروهاي سواري را 
شفاف سازي كرد

وزير ارتباطات با استناد به داده هاي »اسپيدتست« 
وضعيت اينترنت كشور را مطلوب برآورد كرد

صفحه 6    صفحه 7    

 ورود ۲۴۱ خودرو 
در بهار امسال

 هشدار توكلي به »سران قوا و نمايندگان مردم« درباره مصوبه مولدسازي: 

دارند »قانوني« مي نويسند تا »بي قانوني« مجاز شود! 

  سران قوا از غافلان و حريصان دولت به عاقلان و صبوران دولت پناه ببرند
  بزرگان! روساي قوا! نمايندگان مردم! به داد قوانين و اموال مردم برسيد

سوت زني عليه 
»فساد قانوني«

وعده جديد خاندوزي براي ماه هاي باقي مانده از 1402

 متعادل شدن قيمت ها
جايگزين كاهش تورم!

خشت اول مولدسازي و 
ديوار كج اقتصاد

حاش��يه هاي برآم��ده 
از پ��روژه مولدس��ازي و 
گزاره هاي اشتباه بنيادين 
مرتب��ط ب��ا آن در برنامه 
هفتم توس��عه، ي��ك  بار 
ديگر در فضاي اقتصادي 
كشورمان طنين انداز شده 
است؛ در آخرين دست از 
تذكارهاي اهالي اقتصاد و اساتيد، ديروز احمد توكلي 
در خصوص تبعات منفي پروژه مولدس��ازي كه در 
برنامه هفتم توسعه هم گنجانده شده، هشدار داد و 
از تصميم سازان كشور خواسته كه جلوي اين اشتباه 
بزرگ را بگيرند. توكلي از عبارت»فساد قانوني« بهره 
برده تا افكار عمومي و رسانه ها را متوجه خشت هاي 
اشتباهي كند كه معمارِ مولدسازي بر تار و پود اين 
سازه قرار داده است. از قديم الايام گفته اند: »خشت 
اول چون نهد معمار كج/ تا ثريا مي رود ديوار كج...« 
داستان خشت هاي كج اول و س��اختارهايي كه تا 
قيامت كج مي ايستند در اقتصاد ايران يك داستان 
تكراري است. بسياري از تصميمات اقتصادي اشتباه 
در گام هاي نخس��ت، اتخاذ مي ش��وند تا سال ها و 
دهه ها و حتي قرن ها، منش��أ بروز مشكات عديده 
در كشورمان مي شوند. به عنوان نمونه تصميم اشتباه 
استفاده از درآمدهاي نفتي براي امور جاري كشور، 
تصميم غلطي بود كه روز و روزگاري در اين كش��ور 
گرفته شد و هنوز كه هنوز است اقتصاد و معيشت ايران 
را گروگان گرفته است. همين تصميم غلط، اقتصاد 
ايران را به يك اقتصاد رانتير نفتي بدل س��اخته كه 
خروج از آن به اين سادگي ها نخواهد بود. اين در حالي 
است كه گروه ديگري از كشورهاي نفتي مثل نروژ و...

از ثروت خدادادي و... براي سرمايه گذاري هاي مولد و 
تحقق توسعه پايدار استفاده كرده و هر سال بر حجم 
ثروت و دارايي هاي ميان نس��لي خود اضافه كردند. 
موضوع خصوصي س��ازي يكي ديگر از پروژه هاي 
مهم اقتصادي ايران اس��ت كه با هدف زدودن گرد 
و غبار اقتصاد دولتي از اقتصاد ايران اتخاذ ش��ده اما 
طي س��ال هاي اخير نه تنها كمكي به ورود بخش 
خصوصي واقعي و قدرتمند در اتمس��فر اقتصادي 
ايران نشده، بلكه خود عاملي براي رشد فساد، رانت، 
ويژه خواري و... شده اس��ت. پروژه مولدسازي، ايده 
ديگري اس��ت كه به اعتقاد اكثريت قريب به اتفاق 
كارشناسان نه تنها منجر به پويايي بخش خصوصي 
واقعي نمي ش��ود، بلكه باعث اتاف حجم انبوهي 
از منابع كش��ور هم مي شود. اما موضوع مولدسازي 
دارايي ها كه قرار است سران قوا و يك هيات معدود از 
افراد در خصوص آن تصميم سازي كنند با ضوابط و 
مقررات قانوني كشور در تعارض است. اساسا مشخص 
نيست، اين ايده بدون چارچوب هاي شفاف و قانوني 
چه سرانجامي داشته باشد. تنها در يك سال امكان 
فروش 108 هزار ميليارد تومان اموال دولت در قالب 
اين پروژه ايجاد ش��ده است. از همين امروز مي توان 
پيش بيني كرد كه چوب حراج به دارايي هاي ملي 
ايرانيان زده شود. چرا كه ساختارهاي نظارتي مطلوب 
در قالب اين ايده پيش بيني نشده است. در واقع هيات 
واگذاري، مي تواند يك كارخانه را كه 1000 ميليارد 
تومان قيمت دارد را به قيمت 200 ميليارد تومان به 
فروش برساند. چرا اين موضوع محتمل است؟ چون 
دولت امسال با كس��ري بودجه بالايي مواجه شده 
است. بر اساس برخي روايت ها دولت در سال 1402 
تا كسري بودجه اي حول و حوش 500 تا 700 هزار 
ميليارد توماني روبه روست؛ در سال هاي قبل دولت 
همه راه هاي ممكن را پيموده و براي جبران كسري 
بودجه اش اقدام به استقراض از بانك مركزي، چاپ 
پول، ف��روش اوراق، افزايش ماليات ه��ا و... مي كرد. 
امسال اما همه اين ظرفيت ها پر شده است. دولت تا 
س��ال ها بايد اصل پول و سود اوراق فروخته شده در 
سال هاي قبل را پرداخت كند. از سوي ديگر دولت تا 
جاي ممكن از سيستم بانكي استقراض كرده است؛ 
ماليات ها را هم تا حد امكان بالا برده بدون اينكه توسعه 
پايه هاي مالياتي داشته باشد، در اين شرايط دولت 
گزاره ديگري براي كسب درآمد ندارد؛ تنها مسير باقي 
مانده، فروش اموال و دارايي هايش است كه قرار است 
در طرح مولدسازي آنها نيز به فروش برسند. در اين 
شرايط، عنصر زمان براي دولت مهم است؛ وقتي زمان 
اندك باشد، دولتي ها ناچارند اموال و دارايي هايشان 
را با هر قيمت نازلي شده به فروش برسانند. تازه اين 
در ش��رايطي اس��ت كه فرض بگيريم هيچ رويكرد 
مفس��ده آميزي در روند اجرايي مولدسازي وجود 
نداشته باش��د. بر اس��اس آمارها حدود 90 درصد 
اقتصاد ايران دولتي است؛ اغلب ساختارهاي اقتصادي 
كشورمان ذيل حاكميت دولت و نظام حكمراني قرار 
دارد. بخ��ش خصوصي در اين مدل حكمراني هيچ 
جايگاهي ندارد. بخش خصوصي اقتصاد ايران قادر 
به رقابت با نهادهاي حاكميتي نيست؛ بنابراين پاي 
خود را از اين ميدان بيرون مي كشد. اين گونه است 
كه سرمايه گذاران بخش خصوصي يا راه مهاجرت 
را در پيش مي گيرند يا اينكه از مختصات پروژه هاي 
ادامه در صفحه 3 مولد به...  

علي قنبري

يادداشت-1

»مي گويند همه كار را دربست در اختيار هيات هفت نفره اي 
بگذاريد كه درباره ميلياردها ميليارد ثروت ملت تصميم 
بگيرند. فروختني ها را آنان تعيين مي كنند؛ حتي اگر قيمت 
كارشناسي تعيين شده باشد، مي توانند آن را تغيير دهند؛ هر 
قانوني را مخالف كارشان تصور كنند، آن را متوقف مي كنند؛ 
هر تغييري در كاربري زمين صاح دانستند اعمال مي كنند؛ 
به هر نتيجه اي رسيدند هيچ محكمه اي حق بازخواست آنان 
را ندارد و تمام دستگاه هاي ذي ربط مكلف به اطاعت هستند 
و اگر كسي اوامر آنان را دقيق و كامل اجرا نكند يا مانع اجراي 
آن شود محكوم مي شود، بدون آنكه قاضي اجازه استفاده از 

تعويق، تعليق يا تخفيف قانوني داشته باشد.«
آن گونه كه پايگاه خبري جماران گزارش كرده است، احمد 

توكلي، رييس هيات مديره ديده بان شفافيت و عدالت در 
نامه اي خطاب به روساي سه قوه و نمايندگان مردم نگراني 
شديد خود را نسبت به قراردادن مصوبه مولدسازي در ميان 
برنامه هفتم توسعه ابراز كرد و نوشت: در لايحه برنامه هفتم، 
احكامي آورده اند كه بي قانوني شود. دارند قانوني مي نويسند 
كه بي قانوني مجاز باشد و نه رييس مجلس، نه هيات تطبيق 
مقررات، نه مجمع تشخيص مصلحت نظام و نه حتي رييس 

قوه  قضاييه هم نتوانند به آن ورود كنند.
متن اين نامه خطاب به »روساي محترم سه قوه و نمايندگان 

مردم« بدين شرح است: 
در مولدس��ازي از غافان و حريصان دول��ت به عاقان و 
صبوران دولت پناه ببريد. در لايحه برنامه هفتم، احكامي 

آورده اند كه بي قانوني شود. دارند قانوني مي نويسند كه: 
بي قانوني مجاز باش��د. اين »ناقانون« است. اين به »فساد 
قانوني« منجر مي ش��ود. چند س��الي، عده اي با تأكيد بر 
حرف درست ضرورت تأمين مالي دولت براي انجام وظايف 
قانوني، بر مفهوم سابقه دار »مشاركت عمومي و خصوصي« 
اصرار داشتند. خاصه حرف آنان، اين بود كه: بگذاريد عده 
قليلي براي ثروت عظيمي تصميم بگيرند و غصه فساد را هم 
نخوريد. حالا موضوع »مولدسازي« را پيش كشيده اند. اينجا 
هم كار با نقض قانون اساسي آغاز مي شود، ولي شديدتر از بار 
قبل به فساد منجر مي گردد و البته فسادي عميق تر. اين بار 
هم با حرف درست وارد صحنه شده اند. با اين حرف درست 
ادامه در صفحه 8 كه: دولت كسري بودجه و...  

تورم كاهش يافت��ه و اين روند ادامه پيدا مي كند. اين 
بخش مهمي از وعده هاي اقتصادي دولت سيزدهم در 
تمام ماه هاي گذشته را تشكيل مي دهد. دولتي كه در 
ماه هاي ابتدايي فعاليت خود بارها بر اين موضوع تاكيد 
كرد كه تورم را كاهش داده اما س��رانجام نتوانست بر 
آمارهاي واقعي غلبه كند و همانطور كه در گزارش هاي 
رسمي مركز آمار نيز بر آن تاكيد شده بود، مشخص شد 
كه نه تنها تورم كاهش پيدا نكرده كه حتي ركوردهاي 
جديد تورمي نيز در دولت س��يزدهم به ثبت رسيده 
اس��ت. پس از يك س��ال روند صعودي تورم كه فشار 
بر اقشار مختلف جامعه به خصوص كم درآمدها را به 
شكلي قابل توجه افزايش داد، حالا در خرداد ماه مركز 

آمار اعام كرده كه تورم كاهش��ي شده است. هرچند 
هنوز اعداد ثبت شده به شكل قابل توجهي با اهداف و 
استانداردها فاصله دارد اما همين موضوع به مسوولان 
دولت اين شجاعت را داده كه حالا با قدرت بيشتري از 
كاهشي شدن تورم سخن بگويند. در ماه هاي گذشته 
دولت تاش كرده كه با بهبود نسبي روابط با كشورهاي 
منطقه و با كشورهايي در ش��رق آسيا و آفريقا قدري 
وضعيت روابط ديپلماتيك كشور را بهبود بخشد و به 
اين ترتيب راهي براي كاه��ش قيمت ارز و پس از آن 
كاهش تورم پيدا كند و از سوي ديگر نيز برنامه اصلي 
داخل، حول محور كاهش سرعت رشد نقدينگي تعريف 
صفحه 2 را بخوانيد شده و به اين...  

 »تعادل« آسيب شناسي بهينه سازي مصرف 
در بخش  خانگي را بررسي كرد

 آن روي سكه مصرف 
گاز در بخش خانگي

گلناز پرتوي مهر| مصرف گاز در كشور ما با مشكات 
جدي روبرو اس��ت و اين موضوع موجب شده است كه 
با وجود تولي��د روزانه بيش از 750 ميليون مترمكعب 
گاز شيرين، مصرف در زمان فصول سرد سال از توليد 
نيز پيش��ي بگيرد و ما دچار ناترازي مقطعي شويم. از 
همين رو نيز شناخت بخش هاي مصرفي و برنامه ريزي 
در جهت اصاح آن، يك راهكار مهم اس��ت. به گزارش 
خبرنگار»تعادل«، براي شناخت راهكارهاي مرتبط با 

هر بخش بايد ابتدا به دسته بندي مصارف گاز بپردازيم. 
بخش��ي از توليد گاز كش��ور به صادرات مي انجامد كه 
بهترين و سودآورترين راهكار اس��تفاده از گاز است و 
تجارت گاز جزو مصرف داخلي محاس��به نمي شود. به 
غير از صادرات گاز، مصارف داخلي گاز به دو دسته بندي 
عمده تبديل مي ش��ود؛ دسته بندي مرتبط با مصارف 
توليدي و با هدف تجاري و همچنين مصارف غيرمولد 
صفحه 3 را بخوانيد با هدف كسب رفاه بيشتر.   



تورم كاهش يافته و اين روند ادامه پيدا مي كند. اين بخش 
مهمي از وعده ه��اي اقتصادي دولت س��يزدهم در تمام 
ماه هاي گذشته را تشكيل مي دهد. دولتي كه در ماه هاي 
ابتدايي فعاليت خود بارها بر اين موضوع تاكيد كرد كه تورم 
را كاهش داده اما سرانجام نتوانست بر آمارهاي واقعي غلبه 
كند و همانطور كه در گزارش هاي رسمي مركز آمار نيز بر 
آن تاكيد ش��ده بود، مشخص شد كه نه تنها تورم كاهش 
پيدا نكرده كه حتي ركوردهاي جديد تورمي نيز در دولت 

سيزدهم به ثبت رسيده است.
پس از يك س��ال روند صعودي تورم كه فش��ار بر اقش��ار 
مختلف جامعه به خصوص كم درآمدها را به شكلي قابل 
توجه افزايش داد، حالا در خرداد ماه مركز آمار اعلام كرده 
كه تورم كاهشي شده است. هرچند هنوز اعداد ثبت شده 
به شكل قابل توجهي با اهداف و استانداردها فاصله دارد اما 
همين موضوع به مسوولان دولت اين شجاعت را داده كه 
حالا با قدرت بيشتري از كاهشي شدن تورم سخن بگويند.

در ماه هاي گذش��ته دولت تلاش كرده كه با بهبود نسبي 
روابط با كش��ورهاي منطقه و با كشورهايي در شرق آسيا 
و آفريقا قدري وضعيت روابط ديپلماتيك كشور را بهبود 
بخشد و به اين ترتيب راهي براي كاهش قيمت ارز و پس 
از آن كاهش تورم پيدا كند و از سوي ديگر نيز برنامه اصلي 
داخل، حول محور كاهش سرعت رشد نقدينگي تعريف 
ش��ده و به اين ترتيب دولت مي گويد كه به زودي شرايط 
در اين بخش تغيي��ر خواهد كرد. پس از وعده هايي كه در 
هفته هاي گذشته از سوي سازمان برنامه و بودجه و بانك 
مركزي ارايه ش��ده، حالا وزير اقتص��اد نيز مي گويد كه با 
برنامه ريزي هاي انجام شده، قيمت ها متعادل مي شوند. 
هرچند اين صحبت نسبت به وعده هاي ابتدايي دولت كه در 
آن از نصف و سپس تك رقمي شدن تورم صحبت مي شد، 
فاصله دارد اما با اين وجود بايد ديد كه آيا اين متعادل شدن 
قيمت ها سرانجام به مرحله اجرا مي رسد يا خير، موضوعي 
كه خاندوزي نسبت به اجرايي شدن آن، اميد ويژه اي دارد. 
سخنگوي اقتصادي دولت همچنين اعلام كرد: ۶۳ هزار 
برگه مالياتي براي خانه هاي خالي در سه ماهه اخير صادر 
شده اس��ت كه تمركز اصلي بر افرادي بود كه دو واحد به 
بالا منزل خالي در اختيار داشتند. در كنار استفاده از ابزار 
مالياتي، ساير مولفه ها مانند كنترل رشد نقدينگي نيز منجر 

به تعادل قيمت ها در ماه هاي آتي خواهد شد.
س��خنگوي اقتصادي دولت در پاس��خ به پرسشي درباره 
متناسب سازي حقوق بازنشستگان كارگري، اظهار كرد: 
متناسب سازي حقوق مستمري بگيران تأمين اجتماعي 
از جمله بازنشستگان كارگري در دو مرحله در سال هاي 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ انجام شد كه با رضايت بالاي بازنشستگان 
همراه بود اما در مورد خبري كه از قول كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس مطرح شد، فعلأ در لايحه برنامه هفتم توسعه 
چنين حكمي وجود ندارد. اگر در كميسيون تلفيق و صحن 
علني مجلس تصويب و مناب��ع لازم براي اجراي آن ديده 
شود، حتماً دولت آن را در دستور كار اجرا قرار خواهد داد. 
سخنگوي اقتصادي دولت با تاكيد بر اينكه وزارت اقتصاد 
قائل به مبناشدن فرمول در نرخ خوراك پتروشيمي هاست، 
گفت: با نرخ گذاري ثاب��ت مخالفم و معتقدم بايد مبناي 
نرخ گذاري خوراك پتروشيمي ها بر اساس فرمول باشد. 
وي يادآور ش��د: پيش��نهاد ما بر اين مبناست كه فرمول 
مبنايي براي سه سال يا حتي تا پايان برنامه هفتم توسعه 
باشد تا سرمايه گذاران بتوانند بر مبناي آن فعاليت هاي خود 
را سامان دهند. براي بررسي اين پيشنهاد، فردا جلسه اي 
اضطراري در كميسيون اقتصادي دولت برگزار مي شود 
كه اميدواريم با همكاري ساير وزارت خانه ها اين پيشنهاد 

مصوب شود.
خاندوزي با اشاره به تصميمات جديد دولت براي تقويت 
تس��هيلات اش��تغالزايي، گفت: براي اولين بار به منظور 
بهره مندي استان ها از تس��هيلات اشتغال زايي - تبصره 

۱۸ - براي تمام استان ها حساب  افتتاح شد. امسال ۱۰۰ 
هزار ميليارد تومان از محل بودجه به اش��تغال حمايتي 
تخصيص پيدا مي كند. بيش از ۱۰۰ هزار ميليارد تومان 
نيز براي اشتغالزايي عادي بنگاه ها اختصاص مي يابد. وي 
ادامه داد: دولت امس��ال براي ارايه تسهيلات اشتغالزايي، 
به س��مت تمركززداي��ي از پايتخت و اراي��ه اختيارات به 
استان ها حركت كرده است. همچنين تمركز دولت رصد 
تس��هيلات پرداختي از طريق سامانه اس��ت تا برخلاف 
گذشته پول پاشي صورت نگيرد و وام گيرندگان به تعهدات 
اشتغالزايي شان به صورت دقيق عمل كنند. وزير اقتصاد با 
اشاره به آخرين وضعيت تخصيص اعتبار براي صندوق هاي 
سهام متولدين ۱۴۰۰ تاكنون، يادآور شد: در قانون بودجه 
۱۴۰۱ مبلغ ۱۵۰۰ ميليارد تومان اعتبار براي اختصاص 
سهام به يك ميليون متولد همان سال در نظر گرفته شد كه 
تا امروز ۶۰۰ ميليارد تومان تخصيص يافته است. ثبت نام 
متولدين سه ماهه اول به پايان رسيده و سه ماهه دوم نيز 

نزديك به اتمام است.
سخنگوي اقتصادي دولت اظهار كرد: تا امروز ۴۹۳ هزار 
و ۶۷۱ نفر از متولدان توس��ط والدين ثبت نام شده اند. به 
زودي با اتمام آن، والدين متولدان سه ماهه سوم فراخوان 
مي شوند. براي متولدان ۱۴۰۰ و ۱۴۰۲ در بودجه سنواتي 
اعتباري در نظرگرفته نشده اما با وجود اين بنا به نظر مساعد 
و همراهي رييس سازمان برنامه قرار است از منابع عمومي 
تامين اعتب��ار صورت گيرد. مكاتباتي با س��ازمان برنامه 
انجام و درخواس��ت ش��ده مبلغ هزار ميليارد تومان براي 
اختصاص سهام به متولدان ۱۴۰۰ و ۲ هزار ميليارد تومان 
براي متولدان ۱۴۰۲ اختصاص يابد.خاندوزي در پاسخ به 
پرسشي درباره آخرين وضعيت برگزاري مجامع بانك هاي 
خصوصي، گفت: بانك ها بايد س��قف سهامداري مجاز را 
مراعات كنند و اگر اين نسبت رعايت نشد، حق راي سهام 
مازاد در اختيار وزارت اقتصاد قرار مي گيرد. بنابراين وزارت 
اقتصاد سهامدار نمي شود. اكنون به غير از سه بانك ملت، 
تجارت و صادرات كه از گذشته دولتي بودند، وزارت اقتصاد 
سهامدار هيچ بانك خصوصي ديگري نيست. وي ادامه داد: 
اما حق راي سهام مازاد چهار بانك در اختيار وزارت اقتصاد 
قرار گرفته است. حق راي ناشي از ۶۱ درصد سهام موسسه 
ملل، حق راي ناشي از ۶۶ درصد سهام بانك رفاه، حق راي 
ناشي از ۶۰ درصد سهام بانك اينده و حق راي ناشي از ۶۶ 
درصد سهام بانك ايران زمين در اختيار وزارت اقتصاد است.

وزير اقتصاد افزود: در مورد دو بانك رفاه و موسسه ملل هيچ 
مساله اي وجود نداشته و كليه مجامع برگزار و صورت هاي 
مالي تصويب شده است. به محض اينكه صورت هاي مالي 
سال ۱۴۰۱ نهايي شود مجمع برگزار مي شود و مشكلي از 
اين جهت وجود ندارد اما بانك ايران زمين به جهت اينكه 
مشمول ماده ۳۹ قانون پولي و بانكي شده، اختيار حق راي 

به بانك مركزي منتقل ش��ده است. خاندوزي همچنين 
اظهار كرد: در زمينه بانك آينده به دليل ش��كايت برخي 
س��هامداران به ديوان عدالت اداري، باوجود اينكه ديوان 
مصوبه بانك مرك��زي را تاييد كرده ب��ود، اخيرا اين نهاد 
مجددا دستور توقف اجراي مصوبه را داده است. در همين 
راستا فعلا اقداماتي انجام داده ايم. از جمله اينكه حسابرس 
معتمد را معرفي كرديم و همچنين درخواست برگزاري 
مجمع عموم��ي را داده ايم اما همه اين موارد منوط به اين 
است كه موضوع در ديوان عدالت اداري تعيين تكليف شود. 
وزير اقتصاد با بيان اينكه براي ۴۵ هزار خانه لوكس برگ 
تشخيص مالياتي صادر شده، تاكيد كرد: در زمينه ماليات 
موس��وم به باغ ويلاهاي مجاز، دولت به دنبال درآمدزايي 

نيست و هدف اين ماليات تحقق عدالت است.
خان��دوزي در پاس��خ به پرسش��ي درباره اخ��ذ ماليات 
اينفلوئنس��رها، تصريح ك��رد: تمركز دول��ت در موضوع 
ماليات اينفلوئنس��رها تاكنون شناس��ايي درآمدها بوده 
است. در مجموع تا الان ۵۵۰ كاربر رسانه هاي اجتماعي 
با درآمدهاي تبليغاتي بزرگ شناسايي شدند. صرفا ۱۲۳ 
نفر از آنان حدود ۲۳۰۰ ميلي��ارد تومان درآمد واريزي به 
حس��اب هاي بانكي ش��ان بوده كه اين امر قطعا در دست 
بررس��ي دولت قرار دارد. درآمد چهره هاي ش��هره و ساير 
مردم و فعالان اقتصادي تفاوتي ندارد و همه در مقابل قانون 
يكسان هستند. سخنگوي اقتصادي دولت با بيان اينكه 
هدف دولت از وضع پايه هاي مالياتي و اجراي قوانيني مثل 
ماليات بر سوداگري، جذب منابع بودجه اي نيست، يادآور 
شد: اين پايه ها به دنبال تنظيم گري در جامعه است.اين 
دولت براي اولين بار نرخ ماليات بر توليد را ۷ درصد كاهش 
داده و به منظور كاهش هزينه هاي اصناف، امسال ماليات 
مقطوع نيمي از اصناف صفر بوده است. خاندوزي در پاسخ 
به پرسش��ي درباره برنامه دولت براي مه��ار تورم، گفت: 
دولت مجموعه اقداماتي در بسته مهار تورم تصويب كرد. 
ما برنامه هاي مهار تورم را با محوريت اعمال سياست هاي 
كنترل نقدينگي و مديريت انتظارات تورمي با تمركز بر پنج 
محور طراحي كرده ايم كه بازمهندسي نظام تامين مالي 
دولت، تس��ويه  بدهي هاي دولت و بخش دولتي، كاهش 
ناترازي ش��بكه بانكي، كاهش ناترازي ارزي و اتخاذ يك 

سياست پولي فعال را شامل مي شود.
وي در پاس��خ به پرسشي درباره تامين سهم شركت هاي 
دانش بنيان از بودجه امسال، گفت: بر اساس قانون بودجه 
سهم دانش بنيان ها به چند بخش اعتبارات معاونت علمي، 
پارك ه��اي وزارت علوم، پارك هاي جهاد دانش��گاهي و 
همچنين حمايت از طرح هاي نوآورانه تقسيم مي شود و 
در مجموع قريب به ۱۱ هزار و ۵۶۰ ميليارد تومان در سال 
جاري اعتبارات بودجه اي دارن��د. تاكنون قريب به ۷۰۰ 
ميليارد تومان از اين اعتبارات اختصاص پيدا كرده است. 

دولت بخشي از منابع تسهيلات تبصره ۱۸ را با هدف افزايش 
سرمايه صندوق ها اس��تفاده مي كند كه اين صندوق ها 
نقش مهمي در تامين اعتبارات لازم دانش بنيان ها دارند. 
سخنگوي اقتصادي دولت در پاسخ به پرسشي درباره حكم 
شوراي عالي نظارت بر انتخابات اتاق ايران گفت: مسووليت 
ش��وراي عالي نظارت بر انتخابات اتاق ايران با وزير صمت 
اس��ت كه به صورت كامل جزييات آخرين تصميمات را 
اعلام خواهد كرد. خاندوزي ادامه داد: كاهش نرخ بيكاري 
در بهار امسال همزمان با بالارفتن جمعيت فعال و افزايش 
نرخ مشاركت اقتصادي بود. نرخ بيكاري در ۲۵ استان كشور 
كاهش پيدا كرده و در ۲۴ استان تك رقمي شده است. وي 
يادآور شد: اگر نرخ بيكاري كاهش پيدا كند و نرخ مشاركت 
اقتصادي افزايش پيدا كند، نشان دهنده كاهش حقيقي 
بيكاري و افزايش اشتغال است.نرخ بيكاري جوانان كشور، 
يعني بازه سني ۱۵ تا ۲۴ سال از ۲۴ درصد به ۲۱.۶ درصد 
كاهش پيدا كرده و نرخ بيكاري در فارغ التحصيلان نيز با 

كاهش ۱.۱ درصد به ۱۲.۱ درصد رسيده است.
وي افزود: در زمينه تجارت خارجي كشور يكي از مهم ترين 
اتفاقات در سفر رييس جمهوري به آفريقا توجه به بازارهايي 
بود كه ۱۱ سالي با غفلت مواجه شده بود و الان درهاي اين 
بازار به روي بازرگانان ايراني باز ش��ده است. وزير اقتصاد 
همچنين با اشاره به تاثيرات سفر رييس جمهوري به آفريقا 
اظهار كرد: اندازه بازار آفريقا حدود ۱۲۰۰ ميليارد دلار است 
كه سهم ايران در پايان دولت دوازدهم فقط ۶۰۰ ميليون 
دلار بود اما با اقدامات دولت سيزدهم اين عدد در سال اول 
دولت با افزايش ۲ برابري به ۱.۲ ميليارد دلار رسيد. فرانسه 
۲۷ برابر، امريكا ۴۰ برابر، چين ۱۵۰ برابر، تركيه ۱۹ برابر، 
هند ۴۰ برابر و برزيل ۱۲ برابر ايران به آفريقا صادرات دارند. 
س��خنگوي اقتصادي دولت با اشاره به نگاه مثبت فعالان 
اقتصادي به چشم انداز اقتصاد كشور، گفت: شاخص شامخ 
يكي از ش��اخص هايي است كه هم وضعيت بنگاه ها و هم 
چشم اندازي براي آينده را نشان مي دهد. مقدار اين عدد 
در خرداد ماه براي كل اقتصاد عدد ۵۳.۲۸ بود كه هم چنان 
بالاي ۵۰ است و به معناي حضور اقتصاد در منطقه رونق 
است. شامخ صنعت نيز در خردادماه عدد ۵۵.۳۰ را ثبت 

كرده است.
خاندوزي با بيان اينكه شاهد تداوم رشد توليد شركت هاي 
ب��زرگ در خردادماه بوديم، يادآور ش��د: ش��اخص توليد 
صنعتي ش��ركت هاي بزرگ در خردادماه امسال نسبت 
به خرداد سال گذش��ته ۲.۱ درصد رشد را نشان مي دهد. 
از ۱۳ صنعت منتخب اين شاخص، ۱۲ صنعت نسبت به 
خرداد سال گذشته رشد مثبت داشتند. در ماشين آلات 
و تجهيزات در خرداد امسال نسبت به خرداد سال گذشته 
۱۰.۵ درصد رشد را شاهد هستيم. سخنگوي اقتصادي 
دولت با بيان اينكه توافقات با چين وارد فاز اجرايي مي شود، 
تاكيد كرد: سفر اخير هيات ايراني به منظور عملياتي شدن 
توافقات انجام ش��ده در س��فر رييس جمهوري به چين 
بود. در كميس��يون درباره پروژه هايي كه بايد بعد از سفر 
رييس جمهوري م��ورد توافق دو طرف ق��رار مي گرفت، 
توافق و مقرر شد از ماه آينده هر كدام از اين پروژه ها اجرايي 
و عملياتي شوند. خاندوزي با اشاره به اينكه نتايج اقدامات 
دولت در برخورد با س��فته بازان نمايان شده است، تأكيد 
كرد: اقداماتي كه دولت در س��ه ماه گذشته براي مقابله با 
سفته بازي در بازارهاي دارايي انجام داد، رفته رفته آثار خود 

را نشان خواهد داد.
به اين ترتيب دولت يك گام از روياپردازي به قدم زدن در 
دنياي واقعي نزديك ش��ده، هرچند اين موضوع دو وجه 
متفاوت خواهد داشت. از يك سو اينكه به جاي وعده هاي 
بي مبنا، طرحي كه قابليت اجرا داش��ته باشد روي كاغذ 
آمده اما از سوي ديگر بايد ديد كه در جامعه اي كه در طول 
سال هاي گذشته با فشار هزينه اي جدي مواجه بوده، چه 

قدر با وعده متعادل شدن قيمت ها، راضي خواهد شد.

اقتصاد کلانسیاست

جوابیه
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شوراي نگهبان نهادي ريشه دار 
در تاريخ معاصر ايران است

رييس مجلس شوراي اسلامي ضمن قدرداني از زحمات 
يكايك اعضاي شوراي نگهبان گفت: بنده از نزديك شاهد 
تلاش هاي بي وقفه تك تك اعضاي اين ش��ورا و بدنه 
كارشناسي آن در تصميم گيري ها بوده ام. محمدباقر 
قاليباف در آغاز جلس��ه علني مجلس شوراي اسلامي 
و در نطق پيش از دس��تور خود بيان كرد: فرا رس��يدن 
س��الروز تشكيل ش��وراي نگهبان با فرمان رهبر كبير 
انقلاب حضرت امام خمين��ي )ره( را گرامي مي داريم. 
شوراي نگهبان نهادي ريشه دار در تاريخ معاصر ايران 
بوده و از زم��ان تصويب اصل فراز اول قانون اساس��ي 
در زمان مش��روطه تا به امروز وظيفه صيانت از قانون 
اساسي و احكام مبين اسلام را عهده دار بوده است. وي 
در ادامه اظهار كرد: حضرت امام خميني )ره( در توصيف 
اهميت اين شورا بيان مي كند تشخيص شوراي نگهبان 
ميزان است و همه بايد آن را بپذيريم. رهبر انقلاب نيز 
در خصوص اهميت اين ش��ورا مي فرمايد كه شوراي 
نگهبان مطمئن ترين دستگاه براي صيانت و حراست از 
نظام است. بنده به عنوان يكي از اعضاي مجلس شوراي 
اسلامي از يكايك اعضاي شوراي نگهبان به ويژه رياست 
آن تقدير و تش��كر مي كنم. بنده خود از نزديك شاهد 
تلاش هاي بي وقفه شوراي نگهبان و بدنه كارشناسي 
آن در تصميم گيري ها بوده ام. رييس مجلس شوراي 
اسلامي در ادامه تصريح كرد: اگر مجلس يازدهم به دليل 
تصويب قوانين كارآمد مفتخر به دريافت عنوان مجلس 
انقلابي از سوي مقام معظم رهبري شده است اين افتخار 
جز با همكاري شوراي نگهبان ميسر نبود. قاليباف گفت: 
فرا رسيدن ماه حزن و اندوه ماه محرم الحرام را به همه 
دوستداران اهل بيت تسليت مي گويم ان شاءالله همه 
مردم عاشورايي ايران و عاشقان پرچم سرخ اباعبدالله در 
سراسر جهان بتوانند از خوان گسترده عزاداري مصيبت 
اهل بيت بهره مند شده و از همه التماس دعا دارم. باشد 
كه با دعاي همه شما عزيزان و با كرم خاندان اهل بيت 

توفيق خدمت گزاري به مردم را داشته باشيم.

هادي رضوي از محكومان پرونده 
بانك سرمايه آزاد شده است

سخنگوي قوه قضاييه با بيان اينكه ۲۶ تير ماه سالروز 
تاسيس شوراي نگهبان اس��ت، گفت: حفظ حرمت 
و منزلت ش��وراي نگهبان و احترام به قانون با عنوان 
ميثاق ملي ماست و در قوه قضاييه مرهون خدمات و 
تلاش هاي اين ركن ركين هستيم. وي درباره پاسخ به 
سوالي درباره آخرين وضعيت پرونده برخي محكومان 
خاص گف��ت: محكوم عليه محمد امامي فرزند احمد 
به اتهام اخلال در نظام اقتصادي محكوم به ۲۰ سال 
حبس تعزيري و پرداخت جزاي نقدي به ميزان ۷۲۵۱ 
ميليارد و ۸۴۱ ميليون و ۶۶۰ هزار و ۲۴ ريال و رد مال 
و انفصال از خدمت ش��د. البته در جريان رسيدگي به 
پرونده اموالي از او توقيف شده است. يكي از ويژگي ها 
اين است كه اموال متهم را شناسايي كنيم و شناسايي 
مهم اس��ت و در حال حاضر امامي در زندان اس��ت و 
كساني كه مي گويند نيست مرجع رسمي قوه قضاييه 
مي گويد كه آقاي امامي در زندان اس��ت. وي با اشاره 
به پرونده هدايتي ادامه داد: حس��ين هدايتي فرزند 
علي اكبر از سال ۹۷ با عنوان اخلال در نظام اقتصادي 
كلان و پولي و خيانت در امانت به زندان رفته و به ۱۲ 
سال حبس و ش��لاق تعزيري و رد مال به ميزان ۴۸۰ 
ميلياردتومان و انفصال از خدمت محكوم شده و پايان 
حبس او ۱۴۰۸ است و مش��اراليه در ندامتگاه تهران 
بزرگ است. ستايشي ادامه داد: اين افراد يكسري رد 
مال دارند و هنر مدعي العموم اين است اموال را توقيف 
كند تا حيف و ميل نشود. اينها در زندان  هستند. البته 
گفتني است اگر در زندان باشند مالي به دست نمي آيد. 
بايد تحت مراقبت باش��ند. بعضي مرخصي يا بيرون 
مي آيند تا اموال برگردد و البته آن هم با تشخيص مقام 
قضايي است. اگر كس��ي مي گويد فلاني بيرون بوده 
نه اين طور نيس��ت همه چيز روشن است. طي دوران 
حضور در زندان از مرخصي قانوني استفاده كرده است. 
محكوم اقدامات مناسبي در جهت رد ديون خود داشته 
است. در فرآيند دادرسي رسيدگي هنر است ولي اگر 
تحقيق شد و به مجرميت منجر شد و حكم صادر شد 
اگر اساس كار اجرا نشود، فايده اي ندارد. وي ادامه داد: 
نامبرده ۲۴۲ ميليارد تومان نقد داده است  كه معادل 
نيمي از رد مال است و باقي رد مال اموال مكفي توقيف 
و معرفي شده و در حال پيگيري اقدامات اجرايي است. 
وي درباره پرونده بابك زنجاني گفت: محكوم به اتهام 
اخلال در نظام اقتصادي به اعدام و رد مال محكوم شده 
و نامبرده از بدو تشكيل پرونده تاكنون در زندان است 
و اقدامات رد مال در حال پيگيري است و بدون وقفه 
انجام مي ش��ود و حتي يك روز هم به مرخصي نرفته 
اس��ت. وي درباره پرونده حس��ين فريدون نيز گفت: 
محكوم حسين فريدون فرزند اسدلله در سال ۱۳۹۸ 
به اتهام اخذ رشوه وارد اوين شده و محكوم به ۵ سال 
حبس و ۱۵۵ ميليارد ريال جريمه و انففصال از خدمت 
شده است. باتوجه به شرايط حسين فريدون مستمرا 
ه��م گفتم  او به علت بيماري و اس��تفاده از ماده ۵۲۲ 
قانون آيين دادرسي كيفري در ۲۲ تيرماه سال جاري 
با تشخيص پزشك به مركز خارج از زندان اعزام شده 
و بستري و تحت درمان است. ما نمي توانيم  اگر كسي 
مش��كلي دارد او را نگه داريم. سخنگوي قوه قضاييه 
تاكيد كرد: افتخار نظام مقدس جمهوري اس��لامي 
ايران و قوه قضاييه اين اس��ت كه همواره به مر قانون 
عمل كرده است و سعي كرده ايم خروجي عملكردمان 
مطلوب و ملموس باشد. با تمسك و توسل به بيانيه گام 
دوم، سياست هاي ابلاغي، فرامين مقام معظم رهبري 
و قوانين، اقدام��ات خود را انجام مي دهيم و قطعاً اين 
موارد بايد از ايجاد شائبه جلوگيري كند و هر آنچه در 
ارتباط با متهمان اتخاذ مي شود بر اساس نظر قضايي 
ذي ربط است. ستايشي درباره پرونده هادي رضوي 
گفت: او به ۲۰ سال حبس و رد مال ۷۲ ميليارد تومان 

محكوم شده و از سال ۹۸ در زندان بوده است. 

برنامه هفتم توسعه نبايد
با نگاه آرمان گرايانه نوشته شود

يك عضو هيات رييسه كميسيون كشاورزي مجلس 
شوراي اس��لامي تاكيد كرد: رش��د توليد، مهار تورم 
و رس��يدن به رش��د اقتصادي مطلوب س��ه محوري 
اس��ت كه بايد در برنامه هفتم توسعه با در نظر گرفتن 
واقعيت هاي جامعه دنبال شود. احد آزادي خواه با اشاره 
به محورهايي كه در تدوين لايحه برنامه هفتم توسعه 
بايد مورد توجه قرار گيرد، بيان كرد: سياست هاي كلي 
براي تدوين برنامه هفتم توس��عه از سوي مقام معظم 
رهبري ابلاغ شده است. بهترين راهبرد براي راهبري 
برنامه هفتم توس��عه از س��وي مجلس، سياست هاي 
ابلاغي مقام معظم رهبري است. در حوزه مانع زدايي از 
توليد لازم است كه ما تلاش مضاعف انجام دهيم. توليد 
بايد به رش��د قابل توجهي برسد كه در حوزه اشتغال، 
خودكفايي و مهار تورم و رشد اقتصادي در عمل گامي 
برداشته شود. وي در ادامه اظهار كرد: آن چه كه مهم 
است اين بوده كه ما بايد اعتراف كنيم در تدوين لوايح 
برنامه هاي پنج ساله گذشته عمدتا آرمان گرايي كرديم. 
به عبارت ديگر ما آرمان ها و قله ها را به عنوان سند در 
برنام��ه مي گنجانديم. از آنجا كه دس��ت نيافتني بود 
محقق نيز نمي شد. اين امر سبب شده تا حداكثر ۳۰ 
درصد از اين برنامه ها اجرايي شود. نماينده مردم ملاير 
در مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: اهتمام رييس 
مجلس و نمايندگان بر اين است كه از اين نگاه فاصله 
گرفته و احكام تحقق پذير بوده و قابليت اجرا دارند را 
در برنامه هفتم بگنجانيم. در مسير رشد توليد، توجه به 
مهار تورم و رسيدن به رشد اقتصادي مطلوب بايد در 

برنامه هفتم توسعه گام برداريم.

حفظ اعتماد مردم به بازار سرمايه 
براي دولت در اولويت است

بازار سرمايه و بازگشت اعتماد مردم به اين بازار براي 
دولت س��يزدهم در اولويت اس��ت؛ ارايه بسته هاي 
حمايتي، اطمينان بخشي به سهامداران خرد براي 
جلوگيري از تضييع حقوق آنها، واكنش س��ريع و 
بي مماشات به حواشي ايجاد شده و استمرار تلاش ها 
براي حفظ حقوق سهامداران و شفافيت اين بازار در 

همين راستا انجام شده است.
به گزارش شادا، مركز روابط عمومي و اطلاع رساني 
وزارت امور اقتصادي و دارايي در پاس��خ به گزارش 
مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۲روزنام��ه تعادل با تيتر »خبر 
درماني جديد براي بورس« توضيح داد: بازار سرمايه و 
بازگشت اعتماد مردم به اين بازار براي دولت سيزدهم 
و شخص رييس جمهور بسيار مهم بوده و به همين 
دليل دو نوبت يعني بهمن ۱۴۰۰ و آبان ۱۴۰۱ دولت 
دو بسته حمايت از بازار سرمايه را مصوب كرد كه مورد 

اقبال فعالان اقتصادي هم قرار گرفت. 
نگاه دولت به بازار سرمايه نگاهي بلندمدت و عميق 
است و به عنوان محرك اصلي بخش توليد و تامين 
مالي اي��ن بخش به آن نگاه مي كن��د. همچنان كه 
در ۳ ماهه نخس��ت امسال س��ه اقدام مهم »عرضه 
اوليه« »انتش��ار اوراق شركتي« و »افزايش سرمايه 
شركت هاي بورس��ي« براي تحقق اين هدف انجام 
ش��ده تا تامين مالي توليد از بازار سرمايه به عنوان 
يكي از مطمئن ترين روش هاي تامين مالي محقق 
شود. گرچه نوسان در بازارهاي مالي طبيعي است 
و نمي توان انتظار رشد هميشگي اين بازار را داشت 
اما در جريان حواشي ايجاد شده در خصوص مصوبه 
نرخ خوراك پتروشيمي ها و ساير صنايع نيز دولت 
اطمينان داد كه بدون مماشات با متخلفان احتمالي 
برخورد مي كند و اجازه نخواهد داد اين حواش��ي به 
اعتماد مردم به بازار س��رمايه لطمه بزند. در همين 
مورد وزير اقتصاد به رييس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار دس��تور داد تا ريز معاملات روزهاي ۱۷ و۱۸ 
ارديبهشت ماه سال جاري را بررسي كند و در صورتي 
كه مواردي مرتبط با بخش هايي كه اطلاعات خاص 
و ويژه و دسترس��ي انحصاري دارند، وجود داشت، 
حتما بدون هيچ گونه مماشاتي با آن دسته از فعالان 

اقتصادي برخورد قانوني صورت بگيرد.
علاوه بر اين وزارت اقتصاد پيشنهادي تحت عنوان 
اصلاح آيين نامه مربوط به تعيين نرخ خوراك را به 
هيات دولت ارايه كرده كه در كميسيون اقتصادي 
دولت مطرح است و بعد از نهايي شدن به صحن هيات 
دولت مي رود. پيشنهادي كه در صورت تصويب هم 
در مورد بازگشت فرمول به جاي نرخ ثابت همزمان 
اجراي آن شاهد تغيير خواهيم بود.در همين حال 
دولت در كنار تلاش براي حمايت از بازار سرمايه براي 
بازگشت اعتماد مردم به اين بازار و حفظ اين اعتماد 
تلاش هاي ديگري براي افزايش شفافيت انجام داده 
كه همچنان ادامه دارد و نمي توان ادعا كرد كه دولت 

نسبت به اين بازار بي اعتنا است.
شاهد اين مدعا هم اقدامات حمايتي دولت از ابتدا تا 
امروز است كه مستمر و بي وقفه بوده و هم روزهاي 
اخير براي نمونه نامه رييس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار به دادس��تان كل كشور را ش��اهد بوديم كه 
خواستار رسيدگي به برخي مواردي شد كه به نظر 
مي رس��د طي اين س��ال ها منجر به تضييع حقوق 
سهامداران شده است.در اين نامه تاكيد شده بود كه 
شركت هاي پالايش نفت از جمله شركت هاي ثبت 
شده نزد اين سازمان هستند كه در تركيب سهامداري 
آنها تمام اقسام سهامداري شامل سهامداران عدالت 
)حدود ۴۹ ميليون نفر(، صندوق هاي سرمايه گذاري 
صندوق پالايش يكم، س��هامداران خرد و... حضور 
دارند؛ لذا اطلاع��ات و صورت هاي مالي آنها مبناي 
تصميم گيري طيف بسيار گسترده از مردم كشور 
اس��ت و هرگونه تأخير در افش��اي اطلاعات يا ارايه 
اطلاعات خلاف واقع و گمراه  كننده تصميم گيري 
استفاده كنندگان را با چالش اساسي مواجه مي كند.

وعده جديد خاندوزي براي ماه هاي باقي مانده از 1402

دبير شوراي راهبردي روابط خارجي: 

متعادل شدن قيمت ها، جايگزين كاهش تورم!

روسيه نتوانست روايت درستي از حمله به اوكراين ارايه دهد
دبير ش��وراي راهبردي روابط خارجي معتقد اس��ت كه 
روسيه نتوانست روايت درستي از حمله خود به دنيا ارايه 
دهد و برعكس غربي ها روايتي درس��ت كردند كه در آن 
روسيه مس��وول حمله به اوكراين معرفي شده و دنيا هم 
آن را پذيرفت. سيد عباس عراقچي در نشست نقد كتاب 
»سياست خارجي قدرت هاي بزرگ« كه روز سه شنبه در 
خانه انديشمندان علوم انساني برگزار شد، گفت: مهم ترين 
كار ديپلماسي »روايت سازي« است و يكي از كارهايي كه 
در روايت س��ازي اين روزها انجام مي شود، امنيتي سازي 
است. روايت از يك كشور به عنوان تهديد امنيتي به شكلي 
كه بتوانيد آن كشور را بدنام كنيد و از آن مشروعيت زدايي 
كنيد از كارويژه هايي است كه روايت سازي به شما اين امكان 
را مي دهد و اين كار موفقيت ديپلماسي است. قدرتي كه 
در اين كار موفق باشد در ديپلماسي و رسيدن به اهدافش 
موفق تر است. وي ادامه داد: مولفه ديگر ديپلماسي بحث 
»اداراك س��ازي« و قدرت شناختي و معنايي است كه به 
ما امكان مي دهد در ذهن نخبگان طرف مقابل نفوذ كنيم 
و اهداف خود را پيش ببري��م. آن چه امروز تعبير به نفوذ 
در افكار مي شود نوعي اداراك س��ازي است. به طور مثال 
روسيه نتوانست روايت درستي از حمله خود به دنيا بدهد 
برعكس غربي ها روايتي درست كردند از حمله روسيه به 
دنيا كه دنيا آن را پذيرفت. معاون وزير امور خارجه پيشين 
كشورمان اظهاركرد: اين روايت س��ازي است كه بازنده و 
برنده را در تعاملات تعيين مي كند، پس مولفه زيرساخت 
ديپلماتيك و مهارت هاي ديپلماسي يك مولفه قدرت است 
كه همه كشورها به آن اهميت مي دهند. اينگونه نيست كه 
ديپلماسي و كار ديپلماس��ي امري غير ضروري باشد كه 
بعضا ما در اينجا با اين تعبير مواجهيم. عراقچي تاكيد كرد: 

ديپلماسي بخشي از ميدان است و بايد به آن توجه شود. 
هركسي كه جنگ را ببرد الزاما صلح را نبرده است. ممكن 
است در جنگ پيروزي داشته باشيد اما در صلح نتوانيد اين 
كار را خوب انجام دهيد. وي افزود: ديپلمات ها مولفه هاي 
قدرت را در عرصه بين المللي نقد مي كنند و تبديل به منافع 
و ارزش مي كنند. اگر ديپلماس��ي موثر نداشته باشيد كه 
داش��ته ها را به ارزش و سرمايه تبديل كند در اصل كاري 
نكرديد. عراقچي تصريح كرد: درس ديگر كتاب مذكور اين 
است كه قدرت هاي بزرگ و جهاني در سياست خارجي 
خود ممكن است اشتباه كنند يا شكست بخورند. تصور 
قدرقدرتي از هيچ كشوري نبايد داشت و از طرفي نبايد اين 
نگاه را داشت كه آنها در موقعيتي هستند كه همه چيز به نفع 
آنهاست و همه چيز و همه تحولات كار قدرت هاي بزرگ 
است. اين تصور اشتباهي است. دبير شوراي راهبردي روابط 
خارجی گفت: در فهرست قدرت هاي بزرگ كه در كتاب هم 
به آن اشاره شده، مي بينيم كه چند قدرت در دهه هاي قبل 
به چه شكل بالا و پايين شدند. عراقچي ادامه داد: روسيه در 
اوكراين اشتباه زياد كرده است يا امريكا را ببينيد در عراق 
چقدر اشتباه كرده اس��ت! اين طور نيست كه پشت ميز 
مذاكره بنشينيم و تصور كنيم مذاكرات را از قبل باختيم! اين 
كتاب ارزش مطالعه دارد و فصل اول و دوم را بسيار توصيه 
مي كنم و باقي فصل ها براي دروس و رشته هاي تخصصي 
مفيد است. وي گفت: در كتاب مورد بحث اين نكته مشهود 
است كه كارشناسان مربوطه و تخصصي با نگاه تحليلي 
در هر بخش آن را نگارش نكردند و بيشتر توصيف تاريخ 
سياست خارجي كشورها مثل  ژاپن است اما اين لزوما عيب 
كتاب نيست. همانطور كه گفتم اطلاعات كتاب خوب است 
اما بحث تحليلي اش كمتر است. معاون وزير امور خارجه 

پيشين كشورمان از نقد ديپلماسي ايران استقبال كرد و 
گفت: وظيفه ديپلمات ها و ديپلماسي روايت گري است كه 
بخشي از اين روايت گري را ديپلمات ها و بخشي را رسانه ها 
انجام مي دهند. اخلاق ديپلماسي بحث چالشي است اما 
به نظرم بايد اول اخلاق سياسي را بررسي كرد. در دنياي 
فعلي اخلاق جايي در ديپلماسي به معناي عام كلمه ندارد 
و همانطور كه گفته مي شود، ديپلمات ها حقوق مي گيرند 
كه دروغ بگوين��د، در ايران هم مي گويند ديپلمات »ماله 
كش« اس��ت يا اينكه خوب توجيه مي كند. كار ديپلمات 
تامين مناف��ع و امنيت ملي و خريد اعتبار و حيثيت براي 
كشور است. وي  گفت: كشورهاي خارجي اخلاق را رعايت 
نمي كنند اما ديپلماس��ي در جمهوري اسلامي مقيد به 
اخلاق و اصولي است كه حداقل ما سعي مي كرديم رعايت 
كنيم. عراقچي درباره احي��اي برجام گفت: اطلاعات من 
هم در حد اطلاعات دوس��تان و آن چه در رسانه هاس��ت، 
مي باشد، اما معتقدم بايد اجازه دهيم آقايان اميرعبداللهيان 
و باقري و همكارانشان كه مشغول اين ماموريت هستند در 
آرامش و بدون حواشي ماموريت مهمي كه دارند را انجام 
دهند تا اين كار به سرانجام برسد. عراقچي اظهار كرد: يكي 
از بندهاي قطعنامه ۲۲۳۱ در اكتبر سال ۲۰۲۳ به پايان 
مي رسد و مهم است اين دوران را با درايت پشت سر بگذاريم. 
قطعنامه ۲۲۳۱ در زمان خودش به طور خودكار لغو مي شود 
و ما از دستور كار شوراي امنيت در ذيل هفت منشور خارج 
مي شويم و اين تحول بسيار بسيار مهمي است كه نبايد از 
دس��ت برود. وي ادامه داد: مي دانيم در نظام و وزارت امور 
خارجه با جديت دارند اين مساله را دنبال مي كنند. برجام 
دشمن زياد دارد و دش��من اصلي آن رژيم صهيونيستي 
است. روزي كه ترامپ از برجام خارج شد نتانياهو جشن 

گرفت و از همه ابزارها استفاده مي كنند كه برجام برنگردد 
از اي��ن رو خيلي بايد مراقبت كرد. در طول دوران ترامپ و 
خروجش از برجام با چنگ و دندان آن را حفظ كرديم. دو 
بار ترامپ كار را در شوراي امنيت به راي گيري كشاند اما 
موفق نشد و يك انزواي بين المللي را نصيب خودش كرد. 
در دولت جديد امريكا فرصت پيش آمده و اميدواريم از اين 
فرصت استفاده شود. دبير شوراي راهبردي روابط خارجي 
گفت: اجماع كلي در كشور است براي احياي برجام و اين 
موضوع را راهبردي مي دانند و هنوز در دستور كار است و 
اصرار دارم بگويم كه اجازه دهيم تيم مذاكراتي ايران كارش 
را انجام دهد و نكته منفي براي آنها ايجاد نكنيم. عراقچي 
تصريح كرد: سياست همس��ايگي دولت درست است از 
قبل هم بوده است، در اينكه ايران به لحاظ راهبردي بايد 
در محيط پيراموني خودش از ايجاد تنش جلوگيري كند 
و روابط مسالمت آميز مثبت با همسايگانش داشته باشد 
كسي ترديد ندارد. خوشحالم روابط ايران و عربستان كه 
يكي از دو قدرت بزرگ منطقه اس��ت را شاهديم. ما از اين 
قضيه عبور كرديم. تنش ميان دو كشور به نفع دو كشور و 
صلح منطقه نيست. سياست منطقه اي و همسايگي به خوبي 
پيش مي رود اما دشمنان و آفاتي دارد كه بايد مراقبت كرد.

وي تاكيد كرد: بايد مراقب روايت س��ازي ها و جنگ هاي 
رواني بود. پ��روژه معرفي ايران به عنوان تهديدي امنيتي 
بودن را اسراييل هميشه دنبال كرده و ما با آن مقابله كرديم 

و اين پروژه را شكست داديم.
عراقچي گفت: روايت گ��ري را بايد همچنان حفظ كرد و 
اجازه نداد دوباره عليه ايران روايتي تهديدآميز ساخته شود 
و اميدوارم سياست منطقه اي دولت در مسير درستي كه 

شروع كرده ادامه يابد.



گلناز پرتوي مهر|
مصرف گاز در كش��ور ما با مشكلات جدي روبرو است و 
اين موضوع موجب ش��ده است كه با وجود توليد روزانه 
بيش از 750 ميليون مترمكعب گاز شيرين، مصرف در 
زمان فصول سرد سال از توليد نيز پيشي بگيرد و ما دچار 
ناترازي مقطعي شويم. از همين رو نيز شناخت بخش هاي 
مصرفي و برنامه ري��زي در جهت اصلاح آن، يك راهكار 
مهم است. به گزارش خبرنگار»تعادل«، براي شناخت 
راهكارهاي مرتبط با هر بخش بايد ابتدا به دسته بندي 
مصارف گاز بپردازيم. بخشي از توليد گاز كشور به صادرات 
مي انجامد كه بهترين و سودآورترين راهكار استفاده از گاز 
است و تجارت گاز جزو مصرف داخلي محاسبه نمي شود. 
به غير از صادرات گاز، مصارف داخلي گاز به دو دسته بندي 
عمده تبديل مي شود؛ دس��ته بندي مرتبط با مصارف 
توليدي و با هدف تجاري و همچنين مصارف غيرمولد با 
هدف كسب رفاه بيشتر. در اين دسته بندي مصارف گازي 
حوزه حمل ونقل و همچنين بخش خانگي و تجاري جزو 
مصارف غيرمولد و با هدف كسب رفاه ارزيابي مي شود. 
همچنين مصارف با هدف تج��اري و مولد نيز مصارف 
حاصل از توليد برق در نيروگاه ها، مصارف صنعت براي 
س��وخت صنايع و همچنين مصارف پتروشيمي هاي 
خوراك گازي جهت اس��تفاده از گاز به عنوان خوراك 

ورودي، دسته بندي مي شوند.
در راهكارهاي مرتبط با بخش غيرمولد و بخش مولد با 
هدف تجاري مصارف گازي، بايد به اين نكته توجه كرد 
كه ما از مصارف بخش تجاري به دنبال حداكثر كردن 
سود خود هستيم و در مصارف حوزه غيرمولد و با هدف 
كسب رفاه نيز به دنبال اعطاي سوخت ارزان قيمت به 
همه مردم تا حد بهينه مصرف هستيم و به هيچ وجه به 
دنبال اعطاي يارانه اضافي به بخش پرمصرف خانگي 
نيس��تيم. از همين رو با اين منطق است كه به سمت 

سازوكارهاي بهينه سازي مصرف مي رويم.

   در بخش خانگي اقدامات موثري 
در زمينه كاهش مصرف انجام نشده است

در بخش خانگي و همچنين غيرمولد تاكنون اقدامات 

موثري در زمينه كاهش مصرف انجام نش��ده است. 
به طور مثال گواهي صرفه جويي يكي از اقداماتي بوده 
است كه دولت در زمينه حركت بخش هاي اتلافي گاز 
به سمت بهينه سازي مصرف رفته است؛ با اين وجود 
نه تنها معادل گواهي صرفه جويي به شركت هاي فعال 
در حوزه بهينه سازي مصرف، منابعي چه از نظر نقدي 
چه از نظر اعطا معادل گاز صرفه جويي شده اعطا نشده 
است بلكه با اين بدعهدي صورت گرفته شده در چند 
سال اخير در زمينه تسويه گواهي هاي صرفه جويي، 
ديگر كسي به سمت هزينه كرد براي كاهش مصرف 
اتلافي نمي رود و همين منظور كاملا اقتصاد گواهي 
صرفه جويي را از تعادل خارج كرده است و اين مدل به 

بن بست رسيده است. 
از طرف ديگر در بخش مربوط به قيمت گذاري بخش 
خانگي نيز تاكنون مدل ايده ال جديدي كه مصرف را 
كنترل و بهينه كند؛ جلو نرفته است. در بخش خانگي، 
تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها يكي از كليدي ترين 
راهكارها براي كنترل و بهينه سازي مصرف مشتركان 
با مصرف خارج از الگوي بهينه مصرف است كه تحت 

عنوان مش��تركان پرمصرف نيز ش��ناخته مي شوند. 
ب��ا اين وجود به دلي��ل اينكه اولا قيم��ت پلكان هاي 
پرمصرف هنوز هم بسيار پايين است و بسيار پايين تر 
از قيمت تمام شده وارداتي گاز يا صادرات گاز است و 
از طرف ديگر به دليل اينكه مصارف پايين تر از پلكان 
پرمصرف ها نيز به صورت يارانه اي محاسبه مي شود؛ 
بنابراين سياست قيمتي اعمال شده كه در نهايت خود 
را در قبوض برق يا گاز مشتركان خانگي نشان مي دهد؛ 
به هيچ وجه توانايي بازدارندگي مصرف به خصوص براي 

بخش مشتركان پرمصرف  را ندارد.
همچنين به دليل مش��كلات قيمتي و قيمت بسيار 
پايي��ن گاز در بخش خانگي، تجهيزات مصرفي براي 
برق و همچني��ن گاز در طيف مختلف مصارف، جزو 
بي كيفيت ترين و با اتلاف بسيار بالاي انرژي است. اين 
موضوع در بخاري ه��اي با راندمان كمتر از 30 درصد 
در حالي كه متوسط راندمان بخاري در جهان بيش از 
80 درصد است؛ مشاهده خواهيد كرد تا اتلاف بسيار 
بالاي انرژي در ساختمان ها و همچنين موتورخانه ها و 
ديگر تجهيزات موثر در اين زمينه؛ بنابراين از كار افتادن 

سياس��ت قيمتي در بخش ان��رژي در بخش خانگي 
موجب اتلاف بسيار بالا در بخش خانگي نيز شده است 
كه به هيچ وجه مشتركان اين بي كيفيتي تجهيزات را 
در قبوض خود مشاهده نمي كنند زيرا سياست قيمتي 

درستي در پيش گرفته نشده است. 
به گفته كارشناسان حوزه انرژي، براي بخش گواهي 
صرفه جويي انرژي، بايد سازمان برنامه و بودجه نسبت 
به رفع تعهدات اين بخش به صورت يك صندوق مجزا 
متعهد به پرداخت كامل و به هنگام گواهي صرفه جويي 
به شركت هاي فعال در حوزه بهينه سازي مصرف است 
و اين صندوق بايد از طريق منابع تبصره 14 بودجه و 
گازهاي صادراتي به س��مت پرداخت كامل تعهدات 
پيش��ين و حال در زمينه گواهي صرفه جويي انرژي 

بپردازد.
در بخش سياست هاي قيمتي كه رفتار مصرف كننده 
را تعيين مي كنند؛ ابتدا بايد با اجراي كامل و صحيح 
تعرفه گذاري پلكاني پرمصرف ها، قيمت مصارف بالاتر 
از الگوي بهينه و مشتركان پرمصرف، معادل قيمت گاز 
صادراتي و حتي با جريمه محاسبه گردد؛ همچنين 
براي ايجاد انگيزه در جهت مصرف بهينه مشتركان در 
بخش خانگي و در ميان مشتركان درون الگوي بهينه 
مصرف، به مانند گواهي مصرف، اگر هر خانوار نسبت 
به س��رانه مصرفي خود در س��اليان گذشته، كاهش 
مصرف داشته باش��د، هر مترمكعب كاهش مصرف 
گاز را مع��ادل 80 درصد قيمت گاز صادراتي دولت از 
مش��ترك خريداري خواهد كرد كه به نوعي گواهي 
صرفه جويي مصرف نسبت به ميانگين مصرف سالانه 
اس��ت. البته در اين اقدام بايد منازل و خانه هاي دوم 
افراد كه خالي است؛ شناسايي شود تا به مساله كاهش 

كاذب برنخوريم.
همچنين برخي تحليلگران بر اين اعتقادند در بخش 
تجهيزات نيز بايد به سمت بازسازي تجهيزات مصارف 
انرژي برويم كه به اين ش��كل كه در زمينه ساخت و 
تجهيز و همچنين اعمال پايه هاي مالياتي و عوارض 
بر تجهيزات با بازدهي پايين برويم كه مردم به سمت 

استفاده از تجهيزات با كيفيت بالاتر بروند.
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سخنگوي صنعت برق خبر داد
برخي بيش از ۷ برابر
يك مشترك متعارف
برق مصرف مي كنند!

س��خنگوي صنعت برق گفت: 80 درصد از مشتركان 
كمتر از الگوهاي تعيين شده در تابستان مصرف دارند و 
۲0 درصد بيش از الگو مصرف مي كنند؛ از اين ۲0 درصد 
هم دو درصد بيش از 7 برابر يك مشترك متعارف مصرف 
برق دارند. اين گروه بدانند تعرفه آنها بر اساس قانون از 
يارانه برخوردار نيست.مصطفي رجبي مشهدي با اشاره به 
طرح مديريت مصرف برق و تاريخچه آن، اظهار كرد: سال 
گذشته نيز طرح پاداش مديريت مصرف براي مشتركان 
خانگي اجرا شد، اما فقط به مشتركاني كه مصرفي كمتر 
از الگوهاي تعيين شده داشتند تعلق مي گرفت كه اين 
الگو در ماه هاي گرم سال براي مناطق عادي كشور 300 
كيلووات ساعت و براي مناطق گرمسير كه مجبور به 
استفاده مستمر از كولرهاي گازي هستند 10 برابر آن 
يعني 3000 كيلووات س��اعت تعيين شده است. وي 
اضافه كرد: اما در سال جاري وزارت نيرو برنامه را به اين 
شكل تغيير داد كه مشترك چه مصرفش كمتر از الگو 
باشد چه بيشتر، در صورتي كه نسبت به دوره مشابه در 
سال گذشته مصرف برق خود را كاهش دهد، مشمول 
دريافت پاداش مي ش��ود. تاكنون حدود 400ميليارد 
تومان به عنوان پاداش در قبض هاي برق مش��تركان 
درج شده و اميدواريم كه در دوره هاي آتي بر تعداد اين 
قبض ها افزوده شود. مديرعامل شركت مديريت شبكه 
برق ايران توفيقات به دست آمده در حفظ پايداري شبكه 
برق كشور با وجود افزايش دماي هوا و افزايش مصرف را 
ابتدا مرهون همكاري مردم دانست و گفت: بيش از100 
هزار نفر از كاركنان صنعت برق در بخش هاي دولتي و 
خصوصي فعال هستند كه در نيروگاه ها، شبكه هاي برق 
انتقال يا توزيع نيروي برق فعاليت مي كنند و همگي در 
آماده باش كامل هستند. وي در ادامه تشريح وضعيت 
مصرف برق در صنايع گفت: بيشترين تعداد واحدهاي 
صنعتي، صنايع كوچك و كارگاه ها هستند كه هيچ گونه 
محدوديتي در صرف برق ندارند، سپس صنايع متوسط 
هستند كه در شهرك هاي صنعتي فعاليت مي كنند و 
يك نيمروز را در هفته شامل مديريت مصرف مي شوند 
و در شش و نيم روز باقي مانده مي توانند مصرف داشته 
باش��ند و اگر چنين صنعتي خارج از شهرك باشد نيز 

چنين شرايطي دارد. 

»تعادل« آسيب شناسي بهينه سازي مصرف در بخش  خانگي را بررسي كرد

آن روي سكه مصرف گاز در بخش خانگي

ديپلماسي انرژي؛ شاه كليد توسعه صنعت نفت
آمارهاي دولت سيزدهم براي افزايش توليد نفت توسط 
توس��ط آژانس بين المللي انرژي و دبيرخانه اوپك تاييد 
شد، موضوعي كه به گفته كارشناسان مي تواند تحولي در 

صنعت نفت ايران ايجاد كند.
به گزارش ايسنا، درحالي كه توليد نفت كه در سال 13۹۹ 
به زير ۲ ميليون بشكه در روز هم رسيده بود، اكنون به رقم 
3سه ميليون بشكه در روز رسيده، همچنين فروش نفت 
و گاز و وصول درآمدهاي آنها هم بيشتر شده است. اگرچه 
صادرات نفت ايران هيچگاه به صفر نرس��يد اما كاهش 
چش��مگيري را تجربه كرد. در دو سال اخير، استفاده از 
راهكارهاي مختلف براي افزايش فروش و صادرات نفت 
با وجود تحريم ها مورد توجه قرار گرفت تا آنجا كه طبق 
اعلام مسوولان اكنون شرايط صادرات نفت بهتر است. 
همچنين دسترسي به منابع مالي ايران در خارج از كشور 

نيز بهبود داشته است.
دولت سيزدهم از شهريور 1400 كه آغاز به كار كرد، يكي 
از بحث هاي اولويت دار خود را افزايش توليد گاز و نفت و 
احداث مجتمع هاي پتروپالايشي به منظور تأمين امنيت 
انرژي كش��ور، جلوگيري از خام فروش��ي، بي اثر كردن 

تحريم ها و ايجاد ارزش افزوده اعلام كرد.
با روي  كار آمدن دولت سيزدهم، توجه به بازيابي بازارهاي 
نفتي ايران و احياي ظرفيت هاي توليد نفت در اولويت قرار 
گرفت تا آنجا كه پس از چند ماه اعلام شد صادرات نفت 

ايران 40 درصد افزايش داشته است.
روند رشد توليد و صادرات نفت ايران در سال 1401 هم 
تداوم داش��ت و در همين زمينه جواد اوجي، وزير نفت با 
تأييد افزايش ص��ادرات نفت ايران پيش از اين گفته بود 
در س��ال 1401، 1۹0 ميليون بشكه نفت بيشتر از سال 
13۹۹ و 83 ميليون بشكه بيشتر از سال 1400 صادر شد 
و پيش بيني مي شود امسال ركوردي تازه در صادرات نفت 
ثبت شود. به گفته وي از آغاز به كار دولت سيزدهم توليد 
نفت طي ۲0 ماه به بيش از 3 ميليون بشكه رسيده و توليد 
گاز خام بيش از يك ميليارد مترمكعب اس��ت. ظرفيت 
كنوني توليد نفت و گاز ايران به هيچ وجه با مقدار ذخاير 
قابل برداشت سنخيت ندارد، كشوري مانند روسيه كه 
ذخاير قابل برداشت كمتري نسبت به ما دارد هم اكنون 
7 ميليون و 500 هزار بشكه در روز نفت توليد مي كند، 
بنده اعتق��اد دارم به راحتي مي توان ظرفيت توليد نفت 
و گاز كش��ور را با در نظر گرفتن توليد صيانتي به مقدار 
قابل توجهي افزايش داد. اوجي با اش��اره به مش��اركت 
هلدينگ ها و بانك هاي بزرگ كش��ور در طرح توس��عه 
ميدان ها به ويژه ميدان هاي مشترك گفت: از روز نخست 
فعاليت خود در دولت سيزدهم نگاه خام فروشي نداشته ايم 
و مدام به دنبال توسعه زنجيره ارزش افزوده در اين صنعت 
بوده اي��م، وزارت نف��ت هم زمان با توس��عه بخش هاي 
بالادس��تي به دنبال ايجاد امنيت ان��رژي و تأمين پايدار 
خوراك گازي و مايع با احداث پتروپالايشگاه ها بوده است.

اوجي به تازگي در هشتمين سمينار بين المللي اوپك در 
وين با اشاره به ظرفيت توليد روزانه 3 ميليون و 800 هزار 
بش��كه نفت خام و ميعانات گازي و بيش از يك ميليارد 
مترمكعب گاز غني )ترش( در ايران گفته بود: با توجه به 
وجود ظرفيت بالاي توان توليد نفت و گاز، ايران در دولت 
سيزدهم برنامه ريزي مدوني براي افزايش توان توليد در 

نظر گرفته است.
وي همچنين پيش تر درباره به صفر رسيدن ميعانات 
گازي ش��ناور در س��واحل نيز يادآور ش��ده ب��ود: در 

شهريورماه 1400، 87 ميليون بشكه ميعانات گازي 
شناور روي آب از چالش هاي مهم و مشكل اساسي و 
پاشنه آشيل دولت بود و مشتري يابي براي اين ميعانات 
گازي كه حتي دو فاز شده بودند و تغيير رنگ هم داده 
بودند، كاري بسيار سخت بود و همه مخازن در خشكي 

و دريا پر شده بود.
وزير نفت گفته بود: با توليد روزانه نزديك 800 هزار بشكه 
ميعانات گازي و با همت دولت س��يزدهم اكنون نه تنها 
ميعانات توليدش��ده، فروخته شده اس��ت و بشكه اي به 
ذخيره سازي هاي روي آب اضافه نمي شود، بلكه ميعانات 
گازي از پيش ذخيره شده هم با وجود سخت گيرانه ترين 
تحريم ها فروخته و ميعانات گازي روي آب صفر ش��ده 
اس��ت. وي با اشاره به اينكه ما با تحريم هاي ظالمانه يك 
كشور روبرو هستيم و تحريم ها عليه اقتصاد و صنعت نفت 
ايران مربوط به سازمان ملل متحد نيست، تصريح كرده 
ب��ود: با تجربه خودمان در س��ال هاي طولاني تحريم در 
زمينه توسعه ميدان هاي نفت و گاز و ساخت پالايشگاه ها 
و مجتمع هاي پتروشيمي، امروز ظرفيت افزايش توليد 

نفت و گاز را داريم.
در همين باره، محسن خجسته مهر، مديرعامل شركت 
ملي نفت ايران چندي پيش با اشاره به افزايش خيره كننده 
صادرات نفت در دولت س��يزدهم در مقايس��ه با دولت 
گذشته گفت: مجموعه صنعت نفت در دولت سيزدهم 
با درايت وزير نفت و به كارگيري ديپلماسي موفق انرژي، 
توانست صادرات نفت را به مقدار قابل توجهي افزايش دهد. 
مديرعامل شركت ملي نفت ايران با بيان اينكه توليد روزانه 
نفت خام ايران در ابتداي آغاز به كار دولت سيزدهم حدود 
۲ ميليون و ۲00 هزار بشكه بود و امروز به 3 ميليون و 100 
هزار بشكه در روز رسيده است، تصريح كرده بود: توليد 
نفت سنتزي )مخلوطي از ميعانات گازي و نفت سنگين 
ايران( از عوامل مهم در افزايش صادرات و مشتريان تازه 
است، در ۲0 ماه اخير يك ميليون بشكه به توليد و صادرات 
نفت كشور افزوده ايم. در اين بين آژانس بين المللي انرژي 
)آي ئي اي( در تازه ترين گزارش چش��م انداز كوتاه مدت 
انرژي خود در ماه ژوئيه اعلام كرد توليد نفت ايران در ماه 
ژوئن به 3 ميليون و 10 هزار بش��كه در روز رسيده و اين 

رقم مشابه ماه مه امسال بوده است.
توليد نفت خام ايران از آغاز سال ۲0۲3 ميلادي تاكنون با 
350 هزار بشكه افزايش همراه بوده و با وجود تحريم هاي 
شديد در س��ال ۲0۲۲ ميلادي نيزبا افزايش 130 هزار 
بشكه اي روبرو بوده و به ميانگين ۲ ميليون و 550 هزار 

بشكه در روز رسيده است.
ليندسي گراهام، سناتور جمهوري خواه امريكا در ماه مه 
امسال اعتراف كرده بود تحريم هاي يكجانبه اعمال شده 
عليه ايران بي اثر بوده، به گفته تحليلگران حوزه انرژي به 
نقل از بلومبرگ، صادرات نفت ايران پس از اعمال دوباره 
تحريم ها عليه اين كشور هرگز به اين اندازه بالا نبوده است.

ايران در ميان اعضاي س��ازمان كشورهاي صادركننده 
نفت )اوپك( بيشترين افزايش توليد نفت را داشته است، 
در حالي كه ديگر اعضا شاهد تثبيت يا حتي كاهش توليد 
خود بوده اند. در همين حال، دبيرخانه اوپك در تازه ترين 
گزارش ماهانه خود )جولاي( به نقل از منابع ثانويه اعلام 
كرد توليد نفت خام ايران در ماه ژوئيه به ۲ ميليون 754 
هزار بشكه در روز رسيده است كه در مقايسه با ثبت رقم 
روزانه ۲ ميليون و ۶7۹ هزار بشكه اي در ماه مه، افزايش 

روزانه 5۶ هزار بشكه اي را نشان مي دهد.

توليد نفت خام ايران در ماه هاي آوريل، مه و ژوئن روندي 
افزايشي را طي كرده اس��ت، به طوري كه ايران از ماه مه 
امسال توانست دوباره جايگاه چهارمين توليدكننده نفت 
در اوپك را كه براي س��ال ها از آن دور شده بود دوباره به 
دست آورد و تثبيت كند. ر همين راستا مهدي حسيني، 
كارشناس ارشد حوزه انرژي با اشاره به پتانسيل هاي ايران 
در حوزه توليد نفت، به ايسنا گفت: از نظر ميزان ذخاير و 
مسائل فني هيچ دليلي وجود ندارد كه ما نتوانيم ظرفيت 
توليد را از آنچه كه هست تا بيش از دو برابر افزايش دهيم، 
به عبارتي اگر امروز مي گوييم كه ظرفيت توليد حدود 3.5 
ميليون بشكه است تا حدود ۶ تا 7 ميليون بشكه مي توانيم 

افزايش ظرفيت داشته باشيم.
وي با بيان اينكه ميزان نياز صنعت نفت به سرمايه گذاري 
بس��تگي به اي��ن دارد كه اولويت هاي توس��عه روي چه 
پارامترهايي اس��توار باش��د، اظهار كرد: مهم برنامه اي 
است كه در اين راس��تا تدوين مي شود، سرمايه گذاري 
كه در صنعت نفت صورت مي گيرد مي بايست بر اساس 

ضرورت هايي كه بازار تعيين مي كند باشد.
رييس س��ابق كميته بازنگ��ري قراردادهاي نفتي ايران 
ب��ا تاكيد بر اينك��ه نگاه ب��ه نيازهاي بازار نف��ت بايد در 
چش��م اندازهاي كوتاه م��دت، ميان م��دت، درازمدت و 
تهديده��ا و فرصت هايي ك��ه بازار ممكن اس��ت وجود 
داشته باشد تبيين شود، تصريح كرد: علاوه بر اين موارد 
بايد سياس��ت ها و برنامه هاي كشورهاي همسايه را زير 
ذره بين قرار داد و باتوجه به مجموعه اين موارد برنامه اي 

تدوين شود.
حس��يني افزود: صنعت نفت به چند بخش بالادستي، 
پايين دستي كه خود شامل پالايش و پخش و پتروشيمي 
مي شود تقسيم ش��ده كه هركدام از بخش ها برنامه ها و 
سياست گذاري  خاص خود را مي طلبد كه از ضرورت هاي 
توس��عه اقتصادي كش��ور بوده، اين موارد چارچوب ها و 
المان هاي اصلي است كه بايد تمام اين شرايط را در نظر 

بگيريم و به جلو پيش برويم.
وي با اش��اره به لزوم توسعه در صنايع بالادستي صنعت 
نفت، گفت: در ش��رايط كنوني متوسط ضريب بازيافت 
ذخاير نفت در كش��ور ما حدود ۲3 تا ۲4 درصد و ذخاير 
قابل استحصال بالاي 150 ميليارد بشكه نفت است. در 
همين حال ديگر كشورها مثل عربستان داراي ضريب 
بازيافت 50 درصد و به بالا هس��تند، عمان 40 درصد و 
نروژ ۶0 درصد را هدف گرفته است. قطعا ما هم مي توانيم 
با استفاده از فناوري هاي نوين راه آنها را رفته و حتي اگر 
محافظه كارانه بگويند نيز بازهم دليلي ندارد و مي توانيم به 
35 درصد ضريب بازيافت برسيم كه در اين صورت ذخاير 
قابل استحصال ما به بيش از ۲00 ميليارد بشكه مي رسد.

به گفته اين كارشناس، اين در حالي است كه روسيه كه 
تنها حدود 100 ميليارد بشكه ذخيره دارد به توليد 11 
ميليون بشكه هم دست يافته است بنابر اين براي ما كه 
هم اكنون 50 درصد بيشتر از آنها ذخيره قابل استحصال 
داريم كه مي تواند به دو برابر هم برسد دليلي ندارد كه به 

ظرفيت توليد ۶ يا 7 ميليون بشكه نرسيم.
حسيني با بيان اينكه با توجه به پتانسيل هاي موجود 
دليلي ندارد كه از نظر فن��ي نتوانيم به افزايش توليد 
دس��ت يابيم، گفت: گروهي در كشور وجود دارند كه 
به دلايلي مخالف توسعه صنعت نفت هستند و زماني 
كه اين بحث ها مطرح شود اعلام مي كنند كه معناي 
اين مس��اله جلوگيري از صيانت از مخزن هاست، اما 

بايد توجه داشت كه صيانت از مخزن به هيچ عنوان به 
معناي كاهش توليد نيست. نرسي قربان كارشناس 
حوزه انرژي در خصوص ظرفيت هاي موجود در صنعت 
نفت نيز به ايس��نا گفت: ايران در حدود 150 ميليارد 
بش��كه ذخيره نفت دارد كه اين ذخاير در حوزه هاي 
مختلف قرار گرفته اند، توسعه ميادين به دو دليل قابل 
اهميت است، اول اينكه ميزان توليد افزايش يابد و دليل 

دوم نيز جبران كاهش منابع ديگر است.
وي با بيان اينكه امكان افزايش منابع قطعا وجود دارد و 
اين ظرفيت و پتانسيل را نيز داريم كه بتوانيم ميزان توليد 
را توسعه دهيم، اظهار كرد: ظرفيت افزايش توليد در نفت 
سبك و سنگين بستگي به ميزان اكتشافات دارد، هرچه 
ميزان اكتشافات بيشتر باشد مي توانيم به منابع جديدي 

دست يابيم.
اين كارشناس حوزه انرژي در خصوص جذب مشتري در 
حوزه نفت، گفت: بزرگ ترين مشكل در اين حوزه تحريم ها 
است، هميشه در حوزه نفت و گاز مشترياني از اروپا، ژاپن، 
چين، هند و كشورهاي آفريقايي و غيره وجود داشت اما 
اينكه چطورمي توانيم مشتريان جديد پيدا كنيم بستگي 
به اين دارد كه روابط ما با كشورها و مساله تحريم چگونه 
حل ش��ود اگر اين مشكلات حل ش��ود نفت ايران قطعا 

مشتريان زيادي خواهد داشت.
قربان با اشاره به پتانس��يل هاي افزايش ظرفيت توليد، 
گفت: افزايش ظرفيت توليد بس��تگي زيادي به ميزان 
سرمايه گذاري انجام شده كه در صنعت نفت دارد، باتوجه 
به اينكه در حال حاضر به دليل مسائل مختلف نمي توانيم 
سرمايه گذاري زيادي در حوزه هاي نفتي داشته باشيم، 
افزايش توليد نيز محدود خواهد بود اما اگر شركت هاي 
بين المللي انرژي با ايران قرارداد ببندند و وارد توليد نفت 
شوند امكان افزايش توليد نفت ايران تا پنج ميليون بشكه 

در روز به راحتي وجود دارد.
محمد خطيبي نماينده سابق ايران در اوپك نيز با اشاره 
به اهميت توسعه روابط ايران با كشورهاي ديگر، به ايسنا 
گفت: توسعه ديپلماسي انرژي يكي از سياست هاي اين 
دولت تعريف شده در اين راستا نيز اقداماتي انجام شده 
است و بايد توجه داشت كه اگر به دنبال توسعه در كشور 
هستيم بايد به موضوع ديپلماسي نيز توجه داشته باشيم.
وي با تاكيد ب��ر اينكه در بخش انرژي به ش��دت نياز به 
سرمايه گذاري است، اگر سرمايه گذاري ها صورت بگيرد، 
در بخش هاي مختلف مي توانيم شاهد رشد توليد باشيم، 
گفت: البته دولت با تواني كه دارد در بخش صندوق توسعه 
سرمايه گذاري هايي را انجام مي دهد و اينگونه نيست كه 
سرمايه گذاري ها متوقف باشد، اما نياز به سرمايه گذاري 
بيش از اين است كه دولت به تنهايي بتواند آن را تامين 
كند و بايد منابع ديگري نيز به كار گرفته شود كه بتوان 
اين نياز سرمايه گذاري را در بخش نفت و گاز را پاسخ داد.

خطيبي با بي��ان اينكه سياس��ت  ايران ب��راي افزايش 
همكاري هاي بين المللي هم راستا با سياست هاي كشور 
مي تواند تحولات خوبي را رقم بزند، افزود: البته بايد توجه 
داشت كه در طول س��ال هاي گذشته ايران خودكفايي 
زيادي در حوزه انرژي به دست آورده است اما با اين حال 

توسعه روابط مي تواند موجب تحول بيشتر شود.
نماينده سابق ايران در اوپك با اشاره به اهميت ديپلماسي 
انرژي و توانايي ايران در حوزه افزايش توليد نفت، گفت: 
در طول سال هاي اخير ايران ثابت كرده كه توانايي بالايي 

در افزايش توليد نفت و حتي فروش آن دارد.

روند افزايشي قيمت نفت 
ازسرگرفته شد

قيمت نفت پس از ريزشي كه شب گذشته متحمل 
شد، در معاملات روز سه ش��نبه بازار آسيا، اندكي 

افزايش يافت.
بهاي معاملات نفت برنت با ۲۶ سنت افزايش، به 78 
دلار و ۶7 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۲۹ سنت افزايش، 
به 74 دلار و 44 س��نت در هر بشكه رسيد. هر دو 
شاخص روز دوشنبه تحت تاثير آمار رشد ضعيف 
تولي��د ناخالص داخلي چين، بي��ش از 1.5 درصد 

سقوط كرده بودند.
فعالان بازار منتظر انتشار آمار هفتگي ذخاير نفت 
امريكا در روز سه شنبه هستند و انتظار مي رود آمار 
نشان دهد ذخاير نفت و فرآورده هاي نفتي، هفته 
گذشته كاهش پيدا كرده است. چهار تحليلگر در 
نظرس��نجي رويترز برآورد كردند كه ذخاير نفت 
امريكا در هفته منتهي به 14 ژوييه، به ميزان ۲.3 

ميليون بشكه كاهش پيدا كرده است.
جون رونگ ييپ، استراتژيست ارشد شركت اي جي 
در سنگاپور گفت: آمار ضعيف توليد ناخالص داخلي 
چين كه روز دوشنبه منتشر ش��د، روند صعودي 
قيمت ها را محدود كرده اس��ت زي��را نگراني هايي 
نس��بت به احياي تقاضا براي س��وخت، به وجود 

آورده است.
توليد ناخالص داخلي چين در سه ماهه دوم نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، ۶.3 درصد رشد كرد، 
در حالي ك��ه تحليلگران نرخ رش��د را 7.3 درصد 

پيش بيني كرده بودند
در اين بين، اداره اطلاعات انرژي امريكا در گزارش 
جديدي، پيش بيني كرد توليد نفت شيل امريكا در 
اوت، به حدود ۹.40 ميليون بشكه در روز كاهش پيدا 
خواهد كرد كه نخستين كاهش ماهانه از دسامبر 

سال ۲0۲۲ خواهد بود.
بر اساس گزارش رويترز، عرضه جهاني نفت ممكن 
است با ازسرگيري فعاليت دو ميدان نفتي در ليبي 
كه هفته گذشته تعطيل شده بودند، تقويت شود. 
توليد اين دو ميدان به دليل اعتراض به ربوده شدن 

يك وزير سابق، متوقف شده بود.

 چشم پوشي غرب از بحران 
پولشويي امارات عربي 

يكي از مقام��ات امارات متحده عرب��ي در بيانيه اي به 
پوليتيكو پس از انتش��ار اين خبر گفت كه اين كشور 
»تعهد قوي براي همكاري نزديك با FATF« داده است. 
اين مقام گفت امارات »قاطعانه ادعاهاي ارايه داده هاي 
نادرس��ت به FATF را رد مي كند« و افزود اين داده ها 
»واقعاً دقيق، آزمايش شده و واقعي هستند.« در اين حال 
FATF، وزارت دارايي آلمان و نمايندگان ساير دولت هاي 
مربوطه، از جمله خزانه داري ايالات متحده و بانك ايتاليا، 
از اظهارنظر در مورد اين پيشنهاد خودداري كردند كه 
به رغم نگراني برخي از مقامات كميته مبني بر حذف 
امارات از فهرست خاكستري اين كشور تلاش مي كنند. 
هنوز استانداردهاي FATF براي مبارزه با پولشويي را 
رعايت نكرده است. در پايان، اعتراضات ورولوئه )نماينده 
بلژيك( و ساير منتقدان ناديده گرفته شد. روبرتو آنجلتي، 
يكي از مقامات بانك ايتاليا كه به عنوان رييس مشترك 
ICRG فعاليت مي كند، گفت كه او قصد دارد يك سفر 
در محل به امارات متحده عربي را توصيه كند، مرحله 
نهايي در فرآيند ارزيابي كه نش��ان مي دهد كش��وري 
از فهرست خاكستري حذف خواهد ش��د. ورولوئت و 
آنجلتي از اظهارنظر خودداري كردند. اينكه چرا ناظران 
س��ازمان ديده بان تصميم گرفته اند در امارات متحده 
عربي، روش هاي سهل گيرانه اي داشته باشند، مشخص 
نيست. به نظر مي رسد كه بادهاي ژئوپليتيكي پس از 
قرار گرفتن امارات در فهرست خاكستري سال گذشته 
به نفع امارات تغيير كرد. به عنوان مثال، در پي تهاجم 
همه جانبه روس��يه به اوكراين، آلمان مجبور شد براي 
تزريق اضطراري گاز طبيعي به خليج فارس روي آورد. 
در ماه سپتامبر، اولاف شولز، صدراعظم آلمان به ابوظبي 
س��فر كرد و در آنجا قرارداد گازي را امضا كرد تا آلمان 
زمستان را پشت سر بگذارد. او همچنين يك »توافقنامه 
شتاب دهنده امنيت انرژي و صنعت« بين آلمان و امارات 
را اعلام كرد تا »اجراي سريع پروژه هاي فانوس دريايي 
استراتژيك در حوزه هاي تمركز انرژي هاي تجديدپذير، 
هيدروژن، LNG  و اقدامات آب و هوايي را امكان پذير 
كند. محمد الانصاري، رييس بزرگ ترين شركت ارزي 
امارات، در سال گذشته گفت: »به دنبال اقداماتي كه در 
سيستم مالي انجام شده، انتظار من اين است كه امارات 
در ارزيابي بعدي از ليست خاكستري حذف شود.« يك 
 FATF مقام كه ناشناس امارات گفت: »ما هر كاري كه
خواسته بود انجام داديم.« ما خوشبين هستيم كه در 

ماه هاي آينده از ليست خارج خواهيم شد.

خشت اول مولدسازي و ديوار 
كج اقتصاد

 سمت بخش هاي سوداگرانه و غيرمولد ميل مي كند. 
سوله هاي توليدي كشورمان، بدل به انبارهاي اجناس 
وارداتي شده اند و كارآفرينان و توليد كننده ها بقا را در 
بخش هاي سوداگرانه جس��ت وجو مي كنند. در يك 
چنين مختصاتي از همي��ن امروز مي توان پيش بيني 
كرد كه پروژه مولدسازي چه سمت و سويي پيدا كرده و 
چه بر سر اموال و دارايي هاي ايرانيان بيايد. اين تصميم از 
جنس همان خشت هاي كجي است كه توسط معماران 
نابلد گذاشته مي شود و ديوار اقتصاد، معيشت، بازرگاني و 

توليد كشور را تا ثريا كج مي كند.

خبر كوتاه

سخنگوي كميسيون انرژي مجلس: 
دولت در نرخ خوراك 

پتروشيمي ها بازنگري كند
سخنگوي كميسيون انرژي مجلس گفت: دولت 
بايد در مصوبه نرخ خوراك پتروشيمي ها بازنگري 
كند؛ افزايش قيمت خوراك اين صنايع نه يك باره 

بلكه بايد طي چندين سال اعمال شود.
مصطفي نخعي در گفت وگو با تسنيم در خصوص 
مصوبه افزايش نرخ خوراك پتروشيمي ها تصريح 
كرد: مجلس در زمان بررس��ي لايحه بودجه سال 
140۲ تعيين نرخ خوراك را به دليل شرايط متغير 
اين حوزه بر عهده دولت گذاشت لذا مصوبه ابلاغي 

ربطي به مجلس ندارد و سياست دولت است.
س��خنگوي كميس��يون انرژي مجلس ش��وراي 
اسلامي با اش��اره به ظرفيت صادراتي گاز ايران و 
همچنين صدور گاز به عراق و تركي��ه، ادامه داد: 
قيمت 7 ه��زار توماني نرخ خ��وراك گاز صنايع و 
پتروشيمي ها، بسيار پايين تر از نرخ گاز صادراتي 
اس��ت، چرا كه ما مي توانيم با قيمت بالاتري گاز را 
صادر كنيم و درآمد بيشتري براي كشور به دست 
آوريم اما ش��ركت هاي پتروشيمي مي گويند اين 
تصميم و جهش قيمتي يك دفعه اعلام ش��د، من 
اين را قبول دارم؛ دولت بايد با شيب ملايم تري اين 

كار را انجام مي داد.
وي گفت: اعلام يك باره نرخ خ��وراك گاز 7 هزار 
توماني و ايجاد شوك قيمتي منطقي نيست، دولت 
بايد با شيبي ملايم و در يك بازه زماني طولاني تر و 
چند ساله اين تصميم و سياست را اجرايي مي كرد.

سخنگوي كميسيون انرژي مجلس ضعف مديريت 
و انتصاب��ات غير تخصصي را عام��ل ديگر كاهش 
حاشيه سود پتروشيمي ها دانست و افزود: در برخي 
از شركت هاي پتروشيمي افرادي سكان را به دست 
گرفتند كه غير حرفه اي و غير متخصص بوده و واقعاً 
فاق��د صلاحيت هاي اداره چني��ن مجموعه  هايي 

هستند.
نخعي با تاكيد بر لزوم بررس��ي كارشناسي تبعات 
اين مصوبه از س��وي دولت، گفت: با توجه به بازار 
متغي��ر و بي ثبات متانول و توجه ب��ه اين مهم كه 
بخش عمده متانول توليدي كشور به كشورهاي 
ديگر به ويژه چين صادر مي ش��ود، اين نرخ واقعا 

بايد بازنگري شود.
وي خاطرنشان كرد: با توجه به تبعات اين تصميم 
باي��د به پتروش��يمي ها فرصت��ي داده ش��ود تا با 
برنامه ريزي طي چندين س��ال اتكا خود به توليد 
متانول را كاهش دهند و به سمت توليد محصولات 
با ارزش ديگر پايين دستي متانول بروند كه ارزش 
افزوده و ارزآوري بيشتري براي كشور دارد و طبيعتاً 
سود بسيار بيش��تري را هم نصيب پتروشيمي ها 

خواهد كرد.

ادامه از صفحه اول



اوايل ارديبهشت ماه امسال بود كه احسان خاندوزي، 
وزير اقتصاد از اختصاص س��هام به نوزادان خبر داد. 
پرداخت سهام دولتي به نوزادان پيرو قانون حمايت 
از خانواده و جواني جمعيت انجام مي شود؛ قانوني كه 
بر اساس آن دولت مكلف به پرداخت سهام به نوزادان 
شده است.بر اساس اين قانون، دولت مكلف است به 
ازاي هر فرزند كه از ابتداي سال ۱۴۰۰ متولد  مي شود، 
مبلغ يك ميليون تومان تا س��قف س��الانه ۱۰ هزار 
ميليارد ريال صرفاً جهت خريد واحدهاي صندوق هاي 
س��رمايه  گذاري قابل معامله در ب��ورس به نام فرزند 
اختصاص دهد. اين رقم براي س��ال ۱۴۰۱ براي هر 
فرزند متولد شده يك و نيم ميليون تومان تعيين شده 
است. براي سال هاي بعد نيز به مدت ۷ سال در قانون 

بودجه بايد ارقام تعيين و تامين اعتبار شود.
سهام دولتي شامل همه نوزاداني مي شود كه از سال 
۱۴۰۱ به بعد متولد ش��ده اند. اما براي اينكه مراجعه 
يك باره صورت نگيرد، فعلا فقط ثبت نام براي نوزاداني 
فراهم اس��ت كه در 6 ماهه اول س��ال ۱۴۰۱ به دنيا 
آمده ان��د؛ اما وزير اقتصاد اعلام كرده اس��ت كه طي 
مكاتباتي با سازمان برنامه و بودجه، درخواست شده 
مبلغ يك هزار ميليارد تومان جهت اختصاص سهام 
به متولدين ١٤٠٠ و دو ه��زار ميليارد تومان جهت 

متولدين ١٤٠٢ اعتبار اختصاص يابد. 
خاندوزي در ادامه گفت: طبق قانون جواني جمعيت 
مصوب آبان ۱۴۰۰، در قانون بودجه همان سال هيچ 
رديف اعتبار براي اختصاص سهام در نظر گرفته نشده 
بود. در قانون بودجه ۱۴۰۱ به عنوان اولين سال براي 
تخصيص اعتبار، مبل��غ ۱۵۰۰ ميليارد تومان اعتبار 
براي اختصاص س��هام به يك ميلي��ون متولد همان 
سال در نظر گرفته شد كه تا امروز 6۰۰ ميليارد تومان 

تخصيص يافته است.
به گفته سخنگوي اقتصادي دولت؛ وزارت اقتصاد تا 
امروز براي والدين متولدين سه ماهه اول، و سه ماهه 
دوم فراخوان داده اس��ت؛ ثبت نام متولدين سه ماهه 
اول به پايان رس��يده و س��ه ماهه دوم در شرف اتمام 
است. تا امروز ۴۹۳ هزار و 6۷۱ نفر از متولدين توسط 
والدين ثبت نام شده اند و به زودي با اتمام آن، والدين 
متولدين س��ه ماهه سوم فراخوان مي ش��وند. براي 
اين گ��روه متولدين در بودجه س��نواتي اعتباري در 
نظرگرفته نشده اما طي مذاكراتي بين وزارت اقتصاد 
با س��ازمان برنامه و بودجه، با نظر مساعد و همراهي 
رياست سازمان برنامه قرار است از منابع عمومي تامين 

اعتبار صورت گيرد.
خاندوزي اظهار كرد كه در همين راستا مكاتباتي با 
سازمان برنامه انجام و درخواست شده مبلغ يك هزار 
ميليارد تومان جهت اختصاص س��هام به متولدين 
۱۴۰۰ و دو ه��زار ميلي��ارد تومان جه��ت متولدين 
۱۴۰۲ اعتبار اختص��اص يابد.اميدواريم با همراهي 

س��ازمان برنامه و تامي��ن اعتبار مورد ني��از، بتوانيم 
متولدين اين دو سال را هم فراخوان كنيم. طبق اين 
موضوع انتظار مي رود ك��ه به همين زودي ها مجدد 
ثبت نام س��هام مخصوص نوزادان آغاز شود.مس��اله 
اينجاس��ت كه واگذاري س��هام به نوزادان مشكلات 
زيادي دارد از جمله تامين سرمايه و نقدينگي مورد 
نظر؛ اينكه دولت با كسري بودجه سنگيني كه اكنون 
دارد چگون��ه مي خواهد نقدينگي مورد نياز را تامين 
كند و براي تامين اين نقدينگي دست روي كدام بازار 

خواهد گذاشت؟ 
منتقدان همواره نسبت به اقداماتي نظير تخصيص 
سهام از منبع مالي بودجه يا سهام صندوق ها هشدار 
داده و تكرار تجربه هاي تلخ بورس را گوش��زد كرده 
بودند. يك تجربه تل��خ در دولت دوازدهم وجود دارد 
كه در روزهاي سبز بازار، دارا و پالايش يكم را واگذار 
كرد اما اين واگ��ذاري ناموفق بود و چيزي جز زيان و 
خسارت در پي نداش��ت؛ علي رغم تفاوت در شيوه و 
جامع هدف واگذاري سهام صندوق ها اما هر دوي اين 
اقدامات در يك نقطه مشترك هستند و آن مانورهاي 
نمايش��ي دولت ها از جيب بورس است. حالا به نظر 
مي رس��د دولت س��يزدهم هم در حال تكرار تجربه 
ناموفق دولت دوازدهم اس��ت و نارضايتي جديدي را 

در بورس خلق مي كند.
اما در اين ميان، منبع تامين اين س��هام نيز بس��يار 
مناقشه برانگيز است؛ بر اس��اس ماده ۱۱ حمايت از 
خانواده و جواني جمعيت، مجلس مكلف است كه به 
ازاي هر فرزند از ابتداي سال ۱۴۰۰، مبلغ ۱۰ ميليون 
ريال تا سقف سالانه ۱۰ هزار ميليارد ريال صرفاً جهت 
خريد واحدهاي صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل 

معامله در بورس به نام فرزند اختصاص دهد.
البته اين رقم ب��راي متولدين س��ال ۱۴۰۱ نيز ۱۵ 

ميليون ريال اس��ت و قرار اس��ت به مدت هفت سال 
نيز در قانون بودجه ارقام تعيين و تامين شود. به اين 
ترتيب دولت مكلف شده اس��ت هر ساله مبلغ قابل 
توجهي را به س��هام نوزادان تخصي��ص دهد؛ اين در 
حالي است كه رقم كسري بودجه دولت هر ساله در 
حال افزايش است و براي امسال هم بر اساس گزارش 
مركز پژوهش هاي مجلس، بي��ن ۳۰۰ تا 6۰۰ هزار 

ميليارد تومان برآورد مي شود!
مس��اله همين جا كه دولت براي تامين اين كسري 
بودج��ه و تامين منابع در كدام دس��ت خواهد برد و 
كدام بازار دستخوش تغييرات دولتي مي شود. البته تا 
به امروز دولت در تماي بازارها دست برده است و هر 
يك به نوعي طعم دستكاري هاي دولت را چشيده اند. 
به گفته فردي��ن آقابزرگي با اس��تناد به تجربه هاي 
گذش��ته بازار س��رمايه هر زماني كه بورس نشاط و 
طراوت��ي را تجربه مي كند مس��وولان ب��ه پاي خود 
مي گذارند و مي گويند به واسطه فعاليت هاي ما بورس 
مثبت شده اس��ت. در مقابل، زماني كه بورس نزولي 
مي ش��ود مي گويند وضعيت بازار دست ما نيست و 
مسائل بين المللي، بنيادي و اقتصاد جهاني باعث تغيير 
مسير شده است.واگذاري يونيت چنين صندوق هايي 
عمدتا از محل دارايي اشخاص ثالث نيست و از محل 
سهم دولت در اين صندوق هاست.دولت بابت سهم 
خود در اي��ن صندوق ها به واس��طه  كليات اصل ۴۴ 
مالكيت خود را كاه��ش مي دهد و به افرادي همانند 

نوزاد يك روز منتقل مي كند.
هر كد مي تواند از يونيت اي��ن صندوق ها خريداري 
كند؛ اما نكته مهم اين است كه تا سن مشخصي )۲۴ 
سال( اختيار و اداره صندوق اين نوزادان مربوط به ولي 
)پدر، مادر و جدين( است.در اين ميان اما نكته مهم 
در واگذاري اين اس��ت كه مالكيت و مديريت دارايي 

از عهده دولت خارج شود و مديريت آن همانند دارا و 
پالايش يكم در دست دولت نباشد و صرفا براي اجراي 
اهداف دولتي نباش��د.هرگونه دخالت در س��از و كار 
طبيعي بازارها به اقتصاد لطمه مي زند. به نوعي نگاه 
دستوري در حوزه اقتصاد در بازار سرمايه امري منفي 
است و سوابق گذشته نيز نش��ان مي دهد كه تجربه 

موفقي نبوده است.
هرگونه دخالت در بازار سرمايه به قصد كنترل آن در 
بازه كوتاه مدت جواب مي دهد؛ اما دخالت و دستكاري 
در بلندمدت باعث مي شود كه بازار به ثبات نرسد و با 
افزايش عطش مواجه شود.صندوقي كه اكنون دولت 
براي نوزادان تبليغ مي كند جز زيان نتيجه اي نخواهد 
داشت. دولت بيشترين كاسبي را در فضاي اقتصادي 
و بازار سرمايه كشور دارد و به واسطه همين موضوع 
در زمان رش��د بازار به س��راغ صندوق ها آمده است.

توج��ه به نگاه و روش دولت به نظر مي رس��د كه اين 
طرح موفقيت آميز نيس��ت. چراكه حجم و ساز و كار 
اين صندوق ها را مش��خص نكرده اند و همانند سهام 
عدالت که در سال ۹۹ با شكست مواجه شد اين طرح 

با شكست مواجه مي شود.

   بازار از دريچه معاملات
طي معاملات چهارمين روز كاري هفته يعني سه شنبه 
شاخص كل بورس تهران ۴۳ هزار و ۱۲۲ واحد معادل 
۲.۲ درصد نسبت به روز كاري گذشته بالاتر ايستاد و 
تا سطح يك ميليون و ۹۹۹ هزار و ۷۵۵ واحد بالا آمد.

ش��اخص كل هم وزن بورس نيز با افزايش ۱۵ هزار و 
۴۹۷ واحدي مع��ادل ۲.۲۵ درصد در رقم ۷۰۳ هزار 
و ۲۵۰ واحدي ايستاد.ش��اخص كل فرابورس نيز با 
رشد ۵8۱ واحدي به رقم ۲6 هزار و ۳8۷ واحد رسيد. 
همچنين شاخص هم وزن فرابورس با افزايش ۴ هزار 

و ۱۲۰ واحد به سطح ۱۲8 هزار و ۴8۱ واحد رسيد.
روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار س��هام پس از ۱۰ روز متوالي مثبت شد و ه۷۷۴ 
ميليارد تومان پول حقيقي به بازار سهام وارد شد.طي 
روز سه ش��نبه ارزش معاملات كل بازار سهام به ۱۰ 
ه��زار و ۵۳۲ ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات 
اوراق بدهي در بازار ثانوي��ه ۱۲۴ ميليارد تومان بود 
كه يك درصد از ارزش كل معام��لات بازار را در اين 
روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با افزايش 
۰.6۷ درصدي به نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم 
6 هزار و 6۳6 ميليارد تومان رس��يد.در معاملات روز 
اخير، ۲۵8 نماد صف خريد داشتند و 6۷ نماد با صف  
فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با رش��د ۲۰6 درصدي نس��بت به روز كاري قبل به 
۷۹6 ميليارد تومان افزاي��ش يافت و مجموع ارزش 
صف هاي فروش نيز با كاه��ش ۷۴ درصدي به ۳۲6 

ميليارد تومان رسيد.
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تصميم گيري براي نرخ 
خوراك پتروشيمي 

احسان خاندوزي، وزير اقتصاد گفت: فردا در مورد 
نرخ خوراك پتروشيمي تصميم گيري خواهد شد. 
به غير از وزارتخانه نفت، چند وزارتخانه ديگر هم به 
علت داشتن پتروشيمي هاي بزرگ در مساله نرخ 
خوراك صاحب نظر هستند. وي در ادامه گفت: با 
تعيين يك عدد ثابت براي دوره طولاني مدت براي 
قيمت خوراك موافق نيستيم. بايد براي نرخ خوراك 
فرمولي تعيين شود كه متناسب با بازارهاي جهاني 
و داخلي و متغيرهاي ديگر تغيير كند. پيش��نهاد 
داديم فرمول نرخ خوراك حداقل ۳ يا ۵ ساله ثابت 
باش��د. معتقديم بايد تصميمات اقتصادي با ثبات 
اتخاذ شود تا اقتصاد پيش بيني پذير شود و فعالان 
اقتصادي بتوانند برنامه ريزي هاي بلندمدت داشته 
باشند. خاندوزي با اشاره به تصميمات جديد دولت 
براي تقويت تس��هيلات اش��تغالزايي، گفت: براي 
 اولين بار به منظور بهره مندي استان ها از تسهيلات

 اش��تغال زايي - تبصره ۱8 - براي تمام اس��تان ها 
حس��اب  افتتاح ش��د. امس��ال ۱۰۰ هزار ميليارد 
تومان از محل بودجه به اشتغال حمايتي تخصيص 
پيدا مي كند. بيش از ۱۰۰ هزار ميليارد تومان نيز 
براي اشتغالزايي عادي بنگاه ها اختصاص مي يابد. 
وي ادامه داد: دولت امس��ال براي ارايه تس��هيلات 
اشتغالزايي، به سمت تمركززدايي از پايتخت و ارايه 
اختيارات به استان ها حركت كرده است. همچنين 
تمركز دولت رصد تس��هيلات پرداختي از طريق 
سامانه است تا برخلاف گذشته پول پاشي صورت 
نگيرد و وام گيرندگان به تعهدات اشتغالزايي شان به 

صورت دقيق عمل كنند.

اعلام جزئيات برنامه حمايتي
از بازار سهام

س�نا| ق��ادر معصومي خانق��اه مدي��ر صندوق 
سرمايه گذاري مشترك توسعه بازار سرمايه از انتشار 
اوراق تامين مال��ي خبر داد و گفت: از ابتداي هفته 
بعد، به ميزان ۵۰ هزار ميليارد ريال )۵ همت( اوراق 
تبعي از نوع تامين مالي در بازار توسط اين صندوق 
منتشر مي ش��ود. وي گفت: يعني ۵ هزار ميليارد 
تومان تامين مالي بابت حمايت از بازار و همچنين 
پرداخت بخشي از تعهدات صندوق به شركت هاي 
كارگزاري انجام خواهد ش��د. به گفته وي، س��ال 
گذشته نيز ۲ همت اوراق تبعي از نوع تامين مالي 
براي حمايت از بازار توسط اين صندوق منتشر شد.

عرضه سهام »سجام«
به روش گشايش نماد

بازار| طي معاملات روز هاي اخير س��هام شركت 
مجتمع سيمان غرب آسيا در نماد »سجام« كه در 
تاريخ ۱6 مهرماه سال گذشته در فرابورس پذيرش 
شده بود، براي اولين بار به روش گشايش نماد، در 
بازار دوم عرضه ش��د.اين نماد پيش تر در تابلو زرد 
بازار پايه معامله مي شد كه هم اينك به بازار اصلي 

فرابورس ارتقا يافته است.
»س��جام« پس از احراز تمامي شرايط پذيرش در 
تاريخ ۲۱ خردادماه سال جاري، به عنوان دويست و 
نود و هفتمين نماد معاملاتي در فهرست نمادهاي 
فرابورس ايران قرار گرفت.در جريان گشايش نماد 
س��جام، تعداد يك ميليون و ۴۵6 هزار س��هم اين 
ش��ركت به ارزش ۴ ميلي��ارد و 6۴۴ ميليون ريال 
به قيم��ت ۳۱۹۰ ريال مورد معامل��ه قرار گرفت.

عمده معاملات در س��مت خريد اين سهم در روز 
جاري در اختيار بازيگ��ران حقيقي با مالكيت ۷۵ 
درص��دي بود و حقوقي ها در اين س��مت، س��هم 
۲۷ درصدي داش��تند. در س��مت فروش، اما ۱۰۰ 
درصد خريداران، حقيقي ها بودند.همچنين طبق 
اعلام ناظر بازار فرابورس، طي عرضه روز دوش��نبه 
محدوديت حجمي يعني حداكثر تعداد اوراق بهادار 
در هر سفارش براي نماد معاملاتي سجام به ميزان 
۲۰۰ هزار سهم در نظر گرفته شد و از سه شنبه ۲۷ 
تير دامنه نوسان قيمت مطابق با دامنه مجاز نوسان 
قيمت در بازار دوم فرابورس ايران تعيين خواهد شد.

كلاهبرداري اينترنتي با ترفند 
پرداخت سود سهام عدالت 

سرهنگ علي رجبي روز دوش��نبه خبر داد: به دنبال 
مراجعه يك��ي از ش��هروندان به پليس فت��ا مبني بر 
كلاهبرداري اينترنتي مراتب در دس��تور كار ماموران 
انتظامي قرار گرفت. وي تصريح كرد: در بررس��ي هاي 
كارشناسي مشخص شد كه اشخاصي با شگرد ارسال 
پيامك هاي مجرمانه و اس��تفاده از لينك هاي آلوده و 
نصب بدافزار با ترفند پرداخت سود سهام عدالت، اقدام 
به برداشت از حساب بانكي افراد مي كنند. وي اضافه كرد: 
در اين زمينه لينك آلوده مبني بر دريافت سود سهام 
عدالت توسط سارق به گوشي فرد مال باخته ارسال شد 
و بعد از بازكردن گوشي اطلاعات تلفن همراه در اختيار 
سارق اينترنتي قرار گرفت. رجبي بيان داشت: سارق 
اينترنتي هم از اين طريق اقدام به برداشت ۵۰ ميليون 
ريال از حس��اب اين فرد كرد كه با ردگيري و اقدامات 
فني و مسدود كردن حساب با دستور مقام قضايي كليه 
وجوه برداشت شده به حساب شاكي برگشت داده شد.

مهدي حاجي وند، دستيار ويژه و مشاور رييس سازمان 
بورس در امور س��هام عدالت در اين زمينه عنوان كرد: 
انتشار هر گونه مطلب در فضاي مجازي مبني بر ثبت نام 
و نيز دريافت س��ود س��هام عدالت هيچ گونه وجاهت 
قانوني ندارد و اينگونه مطالب صرفا با هدف كلاهبرداري 
منتشر مي شود. در صورت قطعي شدن هر تصميمي در 
مورد سهام عدالت، به طور قطع اطلاع رساني از طريق 
مبادي رس��مي از جمله تلويزيون و راديو و همچنين 

خبرگزاري ها صورت خواهد گرفت.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| بعد از سپري شدن س��ه ماه از فصل بهار، 
نوبت به انتش��ار صورت هاي مالي فصلي ش��ركت ها 
رسيده است. چند روزي اس��ت كه شركت ها اقدام به 
انتش��ار گزارش صورت هاي مالي منتهي به خرداد ماه 
س��ال ۱۴۰۲ كردند. در ميان گزارش هاي مالي فصل 
به��ار، بانك خاورميانه در ۳ماهه منته��ي به خرداد به 
سود خالص 8۰۰ ميلياردتوماني دست پيدا كرده كه 
با رشد 6۹ درصدي نس��بت به دوره مشابه قبل همراه 
شده است. خالص درآمد تسهيلات و سپرده گذاري با 
۷۵ درصد افزايش نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 

۹۹۳ ميليارد تومان رسيده است.
شركت پاكسان )شپاكسا( در 6ماهه منتهي به خرداد 
۱۴۰۲ به س��ود خالصي مع��ادل ۲۰۳ ميليارد تومان 
دست يافته كه زيان دوره قبل را كه عدد ۱6۱ ميليارد 
تومان بود، به سود تبديل كرده است.شركت الكتريك 
خودرو شرق )خش��رق( نيز در گزارش ۳ماهه منتهي 
به خرداد ۱۴۰۲ سود خالصي معادل ۱ ميليارد تومان 
شناسايي كرد كه از رش��د ۱۷8 درصدي سود خالص 
نسبت به دوره مشابه قبل خبر مي دهد.همچنين شركت 
داروس��ازي امين )دامين( در ۳ماهه منتهي به خرداد 
معادل 6۲ ميليارد تومان سود خالص محقق كرد كه با 
رشد ۱6۹ درصدي سود در ۳ماهه سال ۱۴۰۲ نسبت 

به دوره مشابه سال گذشته همراه شده است.
شركت توسعه مولد نيروگاهي جهرم )بجهرم( نيز سود 
خالصي معادل 8۲ ميليارد تومان را در ۳ماهه منتهي به 
خردادماه شناسايي كرده كه نسبت به دوره مشابه سال 
 قبل ۷۵ درصد رش��د داشته است.شركت پتروشيمي 
فن آوران )شفن( در خصوص افزايش نرخ گاز بر بهاي 
تمام شده اظهار كرد؛ باتوجه به برآوردهاي انجام شده، 
بهاي تمام شده محصولات توليدي اين شركت در سال 
جاري مبلغ ۱۵8۵ ميليارد تومان افزايش خواهد يافت.

شركت سرمايه گذاري و توس��عه خوزستان )وثخوز( 
از فروش سهام خبر داد. اين ش��ركت اعلام كرد: ۳۰۰ 
هزار س��هم پتروش��يمي تندگويان به صورت نقدي از 
طريق كارگزاري بورس اوراق بهادار به فروش مي رساند 
علاوه برآن، تعداد ۲۵۰ هزار سهم از نماد پاسا به بهاي 
تمام ش��ده ۴۰8 ميليون تومان و مبل��غ فروش ۳۴۳ 
ميليون تومان و ۹۹۷ هزار سهم از نماد خودرو به بهاي 
تمام شده ۱۲6 ميليون تومان و مبلغ فروش ۲6۲ ميليون 

تومان به فروش مي رساند.
اما ش��ركت آهن و فولاد ارفع )ارفع( علت افزايش سود 
۳ماهه، رشد درآمدهاي عملياتي ناشي از افزايش مقدار 
و نرخ ميانگين فروش مطرح كرده است.شركت خدمات 
فني فولاد يزد )خفولا( نيز بيان كرد: ابلاغ شركت احداث 
صنايع و معادن سرزمين پارس و شركت آسفالت طوس و 
برنده شدن در اين مناقصه به اطلاع شركت رسيده است.

شركت سرمايه گذاري گروه توسعه ملي )وبانك( عنوان 
كرد؛ در نظر دارد نسبت به واگذاري ۱۲.۰۳درصد از سهام 
شركت سيمرغ به صورت نقد يا نقد و شرايطي از طريق 

شركت بورس اوراق بهادار تهران اقدام نمايد.
شركت فرآورده هاي غذايي و قند تربت جام )قجام( نيز 
از مزايده اقلام مازاد بر نياز خويش ش��امل انواع ادوات 
و ماشين آلات كشاورزي، س��اير ضايعات آهن، چوب 
و ضايعات آجرهاي نس��وز خبر داد.شركت باما )كاما( 
پيرو اخبار منتشر شده در پايگاه خبري هيات وزيران 
مبني بر ميزان عوارض صادرات به اطلاع مي رس��اند؛ 
عوارض صادرات از ۰.۵ درصد به ۲ درصد افزايش يافته و 
گمركات موظف به اجراي آن از ابتداي سال جاري بوده و 
تأثيرات آن متعاقباً در گزارش هاي مالي انعكاس مي يابد.

همچنين شركت باما از تضمين تسهيلات شركت پويا 
زركان آق دره به مبلغ ۳۰ ميليارد تومان خبر داد.سازي 
مينا )كمينا( نيز 8 فقره قرارداد با شركت بهنوش ايران 
جهت توليد و تحويل بطری شيشه اي در سال جاري 
به مبلغ ۳۲8 ميليارد تومان منعقد كرده است.شركت 
لابراتوارهاي سينادارو )دسينا( نيز از مناقصه خريد برنج 
ايراني درجه يك هاش��مي به مقدار ۱۳۳۴۰ كيلوگرم 
خبر داده است.اما هيأت مديره شركت سرمايه گذاري 
خوارزمي )وخارزم( افزايش سرمايه ۲۲۱ درصدي اين 
شركت از محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده 
نقدي، سود انباشته و ساير اندوخته ها را به تصويب رساند.

رنج بورس از مشكلات ساختاري
بورسان| سبحان اسكيني، كارشناس بازار سرمايه 
معتقد است وضعيت فعلي بازار سرمايه در بلندمدت 
طبعا كارايي تخصيصي بازار را زير سوال خواهد برد. وي 
عنوان ك��رد: با توجه به روند فعلي، عمده پول ها جذب 
شركت هايي خواهد شد كه در آنها سود محلي از اعراب 
ندارد، بلكه بازيگر خوب دارد. نظام عرضه و تقاضاي آن 

براي سرمايه گذاران از قابليت كنترل برخوردار است.
به گفته اسكيني، اكنون خيلي از نمادهاي بازار پايه بعضا 
مثبت و با صف خريد همراه اند. اگر روند فعلي را دولت 
اصلاح نكند و متعاقبا مديريت بازار، دولت را در عوايد بازار 
سرمايه سهيم نكند كارايي تخصيصي زير سوال مي رود.

اين كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان كرد: در چنين 
حالتي براي مدتي سرمايه گذاران خارج از بازار خواهند 
بود و زماني كه در بازه منفي، بازار به تعادل رسيد در ادامه 
شركت هايي كه عرضه و تقاضاي محدودي دارند، ساختار 
سود و زيان هم در آنها مساله اي نيست مامن جذب پول 
خواهد شد. اس��كيني با ارزيابي وضعيت نماگر اصلي 
بورس تهران بيان كرد: اكنون از نقطه اوج شاخص كل؛ 
P/E forward با كاهش تقريبا ۲ واحدي همراه شده و 
P/E تريلينگ نيز حدود ۳ واحد افت را تجربه كرده است.
مجتبي ديبا كارش��ناس بازار سرمايه در ادامه تصريح 
كرد: عارضه ها و مشكلات ساختاري به حدي حاد بوده 
كه بعضا سرمايه گذاران را از فعاليت در اين بازار پشيمان 
كرده اس��ت. وي تاكيد كرد: ن��رخ ارز هر چند مبناي 
محاسباتي دقيقي ندارد اما روي كاموديتي ها و ارزش 
دارايي هايي كه شركت ها دارند طبعا اثرات مستقيمي 
دارد. اين تحليلگر بازار سرمايه معتقد است حقوقي ها 
و حقيقي ها فعالان بازار سهام هستند. بخش حقوقي 
بازار منويات مقام بالاتر )دولت( را به شكل نوسان گيري، 
سركوب بازار و سلب اعتماد از بازار پياده سازي مي كند.

»تعادل«بررسيميكند

تامين سهام نوزادان از بازارها!

رانت جديد در بورس
طي روزهاي گذش��ته رييس س��ازمان ب��ورس در 
نامه اي به دادس��تان كل كش��ور درخصوص تعديل 
منفي سود هر سهم »شپنا« از شركت ملي پالايش 
و پخش به دادس��تان كل ش��كايت و اعلام كرد كه 
اين ش��ركت »عمدا« به س��هامداران خود اطلاعات 
نادرست داده اس��ت. مجيد عش��قي در اين نامه به 
محمدجعفر منتظري دادستان كل كشور اعلام كرد 
كه شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
ايران از شركت هاي زيرمجموعه وزارت نفت با وجود 
تكليف قانوني بر ارايه صورتحساب نفت خام و فروش 
محص��ولات در روز هاي اخير با تاخيري چندس��اله 
اطلاعات مربوط به س��ال هاي ۱۳۹۷ الي ۱۴۰۰ را 
به پالايش��گاه ها اعلام كرده اس��ت.به گزارش فرارو، 
به دنبال شكايت رييس سازمان بورس به دادستان 
كل كشور، مدير مالي شركت ملي پالايش عزل شد. 
با اين شرايط، پرسش هاي مختلفي از جمله فرجام 
شكايت طرح شده و احتمال تكرار چنين وضعيتي 

مطرح است.
حميد مير معيني در توضيح اتفاقات اخير كه منتهي 
به شكايت س��ازمان بورس به دادس��تان شد گفت: 
»براساس قانون بازار بورس و اوراق بهادار، هر عاملي 
كه روي تصميمات اس��تفاده كنندگان از اطلاعات 
تاثير مي گذارد بايد بلافاصله منتشر شود و ناشرين 
موظفند فورا روي كدال اطلاع رساني كنند تا براساس 
اصل كارايي ب��ازار، فعالان ب��ازار از اطلاعات باخبر 
ش��وند و تصميم گيري كنند، اما واقعيت اين اس��ت 
كه نامه اي كه شركت پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي ارايه كرده، شامل درخواست غيرموجه اين نهاد 
از شركت هاي پالايشي و محاسبات جديد است. در 
اين نامه، شركت پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
خواستار تعديل هاي س��نواتي و تغييرات قيمت از 
س��ال ۹8 براي ش��ركت هاي پالايشي ش��ده است. 
اين حركت، نق��ض قانون و دس��ت درازي به منافع 
س��هامداران فعلي محسوب مي ش��ود، به خصوص 
با توجه به اينكه چند س��ال گذش��ته ممكن اس��ت 
اطلاع��ات تغييراتي كرده يا اساس��ا وجود نداش��ته 
باشند. در واقع اغلب درخواست ها در آن نامه عطف 
به عملكرد گذشته مي شده، كه اين موارد تاثيراتش 
را روي قيمت س��هام فعلي مي گذارد و خسارت ها و 
ضرر هاي هنگفتي براي آنان دارد، بنابراين ش��رايط 
مذكور، امكان پيگيري و برخورد از س��وي سازمان 
بورس، به عنوان نهاد رس��مي متولي بازار سرمايه را 
دارد، چراكه يكي از وظايف اصلي اين سازمان حمايت 

از حقوق سهامداران است.«

وي افزود: »علي رغم اينكه دادخواست سازمان بورس 
به دادستان ارايه شده است، اما تجربه نشان مي دهد 
اين نخس��تين باري نيس��ت كه چنين رفتاري رخ 
مي دهد و با توجه به مصالحي كه در بحث حكمراني 
داريم، در بسياري از موارد، حقوق قانوني افراد ناديده 
گرفته ش��ده و به دادخواست ش��ان رسيدگي نشده 
است، بنابراين حدس زده مي شود، اين دادخواست 
نيز به جايي نرس��د، همانطور كه هم اكنون مشاهده 
مي كنيد، هيچ واكنشي از سوي هيچ طرفي نديده ايم.

صرفا با بركناري مدير مالي ش��ركت پالايش تلاش 
كرده اند غائله را خت��م كنند، اما اين رفتار ها چندان 
موفقيتي در بازگش��ت ضرر و زيان مالي و اعتماد از 

دست رفته سهامداران نخواهد داشت.«

   افراد خاص نهايت استفاده را مي برند
اين كارش��ناس اقتصاد و بازار ه��اي مالي گفت: »از 
زمان��ي كه نامه افزايش نرخ خوراك پتروش��يمي ها 
بعد از گذش��ت تقريبا دوماه در رس��انه ها منتش��ر 
ش��د، اعتماد ها به ش��دت متزلزل شد.متاسفانه اين 
بي مبالاتي ها اغلب نش��ان دهنده ضعف در ساختار 
متولي گري س��ازمان بورس و عدم اق��دام به موقع و 
جدي از طرف اين نهاد است كه حقوق سرمايه گذاران 
را به شدت از سوي سياست گذاران اقتصادي تهديد 
مي كند. آنها هر زمان لازم مي دانند با انواع توجيه هاي 
منفعتي، اقتضايي و شرايطي، حقوق سرمايه گذاران را 
تهديد و به جيب آنان دست درازي مي كنند. به همين 
دليل هم سرمايه گذار خود را به عنوان يك شخصيت 

بدون حامي تلقي و ريسك بازار نيز به شدت افزايش 
پيدا مي كند. اين شرايط در نهايت، رقم نزولي بازار را 
رقم مي زند كه خسارت هاي بزرگي را ايجاد مي كند. 
عمده سقوط بازار بورس ناشي از همين نوع اخبار در 
كنار سوء استفاده ها از اطلاعات پنهاني بود كه گرچه 
دير منتشر مي شوند، اما خيلي زود در دسترس افرادي 
خاص قرار مي گيرن��د كه از اطلاعات به نفع مطلوب 

خود بهره برداري مي كنند.«
وي درخص��وص ح��س بي اعتمادي س��هامداران 
گفت: »اين اتفاق��ات به طور كلي اعتماد بازار را نابود 
مي كند و بيشترين آسيب را به سرمايه گذاران خرد 
مي زند. درواقع در ش��رايطي كه اصل مهم »امنيت 
سرمايه گذاري« ناديده گرفته شده است، كل اقتصاد 
و كل جامعه متضرر مي ش��وند. حت��ي دولت نيز از 
مش��كل در چرخه اقتصادي كش��ور آسيب خواهد 
ديد. حداقل هفتاد درصد اقتصاد كشور دولتي است، 
بنابراين دولت به عن��وان يكي از مهم ترين بازيگران 
اقتصادي كشور، با بيش از 6۰ درصد سرمايه گذاري 
و فعاليت، از افت بازار س��رمايه متضرر مي شود. نگاه 
تك بعدي سياس��تگذاران اقتصادي دولت، خواه در 
قالب نهاد هاي نظارتي دولت و خواه در قالب نهاد هاي 
تصدي گر و نهاد ه��اي مقررات گذار، آس��يب هايي 
جدي به سرمايه گذاران مي زند.موتور محرك رشد 
اقتصادي در تمام اقتصاد هاي نوظهور، توسعه يافته 
و در حال توس��عه جهان بحث سرمايه گذاري است. 
اين موضوع به خصوص براي ايران كه سال هاس��ت 
با فرس��ودگي كامل صنايع روبرو ش��ده، مهم است. 

تكنولوژي هاي روز دنيا چندين س��ال است ايران را 
به حاش��يه رانده اس��ت. بهاي فرسودگي تاسيسات 
و ماشين آلات توليدي ما به ش��دت بالاست و حتي 
كيفيت محصولات ما از جمله صنعت خودروسازي 
نش��ان دهنده همه چي��ز اس��ت. ما ش��ديدا درگير 
عقب ماندگي صنعتي نسبت به كشور هاي پيشرفته 
هستيم، چون عملا سرمايه گذاري ايجاد نمي شود.«

   مشكلات لاينحل نيستند، اما…
اين تحليلگر اقتصادي درباره ريش��ه ش��رايط فعلي 
گفت: »متاس��فانه علت همه مشكلات اين است كه 
دولتمردان ما به جاي رفع يك چالش، صد ها چالش 
جديد رق��م مي زنند. رفع چالش به وي��ژه در دولت 
س��يزدهم مبتني بر تامين كسري بودجه است. اين 
كسري را مي توان با كاهش ريخت و پاش و مديريت 
هزينه ها انجام داد، اما عمدتا از طريق ماليات و عوارض 
و افزايش نرخ خوراك صنايع و البته دست درازي به 
جيب صنايع و مردم تامين مي شود. نتيجه اين است 
كه ما زوال سرمايه گذاري ها را شاهد باشيم. حتي من 
حس مي كنم هم اكنون نس��بت به سال هاي آينده 
روز هاي خوبي را مي گذرانيم. معتقدم طي سال هاي 
آتي تمام صنايع ما از فولاد و پتروش��يمي تا صنايع 
غذايي زمينگير شوند، چراكه سرمايه گذاري جديدي 
در كار نيست، ماشين آلات و تجهيزات به روزرساني 
نشده اند و راندمان كاري بسيار پايين است. نگاه دولت 
صرفا مبتني بر تامين هزينه هاي جاري است كه اين 
نوع نگاه ني��ز تاثير خاصي بر افزاي��ش ارزش افزوده 
نگذاشته است. بحث سرمايه گذاري به ويژه در دولت 
سيزدهم بسيار مغفول مانده است و مورد بي مهري 
و كم لطفي گس��ترده قرار گرفته و نگاه كارشناسانه 
و درست علمي به بحث سرمايه گذاري نشده است. 
م��ردم نيز ترجيح مي دهند پول ه��اي خود را جايي 
ذخيره كنند كه از گزند آسيب دورتر باشد. در نتيجه 
فرصت بازار سرمايه در جهت جذب نقدينگي از دست 
رفته اس��ت.« وي در پايان گف��ت: »در مجموع حل 
اين مشكلات چندان سخت نيست. آن كارشناسان 
و سياس��تگذاراني كه به ش��كل گيري جريان هاي 
اقتصادي و تصميم گيري ها جهت مي دهند، راه حل ها 
را مي دانند، اما متاسفانه اشخاصي كه بايد تصميمات 
نهايي را بگيرند دچار اشتباه استراتژيك مي شوند يا 
با عزم خاص و خودخواسته يا از روي كم آگاهي اين 
رفتار ه��ا را انجام مي دهند. در ه��ر دو حالت، نتيجه 
چيزي به جز اين نيست كه ما به سرعت به سمت دره 

بحراني حركت  كنيم.«



گروه راه و شهرسازي|
خزانه دار شوراي شهرتهران ديروز در جلسه علني 
اين شورا از تحقق 94 درصدي بودجه شهرداري در 
بهار سال جاري خبر داد و بدون ذكر جزييات اعلام 
كرد كه درآمدهاي ناش��ي از قطع اش��جار و حذف 
پاركينگ افزايش يافته است. معاون شهردار نيز در 
اين باره اظهار كرد: عمده اين دس��تاوردها ناشي از 
رونق ساخت و س��از آن هم عمدتا در جنوب تهران 
بوده كه »پي��ام مهمي« دارد و نش��ان مي دهد باز 
كردن گره هاي شهر توسط شوراي شهر و اقدامات 

كميسيون ماده ۵ مطلوب بوده است.
در حال��ي كه مديران ش��هري از تحقق درآمدهاي 
ش��هري در بخش ساخت و س��از، كميسيون ماده 
۵ و قطع اشجار ابراز رضايت و خرسندي مي كنند، 
برخي از كارشناسان و ناظران نسبت به روندي كه 
ش��هرداري در تراكم فروشي و طي طريق برخلاف 
طرح جامع ش��هر تهران و مصوبات ش��وراي عالي 
معماري و شهرسازي پيش گرفته هشدار مي دهند. 
به زعم اين دس��ته از كارشناس��ان، ني��ز اين رويه 
»پيام مهمي« دارد و مي تواند مش��كلات تهران را 
ايجاد ترافيك، رش��د قيمت زمين، آلودگي هوا و ... 

افزايش دهد.
پيش از اين، در روز دوشنبه هفته جاري نيز شهردار 
منطقه يك تهران از رونق س��اخت و س��از در بافت 
فرسوده شمال پايتخت خبر داده و گفته بود، تراكم 
۲4۰ تا ۳۰۰ درصدي براي اين بافت در نظر گرفته 
مي شود. اين در حالي اس��ت كه منطقه يك تهران 
متراكم ترين منطقه شهري پايتخت به شمار مي رود 
و هم اينك به دليل ساخت و س��ازهاي بلندمرتبه 
دچار مش��كلات ش��ديد ترافيك و اشباع جمعيتي 
است و افزون بر اين، اين منطقه روي گسل واقع شده 
اس��ت. آنچنان كه خبر تحقق 94 درصدي بودجه 
شهرداري تهران در بهار سال جاري از محل ساخت 
و سازها و كميسيون ماده ۵ براي گروهي خوشايند 
و براي گروه ديگر باعثث نگراني است، معنا و مفهوم 
خبراعطاي تراكم ۳۰۰ درصدي در شمال تهران نيز 
براي ش��هرداري )و البته سوداگران و سفته بازان(، 
كسب درآمدهاي نجومي اما ناپايدار از محل دريافت 
عوارض ساخت و س��از و احتمالا قطع اشجار است. 
معناي اين خبر اما براي شهرتهران و شهروندان آن، 
به ويژه ساكنان كنوني منطقه يك، داستاني غمناك 
و در عين حال هولناك اس��ت. چه آنكه تنها باغات 
باقيمانده اين منطقه و همچنين طبيعت روستايي 
آن زير چرخ ماش��ين آلات ساختمان سازي از بين 
خواهن��د رفت و نتيجه چيزي ج��ز »رويش آهن و 

سيمان« روي كوه هاي تهران نخواهد بود.

   جزييات تحقق ۹۴ درصدي بودجه شهرداري 
حبيب كاشاني، خزانه دار شوراي شهر تهران ديروز 
در يكصد و شصت و دومين جلسه شوراي اسلامي 
ش��هر تهران در ارايه گزارش حس��اب هاي درآمد و 
هزينه شهرداري تهران در س��ه ماهه ابتدايي سال 
۱4۰۲ با اشاره به اينكه قرار بود گزارشات به تفكيك 
ماه قرائت شود، گفت: با توجه به اينكه درگير گزارش 
اسفندماه بوديم و ش��ورا نيز يك هفته تعطيل بود، 
گزارش سه ماهه قرائت مي شود و بودجه شهرداري 
تهران براي س��ال جاري به ميزان ۷۵ هزار و 99۰ 

ميليارد تومان تصويب شده است.
وي ادامه داد: در سه ماه ابتدايي امسال مجموع منابع 

نقدي و غيرنقدي ۱۷ هزار و 9۰۵ ميليارد تومان است 
كه نسبت وصولي به كل بودجه ۲۳ درصد است. البته 
فراموش نكني��م كه كار ش��هرداري ها در فروردين و 
ارديبهش��ت معمولا چندان پررونق نيست. مبلغ ۱۷ 
هزار و ۳۱۳ ميليارد تومان نقد و ۵9۲ ميليارد تومان 
غيرنقد است كه بايد ۱۶ هزار و 8 ميليارد تومان وصول 

مي شد؛ اما ۱۰4 درصد محقق شده است.
خزانه دار شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه در منابع 
حاصل از دارايي هاي مالي )نقد و غير نقد( بايد ۱۳۳۵ 
ميليارد تومان وصول مي شد كه 9۱9 ميليارد تومان به 
ميزان ۶8 درصد محقق شد، گفت: در اين سه ماه بايد 
۱8 هزار و 99۷ ميليارد تومان از بودجه محقق مي شد 
كه با تلاش دوس��تان ۱۷ هزار و 9۰۵ ميليارد تومان 
محقق ش��د كه به معناي تحقق 94 درصدي است و 
نسبت به سال قبل روند رو به جلويي را نشان مي دهد 

كه بنده به نوبه خود از شهرداري تقدير مي كنم.
كاشاني با بيان اينكه 48۰ ميليارد تومان از مطالبات 
حاصل از جرايم در س��ال هاي گذش��ته وصول شده 
اس��ت تاكيد كرد: اين نشان مي دهد كه شهرداري به 
رديف هاي مختلف اعتباري توجه داشته است. عوارض 
اسناد رسمي صفر است و بايد با قوت پيگيري شود تا 
از تمام منابع اس��تفاده كنيم. در بخش درآمد حاصل 
از آگهي هاي تجاري از س��ازمان زيباسازي نيز انتظار 
داريم كه با دقت بيشتري جلو برود؛ چون در سه ماهه 

اول نسبت به برنامه عقب هستند.
وي افزود: عوارض قطع اشجار افزايشي بوده و قرار 
بوده رقم حاصل ش��ده در توسعه فضاي سبز به كار 
گرفته ش��ود؛ اما انتظار مي رود كه اين كد درآمدي 
بلافاصله بعد از وصول عودت داده ش��ود تا توسعه 
فضاي س��بز را شاهد باشيم. عوارض ناشي از حذف 
پاركينگ به صورت كد واحد است. از بودجه عوارض 
حذف پاركين��گ بايد ب��راي پاركينگ هاي محلي 
استفاده شود تا نواقص را در اين زمينه برطرف كنيم.

كاشاني با تأكيد بر اينكه در تملك دارايي سرمايه اي 

و مالي با وج��ود تصويب ۲۰ ه��زار و ۶۶8 ميليارد 
تومان و ۲ هزار و ۱۶۱ ميليارد تومان درصد تحقق، 
جذب ۱۰.4۶ درصد اس��ت، گفت: در مجموع ۱۲ 
هزار و ۳۲۲ ميليارد تومان ابلاغ ش��ده و از بيش از 
۱۱ هزار ميليارد تومان ابلاغي، عملكرد 4۳ ميليارد 

تومان درصد جذب ۰.۳8 درصد است.
وي با بيان اينكه در بخش هزينه ها براي سال جاري ۷۶ 
هزار و 988 ميليارد تومان پيش بيني شده، در حالي كه 
بودجه ۷۵ هزار و 99۰ ميليارد تومان است، تاكيد كرد: 
۳۰ درصد منابع پايدار و ۷۰ درصد ناپايدار است. بنابر 
گزارش شهرداري تهران ۱۷ هزار و 9۰۵ به صورت نقد 
و غير نقد وصول شده كه هزار و 9۱ ميليارد تومان كمتر 
از مبلغ مصوب است؛ اما نسبت به دو سال قبل عملكرد 
بسيار خوبي داشتيم و در هيچ سالي در ماه هاي ابتدايي 

اين ميزان رشد را شاهد نبوديم كه قابل تقدير است.

   رونق ناشي از ساخت و ساز
لطف الله فروزنده، معاون مالي شهردار تهران نيز در 
واكنش به گزارش خزانه دار ش��وراي شهر پيرامون 
حساب هاي درآمد و هزينه شهرداري تهران در سه 
ماهه اول امسال گفت: افق روشن و مشخص است. 
چرا كه اتفاقات خوبي نسبت به گذشته در حال رخ 
دادن است و اين ناشي از سياست گذاري هاي شورا 

و تلاش شهرداري تهران است.
وي با بيان اينك��ه مطالبه اصلي ما از دولت با ارزش 
افزوده بود و همچنين در حوزه توس��عه شهري 9۷ 
درصد از مطالبات محقق ش��ده است، افزود: عمده 
اين دس��تاوردها ناشي از رونق ساخت و ساز آن هم 
عمدتا در جنوب ته��ران بوده كه پيام مهمي دارد و 
نشان مي دهد باز كردن گره هاي شهر توسط شوراي 
شهر و اقدامات كميسيون ماده ۵ مطلوب بوده است.

معاون ش��هردار تهران با بيان اينكه معمولا وقتي سه 
ماه اول سال را تمام مي كنيم تازه تحركات مالي بيشتر 
مي شود، اما امسال در سه ماهه اول سال اتفاقات خوبي 

رخ داده اس��ت، گف��ت: ۲88 ميليارد توم��ان از ۲89 
ميليارد تومان بودجه مصوب حمل و نقل در ۳ ماه اول 
سال محقق شده كه نشان دهنده تحقق 99 درصدي 
اس��ت و همچنين 4۶۵ ميليارد تومان از بودجه ۶۵۲ 
ميليارد تومان بودجه پايداري فضاي شهر محقق شده 
است كه البته ما هنوز اقدامات مثبتي كه در بخش غير 
نقد داشتيم را ثبت نكرديم و در اين حوزه نيز اقدامات 
مثبتي صورت گرفته است. چرا كه شوراي شهر به ما 
اجازه داده كه بخشي از بدهي هاي بانكي را به صورت 
نقد و غير نقد تسويه كنيم كه در اين راستا مذاكراتي 
با بانك شهر و تجارت داشتيم كه در ماه هاي آينده در 

حساب مي نشيند.
وي با بيان اينكه در حوزه مشاركت ها اقدامات خوبي 
ص��ورت گرفته به گونه اي كه ۵۰ طرح مش��اركتي 
تعيين تكليف ش��دند، ادامه داد: از ش��وراي ش��هر 
مي خواهيم كه فرصتي به ما دهد تا در جلسه اي در 
خصوص پروژه هاي مشاركتي گزارشي ارايه كنيم.

فروزنده با بيان اينكه مطالبات ما از دولت مش��خص 
است، گفت: روند ثبت مطالبات از دولت پيچيده است. 
چرا كه اول بايد در مناطق حساب ها را مستند كنيم 
و بعد سازمان حسابرسي و بعد از آن سازمان برنامه و 
بودجه آن را تأييد كنند تا نسبت به پرداختش اقدام 
شود كه در سال قبل مطالبات ما از دولت به مبلغ ۲8۵۰ 
ميليارد تومان تأييد شد كه قرار بود پرداخت شود؛ اما 
مش��كلاتي در تهاتر نفت ايجاد شد و البته معاون اول 
رييس جمهور كميسيوني را تشكيل داده است و ما هم 
بايد مطالبات مان را به آن كميسيون ببريم تا آنها متمم 

بودجه از مجلس بگيرند.
وي با بيان اينكه با ۱۰ نهادي كه ش��هرداري تهران 
بدهي و طلب داشت، جلسه گذاشتيم و بخشي از آنها 
تعيين تكليف ش��د، افزود: ثبت هزينه ها در سه ماه 
اول سال سخت است، چرا كه قراردادها و اقدامات 
اجرايي تازه منعقد ش��ده؛ اما تم��ام تلاش خود را 

مي كنيم اين مهم اتفاق بيفتد.
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پشت پرده ناكارآمدي 
شوراهاي شهر و روستا

مرك��ز پژوهش ه��اي مجل��س در گزارش��ي اع��لام 
كرد، ناآشنايي بس��ياري از اعضاي ش��وراها با حيطه 
مس��ووليت هاي اجتماعي ش��وراها و حيطه قوانين و 
اختيارات آن موجب ش��ده مديريت محلي، روستايي 
و ش��هري كه موضوعي تخصصي اس��ت، در بسياري 
از حيطه ه��ا ب��ه ناكارآمدي اف��راد بينجام��د. دفتر 
مطالعات اجتماعي اين مركز در گزارش��ي با موضوع 
»آسيب شناسي وظايف، اختيارات و عملكرد شوراهاي 
اس��لامي در اي��ران از منظر اجتماعي« عن��وان كرد: 
شوراهاي اسلامي در ايران طبق اصل هفتم قانون اساسي 
جزو اركان تصميم گيري و اداره امور كشور هستند؛ اما 
در قياس با حكومت هاي محلي در ساير نقاط جهان، 
از حيطه اختيارات و مسووليت هاي بسيار محدودتري 
برخوردارند و طبق رويه شوراي نگهبان از اصل يكصدم 
قانون اساسي، اساساً شأن تصميم گيري و قانونگذاري 
ندارند و صرفاً از حق نظارت برخوردار هس��تند؛ ضمن 
اينكه اين ش��وراها دچار نقصان ه��اي جدي حقوقي 
هستند. اين وضعيت موجب شده شوراهاي اسلامي، از 
بسياري از اهدافي كه براساس آن شكل گرفته دور بماند. 
تنظيم روابط اجتماعي در مقياس محلي، چابك سازي، 
متناسب سازي و منطقي  ساختن تشكيلات نظام اداري، 
تمركززدايي از نظام تصميم گيري و واگذاري امور محلي، 
منطقه اي، روستايي و ش��هري به خود مردم، افزايش 
مشاركت پذيري در نظام حكمراني، افزايش ظرفيت هاي 
بينش��ي و نظري در اداره و مديريت ش��وراها، ارتقاي 
سرمايه اجتماعي نهادي در مقياس محلي، بهينه كردن 
هزينه هاي مرب��وط ب��ه اداره ش��وراها و بهره بردن از 
توانايي ها و ظرفيت هاي موجود در بخش هاي محلي، 
برخي از اين اهداف هس��تند. به گزارش تس��نيم، به 
نقل از روابط عمومي مرك��ز پژوهش هاي مجلس، از 
مهم ترين مولفه هاي ارتقاي جايگاه يك نهاد اجتماعي، 
نظارت عمومي مناسب بر عملكرد آن نهاد ازسويي و 
توان پايشي نهاد مزبور در حيطه وظايف و اختياراتش 
ازسوي ديگر است. تشكل يابي ناقص جامعه و فقدان 
نظام ه��اي صنفي و حزبي ريش��ه دار در ايران، نظارت 
عمومي سامانمند بر عملكرد شوراها را ناكارآمد كرده 
اس��ت؛ امري كه از علل اصلي مستعد شدن شوراهاي 
اسلامي و نهادهاي زيرمجموعه آن براي شكل گيري 
فساد است. ازس��وي ديگر شوراها نيز به علت نداشتن 
بازوهاي اجرايي لازم، از توان پايشي و نظارتي مناسب، 
محرومند. در بخشي از اين گزارش آمده است: ناآشنايي 
بس��ياري از اعضاي ش��وراها با حيطه مسووليت هاي 
اجتماعي ش��وراها و حيطه قوانين و اختي��ارات آن و 
همچنين نبود نهادهاي تخصصي به منظور پشتيباني 
نظري از مصوبات و تصميمات تقنين و نظارتي شوراها، 
موجب ش��ده مديريت محلي، روستايي و شهري كه 
موضوعي تخصصي اس��ت، در بس��ياري از حيطه ها 
به ناكارآم��دي در »تبيين منافع« )س��نجش و فهم 
مطالبات اجتماعي و خواس��ته هاي مردم( و »تأليف 
مناب��ع« )ارايه راهكار براي رف��ع آن نيازها و تدوين 
اين راهكارها به صورت قوانين عملياتي( بينجامد. 
اين گ��زارش با طرح موض��وع ضعف ش��وراها در 
شفافيت و پاسخگويي اظهار كرده است: ضعف در 
شفافيت فعاليت ها و عملكرد ش��وراهاي اسلامي 
شهر و روستا و نهادهاي زيرمجموعه آنها از عوامل 
اصلي شيوع بي اعتمادي و افول سرمايه اجتماعي 
نس��بت به اين نهادهاس��ت. ابه��ام در »قراردادها 
و معام��لات«، »املاك و دارايي ه��ا«، »بدهي ها و 
مطالبات«، »مراحل مختلف بودجه از لايحه بودجه 
تا رديف ها و تبصره هاي آن و درآمدها و هزينه هاي 
ماهان��ه«، »عملك��رد واحدهاي تابع��ه«، »حوزه 
شهرس��ازي« و...، ازجمله مهم تري��ن موضوعاتي 
هستند كه نياز به اقدام س��ريع براي شفاف سازي 
دارند. در اين گزارش مهم ترين آس��يب هاي موجود 
در شوراهاي اسلامي از منظر اجتماعي در هفت محور 
»وظايف و اختيارات«، »نظارت«، »پشتيباني نظري«، 
»شفافيت و پاس��خگويي«، »ارتباط با ساير نهادها« و 
»مشاركت پذيري« مورد بحث و بررسي قرار گرفته است.

راه اندازي اتوبوس هاي 
اشتراكي در تهران

معاون حمل ونقل و ترافيك ش��هرداري تهران، بر 
ايجاد سامانه اتوبوس هاي اش��تراكي، مولدسازي 
دارايي هاي ش��ركت واحد، رده بندي شركت هاي 
خصوصي اتوبوسراني براس��اس كيفيت خدمات، 
بازسازي و نوسازي ايستگاه هاي اتوبوس و ضرورت 
برقي سازي ناوگان اتوبوسراني تاكيد كرد. به گزارش 
ايلنا، جلال بهرامي در مجمع عمومي سالانه شركت 
واحد اتوبوس��راني تهران و حومه اعلام كرد: طبق 
برآوردها، حدود ۶ هزار دس��تگاه اتوبوس، هر روز 
معابر ش��هر تهران را اش��غال مي كنند كه برخي از 
آنها داراي پلاك ش��هرهاي مختلف هس��تند و به  
عنوان س��رويس كاركنان ادارات، مورد اس��تفاده 
قرار مي گيرند. معاون ش��هردار تهران تأكيد كرد: 
همه اتوبوس ها و ميني بوس هايي كه داخل ش��هر 
تهران، كار حمل ونقل مسافر و جابه جايي كاركنان 
ادارات را انج��ام مي دهند، بايد در نرم افزاري جامع 
كه ش��ركت واحد طراحي مي كند، ثبت نام كرده 
و ساماندهي ش��وند و هيچ اتوبوس و ميني بوسي، 
خارج از سيستم نظارت به سرويس دهي مشغول 
نباش��د، ضمن اينكه پيگيري موضوع مولدسازي 
دارايي هاي شركت واحد از طريق تشكيل كميته اي 
به اين منظور از اهميت ويژه اي برخوردار است. وي 
افزود: يكي از موضوعات مهم، تعيين تكليف پلاك  
اتوبوس هاي مستهلك است، چراكه به نظر مي رسد 
برخي از پلاك هاي ش��ركت واحد ب��ر روي برخي 
از اتوبوس هاي متفرقه كه متعلق به اين ش��ركت 
نيستند، نصب شده اند و لازم است با همكاري پليس 
راهور، پلاك هايي كه به نام شركت واحد صادر شده 
است با اتوبوس هاي فعال در شهر، تطبيق داده شده 

و اتوبوس هاي متخلف، شناسايي و توقيف شوند.

۳ راهكار تامين مسكن در تهران 
از زبان استاندار

استاندار تهران ايجاد شهرك هاي اقماري، احياي 
بافت فرسوده پايتخت و مهاجرت معكوس را از جمله 
راهكارهاي تامين مسكن در پايتخت اعلام كرد. به 
گزارش تسنيم، عليرضا فخاري درباره برنامه هاي 
مربوط به تامين مس��كن در پايتخ��ت، اظهار كرد: 
تهران به لحاظ س��رزميني محدوديت هاي خاصي 
دارد و اي��ن موضوع واقعيتي اس��ت كه با آن مواجه 
هستيم؛ سطح رشد جمعيت سالانه ۵ تا ۶ درصدي 
با وضعي��ت جغرافيا و زمين در ته��ران تطابق لازم 
را ن��دارد, همه افرادي كه به هر ش��كلي وارد تهران 
مي ش��وند؛ مهاجرت مي كنند يا براي اش��تغال يا 
فعاليت هاي اقتص��ادي به ته��ران مي آيند، دچار 
اين مشكل هس��تند. وي ادامه داد: از طريق ايجاد 
شهرك هاي اقماري اطراف تهران كه ظرفيت هاي 
لازم را براي پذيرش جمعيت داشته باشند، مي توان 
بخش��ي از جمعيت را -در بحث اسكان قطعي- در 
اين مكان ها مستقر كنيم اما عمده تمركز ما به ويژه 
در تهران بايد در حوزه بازآفريني باشد. وي توضيح 
داد: به اين معنا كه در محلات با قدمت بالاي ۳۰ يا 
۳۵ سال )بافت هاي فرس��وده( و قابليت بارگذاري 
جديد به لحاظ تراكمي و پذيرش جمعيت مي توان 
آپارتمان هاي يك يا ۲ طبقه را به آپارتمان هاي چند 
طبقه تبديل كرده و بخشي از نيازمندي ها را تامين 
كرد. فخاري تصريح كرد: نكته اساسي طرح مهاجرت 
معكوس از تهران به شهرس��تان ها اس��ت؛ همان 
طرحي كه دولت هاي قبلي نتوانستند به پايان ببرند. 
به نظرم بايد دوباره روي اين موضوع تمركز كرد؛ چه 
عواملي موجب مي ش��ود تهران جذابيت هاي لازم 
براي اس��كان را داشته باشد؟ ما بايد طرح مهندسي 
معكوس اين كار را در دستوركار قرار دهيم تا اين زمينه 
را فراهم كند و افراد به محل تولدشان برگردند و مسائل 
اشتغال، اسكان و ارتباطات اجتماعي  در آن نقاط حل 
ش��ود؛ اين موضوعاتي است كه مي تواند طرح اسكان 
جمعي��ت در تهران را در كنترل قرار دهد.  اس��تاندار 
تهران در پاسخ به اين پرسش كه آيا در حوزه استفاده 
از ظرفيت بافت هاي فرس��وده براي تامين مس��كن، 
اقدامي صورت گرفته اس��ت، توضيح داد: وزارت راه و 
شهرسازي به شدت به ويژه در تهران روي اين موضوع 
تمركز كرده تا بتواند از ظرفيت بازآفريني استفاده شود. 
فخاري اضافه كرد: اكنون معاونت بازآفريني وزارت راه 
و شهرسازي كه متولي انجام اين كار است در محوريت 
قرار دارد و اين س��هم را براي همه اين عواملي كه در 
تهران هستند، پيش بيني كرده و از طريق پرداخت وام 
و تسهيلات ظرفيت لازم را براي طرح اسكان، عوامل 

بيشتري را در طرح بازآفريني ايجاد مي كند.

ظرفيت شانگهاي براي 
صنعتي سازي مسكن در ايران

نماينده مردم اروميه در مجلس گفت: براي ساخت 
مسكن مي توان از ظرفيت كشورهاي عضو سازمان 
شانگهاي نظير چين استفاده كرد تا ساختمان هايي 
با شيوه هاي صنعتي توليد شود. به گزارش تسنيم، 
سيد سلمان ذاكر با اشاره به عضويت رسمي ايران 
در سازمان همكاري هاي اقتصادي شانگهاي، اظهار 
ك��رد: اين عضويت ي��ك ظرفيت اقتص��ادي براي 
ايران است كه مي توان از آن در حوزه هاي مختلف 
ساخت تونل، راه سازي، ترانزيت و صادرات و واردات 
محصولات بهره مند ش��ويم. وي با اشاره به امكان 
اس��تفاده از ظرفيت كش��ورهاي عضو اين سازمان 
براي ساخت مس��كن، افزود: براي ساخت مسكن 
نيز مي توانيم از ظرفيت كش��ورهاي عضو سازمان 
شانگهاي نظير چين استفاده كنيم تا ساختمان هايي 
با ش��يوه هاي نوين صنعتي و با س��رعت بيشتري 
توليد كنيم. وي عضويت ايران در سازمان همكاري  
شانگهاي را راهي براي برون رفت از تحريم ها و مهار 
تورم دانست و عنوان كرد: ورود به اين اقليم اقتصادي 
و با حضور ۵ كش��وري ك��ه در عرصه هاي مختلف 
اقتصادي وسياسي فعال هس��تند، در ارتقا امنيت 
اقتصادي و هم امنيت سياسي نقش دارد؛  وي ادامه 
داد: كشورهاي عضو سازمان شانگهاي نيز مي توانند 
از ظرفيت ه��اي كش��ورمان در حوزه هاي مختلف 
معادن، گردش��گري، توليدات كشاورزي استفاده 
كنند. همچنين ضمن افزاي��ش مراودات كالاهاي 
مختلف، دلار را نيز مي توانيم از تبادلات خود حذف 
كنيم. همچنين امكان تامي��ن كالاهاي ضروري و 
اثرپذير در تحريم ها نيز با افزايش مراودات اقتصادي 
با كشورهاي عضو سازمان فراهم مي شود. آبان ماه 
سال ۱4۰۰ رستم قاسمي وزير فقيد راه و شهرسازي 
در گفت وگو با تسنيم از ادامه مذاكره با شركت هاي 
چيني  براي ورود فناوري هاي نوين ساخت وس��از 
مسكن به كشور خبر داده و گفته بود نمايندگاني از 
شركت هاي چيني در كشور حضور دارند و در حال 
مذاكره با آنها هس��تيم. وي تصريح كرد: البته قرار 
نيست كه چيني ها كارگر به ايران بياورند، يا مهندس 
يا مصالح ساختماني وارد كشور كنند. وي تاكيد كرد: 
چيني ها فناوري هاي نوين ساخت وساز را به ايران 
مي آورند. در ادامه احمد دنيامالي نماينده مجلس 
و يكي از اعضاي ش��وراي عالي مسكن از مذاكره با 
شركت هاي خارجي براي ساخت و ساز در نهضت 
ملي مسكن خبر داده و گفته بود: در اين مذاكرات، 
صنعتي سازي و بحث قيمت تمام شده در اولويت 
اس��ت. وي با بيان اينكه در زمان حاضر پيشنهاد 
س��ازندگان داخلي براي س��اخت پ��روژه نهضت 
ملي مس��كن در هر مترمرب��ع ۵,۵ ميليون تومان 
است كه اين عدد بيش��تر از انتظار ما در محاسبه 
قيمت هاس��ت، افزود: در مذاكره با ش��ركت هاي 
خارجي براي ساخت هر مترمربع مسكن به عدد 
كمتر از ۳ ميليون تومان رسيده ايم.كار با خارجي ها 
تابعي از قيمت دلار است و در اين مورد نگران پايه 
دلاري آن هستيم چراكه با رشد نرخ دلار طبيعتا 

قيمت اين قرارداد ها هم بالا مي رود.

بيم و اميد تحقق ۹۴ درصدي بودجه شهرداري 

بارانداز ريلي آستارا 25 سال در اختيار آذربايجان قرار مي گيرد

»پيام مهم« عملكرد مالي شهرداري در بهار 1402

روايت بذرپاش از توافق بزرگ ايران و آذربايجان
گروه راه و شهرسازي|

وزير راه و شهرس��ازي از توافق با كش��ور آذربايجان 
براي افزايش تردد در مرزه��ا، بهره برداري از پايانه 
مرزي جديد تا 4 ماه آين��ده و افزايش ۶۰ درصدي 
سرمايه گذاري ايجاد بارانداز ريلي خبر داد. همزمان 
مدي��ركل دفتر ترانزيت س��ازمان راه��داري اعلام 
كرد، اختلاف ميان دو كش��ور درب��اره بارانداز ريلي 
آستارا رفع شده و اين مجموعه به مدت ۲۵ سال در 
اختيار كشور آذربايجان قرار خواهد گرفت. مهرداد 
بذرپاش اظهار كرد: پس از يك وقفه در فعاليت هاي 
ارتباطي بين ايران و آذربايجان به دليل اتفاق ناگوار 
در س��فارت آذربايجان، با برگزاري نشست روساي 
كميسيون همكاري هاي اقتصادي ايران و جمهوري 
آذربايجان و حضور هيات بلندپايه اين كش��ور اين 
مشكل مرتفع شده است. وي با اشاره به اينكه ايران 
مرز مشترك بسيار طولاني با آذربايجان و مرزهاي 
تجاري گسترده اي با آن كش��ور دارد، افزود: شبكه 
حمل و نقلي دو كش��ور ايران و آذربايجان ش��بكه 
بزرگي اس��ت و برنامه هاي فراوان��ي را براي تكميل 
كريدور شمال-جنوب با كشور آذربايجان در پيش 
رو قرار داده اي��م. تاكيد دولت جمهوري اس��لامي 
ايران و شخص رييس جمهور تقويت و توسعه روابط 
با كش��ور آذربايج��ان بود كه در اين ديدار بخش��ي 
از اين مهم حاصل ش��د. به گزارش تس��نيم، رييس 
كميس��يون مش��ترك اقتصادي ايران و آذربايجان 
با بيان اينكه ساخت پل مرزي آستاراچاي به اتمام 
رسيده و مقرر ش��ده تا پايانه موقت مرزي ايران در 
اين منطقه هرچه س��ريع تر با سامانه هاي گمركي و 
مرزباني ايران مستقر شوند. همچنين توافق شد تا 
4 ماه آينده پايانه مرزي جديد به بهره برداري برسد 
كه ظرفيت خوب��ي را براي حمل ونقل كاميون هاي 

دو كشور فراهم مي كند. بذرپاش يادآور شد: يكي از 
مش��كلاتي كه پيش تر وجود داشت پايانه موجود با 
عرض گذر كم و همچنين پل قديمي بود كه مانع از 
تردد آسان مي شد. در عين حال سخت گيري هايي 
از طرف آذربايجان ب��ود كه بعضا صف هاي طولاني 
را ايجاد مي كرد كه با ايجاد پل جديد بخشي از اين 
مش��كلات كاهش يافته است. وزير راه و شهرسازي 
گفت: ب��ا توافقي ك��ه پيش تر انجام ش��د عمليات 
مقاوم سازي و تعريض پل موجود در حال انجام است. 
در اين نشس��ت نيز توافق ش��د تا طرف آذربايجاني 
نسبت به اين مهم اهتمام بيشتري داشته باشد تا پل 
موجود مقاوم س��ازي و تعريض شود تا كاميون هاي 
بيشتري بتوانند در اين مسير تردد كنند. وي ديگر 
موضوعاتي كه در اين نشس��ت مورد بحث و بررسي 
ق��رار گرفت را افزايش ظرفي��ت ترددها عنوان كرد 
و افزود: در مرز بيله س��وار و در مرز آستارا تقاضاي 
ايران اين بود كه ظرفيت افزايش پيدا كند كه مورد 
موافقت كش��ور آذربايجان قرار گرفت. مقرر شد تا 
ظرفيت تردد روزانه افزايش پيدا كند كه اين افزايش 
تردد س��بب تس��هيل در تردد و افزايش تجارت دو 
كشور ايران و آذربايجان مي شود. بذرپاش ادامه داد: 
محور ديگر گفت وگوهاي انجام شده در اين نشست، 
مس��ير ارتباطي بود كه از مح��ور آق بند وارد خاك 
ايران مي شود، پيشنهاد ما اين بود كه از جلفا خارج 
شود و مقرر شد تا اين پيشنهاد به كشور آذربايجان 
منتقل شود. همچنين توافق شد تا عمليات اجرايي 
پل آق بند هرچه س��ريع تر انجام ش��ود كه ساخت 
اين پل برعهده كش��ور آذربايجان اس��ت. وزير راه و 
شهرسازي گفت: بعد از آنكه نقطه صفر مرزي توسط 
وزارت امورخارجه تعيين مي شود عمليات اجرايي 
احداث پل انجام خواهد شد. همچنين فعال سازي 

بازارچه هاي مرزي مش��ترك كه يكي از اصلي ترين 
ظرفيت هاي توسعه تجارت در كشورهاي همسايه 
است مقرر شد در زمان كوتاهي انجام شود. بذرپاش 
توضيح داد: در خصوص س��دهاي خداآفرين و سد 
اردوباد قرار ش��د ت��ا ۲ ماه آينده اين م��وارد تعيين 
تكليف ش��وند و تلاش مي كنيم ت��ا موانع پيش رو 
برداشته ش��ود. وزير راه و شهرسازي موضوع ديگر 
گفت وگوهاي دو كش��ور را حل مش��كلات كاميون 
داران اي��ران و آذربايجان عنوان كرد و گفت: كميته 
مشتركي تعيين شد تا مش��كلات را بررسي كند و 
ظرف دو ماه آينده نسبت به رفع آن مشكلات اقدام 
كند. وي با بيان اينكه در حوزه انرژي و سوآپ گازي 
نيز توافق خوبي با آذربايجان ش��د و تاكيد بر اينكه 
روابط ايران با كش��ور آذربايجان مهم است، گفت: 
دسترسي كش��ورمان با كشورهاي شمالي از طريق 
كش��ور آذربايجان اس��ت و بنابراين تقويت روابط و 
همكاري با آن كش��ور براي ما بس��يار حائز اهميت 
است. شبكه حمل و نقل و ترانزيتي ايران نيز با كشور 
آذربايج��ان ارتباط دارد كه حجم زي��ادي از حمل 
كالا مي تواند از اين مسير باشد. وي گفت: مقرر شد 
ت��ا از پارس آباد مرز كش��ور آذربايجان خط ريلي ۵ 
كيلومتري توسط ايران احداث شود تا به خط ريلي 
كشور آذربايجان متصل شود و بتوانيم باراندازي را در 
پارس آباد ايجاد كنيم و از آن محل بتوانيم از طريق 

حمل و نقل زميني، كالاها را به ايران حمل كنيم.

   افزايش 60 درصدي سرمايه گذاري 
بذرپاش ادامه داد: بارانداز ريلي توافق دو كش��ور در 
گذشته بوده كه براي تكميل آن نياز به سرمايه گذاري 
بيشتري وجود دارد. قرار شد سرمايه گذاري به ميزان 
۶۰ درصد افزايش يابد. كش��ور آذربايجان پيشنهاد 

كرده ب��ود تا مي��زان بهره برداري ني��ز افزايش يابد 
كه مقرر ش��د تا در كميته مش��ترك ظ��رف دو ماه 
هم افزاي��ش س��رمايه گذاري و ه��م افزايش زمان 
بهره برداري را مورد بررس��ي قرار بدهد. وي يادآور 
شد: خط ريلي رشت-آستارا كه عمليات اجرايي آن 
در حال آغاز شدن است به بارانداز ريلي مي رسد كه 

اين بارانداز بسيار مهم است.

   رفع اختلاف درباره بارانداز ريلي آستارا 
در همين حال، جواد هدايتي، مديركل دفتر ترانزيت 
س��ازمان راهداري اظهار كرد: ما يك دوره پر تنش 
با آذربايجاني ها داش��تيم كه اكثر روابط سياسي و 
اقتصادي تحت تاثير اين موضوع ق��رار گرفته بود. 
به گزارش تس��نيم، او با اش��اره به اينكه در رابطه با 
بارانداز ريلي آستار نيز ابهامات و اختلافات دو كشور 
مورد بررس��ي قرار گرفت، گفت: با توجه به توافق و 
قرارداد بين دو كشور، آذربايجاني ها متعهد شده اند 
براي راه اندازي بارانداز ريلي س��رمايه گذاري لازم 
را انجام دهند. اين توافق براي حدود 8 س��ال قبل 
است و در قبال اين سرمايه گذاري و تجهيز بارانداز، 
اين مجموعه به مدت ۲۵ س��ال در اختيار كش��ور 
آذربايجان قرار خواهد گرفت. هدايتي بيان كرد:  پس 
از ورود آذربايجان به بحث اجراي بارانداز تغييراتي 
در نرخ ها صورت گرفته و سرمايه گذاري ها بيشتر از 
برآوردهاي اولي��ه براي تكميل طرح بود. اين تغيير 
بندهاي قرارداد دو كش��ور را تحت تاثير قرار داده و 
لازم است با بررسي مجدد توافق تكميل تري در اين 
زمينه صورت بگيرد. وي تاكي��د كرد: اين بارانداز با 
توجه به برنامه دولت براي اتصال ريلي رشت-آستارا 
از اهميت بالايي براي تكميل كريدورهاي ترانزيتي و 

حذف حلقه هاي مفقوده برخوردار است.



طبق جديدترين گزارش اسپيدتس��ت ب��راي ماه ژوئن 
2023، سرعت اينترنت موبايل و ثابت در ايران نزديك به 
1 مگابيت بر ثانيه كاهش يافته است. در اين ميان در حالي 
كه بارها درمورد داده هاي سايت اسپيد تست و استناد به 
آن براي درك وضعيت اينترنت كش��ور تذكر داده شده 
و كارشناس��ان با زبان هاي مختلف اين مساله را توضيح 
داده اند، وزير ارتباطات دولت س��يزدهم اصرار دارد كه به 
اين سايت استناد كرده و وضعيت اينترنت كشور را مطلوب 
نشان دهد. عيسي زارع پور اين بار در مجلس و در پاسخ به 
محمدرضا پورابراهيمي - نماينده كرمان - كه از كندي 
كيفيت اينترنت سوال كرده بود، به رتبه ۶۵ ايران در ميان 
1۹0 كشور موجود در فهرست اين سايت اشاره كرد و آن 
را دستاورد دولت سيزدهم در زمينه اينترنت همراه خواند.

   سريع ترين اينترنت ثابت
و موبايل جهان ژوئن 2023

در گزارش اسپيدتست براي ژوئن 2023، ميانگين سرعت 
اينترنت موبايل و ثابت در جهان افزايش يافته. س��رعت 
اينترنت موبايل از 42.30 مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، 
به 42.۹2 مگابيت در ثانيه افزايش پيدا كرده و س��رعت 
اينترنت ثابت هم از 7۹.2۶ مگابي��ت بر ثانيه، به 81.۶0 
مگابيت بر ثانيه رس��يده است. در سطح جهان همچنان 
س��نگاپور بالاترين س��رعت اينترنت ثابت را در اختيار 
كاربران قرار مي دهد و اين سرعت برابر 247.2۹ مگابيت 
بر ثانيه است. در رتبه دوم امارات متحده عربي با سرعت 
23۹.20 مگابيت بر ثانيه به چشم مي خورد و در رتبه هاي 
بعدي هم به ترتيب كشورهاي شيلي، هنگ كنگ و چين 
قرار دارند. در بخش اينترنت موبايل، تغييري در رتبه هاي 
اول و دوم ايجاد نش��ده است و امارات متحده عربي و قطر 
به ترتيب در رتبه هاي اول و دوم قرار گرفته اند و سرعتي برابر 
200.24 مگابيت بر ثانيه و 182.۹8 مگابيت بر ثانيه را در 
اختيار شهروندان خود قرار مي دهند. كويت، نروژ و برونئي 

به ترتيب در رتبه هاي بعدي به چشم مي خورند.

    ميانگين سرعت اينترنت موبايل 
و ثابت ايران ژوئن 2023

طبق گزارش اسپيدتست براي ماه ژوئن، سرعت اينترنت 
ثابت و موبايل در كشورمان كاهش يافته، بااين وجود، رتبه 
سرعت اينترنت ثابت كشورمان يك پله صعود داشته است. 
طبق اين گزارش، سرعت اينترنت ثابت در ايران از 12.۶0 
مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، به 11.80 مگابيت بر ثانيه 
كاهش يافته. بااين حال، رتبه كشورمان در ليست يك پله 
صعود را تجربه كرده و حالا در رتب��ه 14۵ام قرار دارد. در 
بخش اينترنت موبايل هم با كاهش سرعت در كشورمان 
روبرو هستيم. سرعت اينترنت موبايل در ايران از 3۵.۶8 
مگابيت بر ثانيه گزارش قبلي، به 34.۶۵ مگابيت بر ثانيه 
كاهش يافته است. همين كاهش سرعت باعث شده كه 
رتبه كش��ورمان در جدول با 2 پله كاهش روبرو ش��ود و 
در رتبه ۶7ام قرار بگي��رد. در اين ميان اما نكته قابل ذكر 
اين است كه براساس گزارش و پيمايش انجمن تجارت 
الكترونيكي تهران، معيار سرعت اينترنت نمي تواند فقط 
اسپيدتس��ت باش��د. اين انجمن تأكيد كرده كه سرعت 
اينترنت ايران از كشورهايي چون ميانمار هم پايين تر است. 
در رابطه با اينكه چرا س��رعت ايران در اسپيدتست بالاتر 
از آمارهاي استخراج شده از ساير پايگاه هاي معتبر است، 
گزارش اين انجمن گفته اسپيدتست به صورت پيش فرض 
كاربر را به نزديك ترين س��رور در كشور متصل مي كند. 

درواقع به گفته كارشناسان فني اين انجمن، اسپيدتست 
تنها سرعت ارتباطات داخلي را اندازه گيري مي كند. در 
اين گزارش آمده است كه: »اسپيدتست به جاي سنجش 
 Access كيفيت سرعت اينترنت، به بررسي كيفيت لايه

شبكه كشور مي پردازد.«

   افزايش سرعت اينترنت 
در جزاير سه گانه ايراني

اما عيسي زارع پور -وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات- در 
جلسه علني مجلس شوراي اس��لامي در پاسخ به سوال 
محمدرضا پورابراهيمي مبني بر اينكه دليل ضعف عملكرد 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات در زمينه هاي عملياتي 
از جمله توس��عه ارتباطات و فناوري، توس��عه بسترها و 
شبكه هاي مخابراتي، تأمين زيرساخت هاي استفاده از 
اينترنت و نظارت بر عملكرد اپراتورها چيست، اظهار كرد: 
»بنده بايد بگويم در همه حوزه هايي كه در جلس��ه رأي 
اعتماد به نمايندگان تعهد دادم كه اقداماتي انجام خواهيم 
داد، كارهايي انجام شده و دستاوردهايي داشته ايم.« وي با 
بيان اينكه حوزه ماموريتي ما از كابل ها و فيبرهاي كشيده 
شده در اعماق خليج هميشه فارس و درياي عمان تا حوزه 
فضايي است، گفت: دو ماه قبل براي اولين بار جزاير سه گانه 
ايراني هميشه خليج فارس با فيبر نوري به سرزمين مادري 
متصل شد. بيش از 1۵0 كيلومتر كابل كشي در زير دريا 
صورت گرفت كه سرعت دسترسي به اينترنت در اين سه 
جزيره افزايش پيدا كرده و ارتباطات آنها پايدار شده كه اين 
كار توسط شركت هاي ايراني انجام شده است. زارع پور با 
بيان اينكه در اين مدت ۶00 سايت نسل پنجم راه اندازي 
شده است، افزود: براي اولين بار ركورد ۵/۶ ترابيت در ثانيه 
براي ترافيك داخل ثبت ش��ده كه حاصل استفاده مردم 
از س��كوهاي داخلي در يك س��ال و نيم گذش��ته است. 
سازوكارهاي مختلفي براي دور زدن دسترسي به سايت ها 
و سرويس هايي پيش بيني شده كه امريكايي ها تحريم 

كردند. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات اظهار كرد: بيش از 
صد هزار سايت و سرويس پركاربرد را براي آي پي هاي ايران 
ممنوع كردند كه سازوكاري طراحي كرده كه برنامه نويسان 
و نخبگان از اين سرويس ها بدون فيلترشكن استفاده كنند.

   رتبه ۶۵ را از لحاظ سرعت اينترنت
در بين ۱۹0 كشور داريم

وي افزود: سرعت اينترنت همراه در ابتداي دولت سيزدهم 
حدود 18 مگابيت بر ثانيه ب��وده و الان به 3۵ مگابيت بر 
ثانيه رسيده اس��ت و رتبه ۶۵ را از لحاظ سرعت اينترنت 
در بين 1۹0 كش��ور داريم. در ح��وزه ارتباطات ثابت نيز 
افزايش سرعت داش��تيم، اما رتبه 140 را داريم. زارع پور 
ادامه داد: حدود 10 س��ال در حوزه ارتباطات ثابت غفلت 
شده بود كه متأس��فانه نه منابع لازم فراهم شده بود و نه 
عزم و اراده اي براي انجام اين كار وجود داشت كه با پروژه 
فيبر نوري منازل و كسب و كارها اين عقب ماندگي جبران 
خواهد شد. در حال حاضر ميانگين سرعت اينترنت ثابت 
ما حدود 12 مگابيت بر ثانيه است و سرعت هايي نزديك 
به هزار را به مردم ارايه مي دهيم. وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات متذكر شد: در گذشته نسبت به زيرساخت هاي 
داخلي كشور غفلت شده بود. زماني كه با استفاده مردم از 
سكوهاي داخلي مواجه شديم، مشاهده كرديم شرايط و 
زيرساخت هاي داخلي مهيا نيست. هيچ محدوديتي براي 
تأمين پهناي باند اينترنت خارجي نداريم. كار بزرگي در 
حوزه اينترنت انجام شده است و زيرساخت هاي ارتباطي 
كشور براي پذيرايي از ميليون ها ايراني كه دوست دارند از 

زيرساخت هاي داخلي استفاده كنند، فراهم شده است.

    واقعيت ها چيز ديگري مي گويد
اين استناد و تكرار از سوي وزير ارتباطات در حالي صورت 
مي گيرد كه بارها كارشناسان درخصوص نحوه عملكرد 
اين سايت توضيح داده و تشريح كرده اند چرا اسپيد تست 

نمي تواند تصوير درستي از تجربه كاربران در استفاده از 
اينترنت را نشان دهد. به نظر مي رسد بهتر است براي شفاف 
شدن ماجرا، از داده هاي همين س��ايت استفاده كرده و 
صحت آن را به چالش بكشيم تا شايد براي هميشه از ارجاع 
داده شدن به اين س��ايت خلاص شويم. مساله تنها يك 
سوال ساده و يك تناقض است كه حتي پاسخ ندادن به آن 
نيز كارگشاست. بر اساس داده هاي سايت اسپيد تست، در 
حالي كه از آغاز ناآرامي ها كليد قطع اينترنت بين المللي زده 
شد و بعد از آن پركاربرترين اپليكيشن هاي ايران - يعني 
واتس اپ و اينستاگرام - فيلتر شدند و حتي در آبان 1401 
كه اين شرايط به اوج خود رس��يد، نمودار اسپيد تست، 
متوسط سرعت اينترنت ايران را به گونه اي نشان مي دهد 
كه پيك پيشرفت سرعت اينترنت را به ثبت مي رساند؛ 
حتي به گونه اي كه پله هاي ترقي جايگاه جهاني خود را 
نيز درمي نوردد. گزارش ها، داده ها، آمارها و پژوهش هاي 
بسياري در يك سال اخير انجام شد تا به وزارت ارتباطات و 
تمام متوليان تصميم گيري يك طرفه در خصوص اينترنت 
نشان دهد حقيقتِ آسيب وارده به جامعه از اين ناحيه چه 
بوده است. آخرين گزارش تحقيقي كه وضعيت اينترنت 
ايران را بررسي كرده، توسط انجمن تجارت الكتريك ايران 
انجام شده است. بر اس��اس گزارش مورد اشاره، اينترنت 
ايران در بين 100 كشور با بيشترين توليد ناخالص ملي، 
پس از ميانمار دومين اينترنت پراختلال و پس از چين، 
دومين اينترنت محدود دنيا را دارد. اين گزارش همچنين 
تاكيد كرده كه اينترنت ايران جزو ۵ اينترنت كند جهان 
محسوب مي شود و وضعيتش در نقطه بحراني قرار گرفته 
است. البته عيسي زارع پور - وزير ارتباطات - پيش از استناد 
مجدد به اين س��ايت در مجلس، گفته بود كه اين سايت 
مرجع من نيست و مرجع امريكايي هاست؛ اما باز هم به آن 
استناد كرد و آنقدر اين براي دولت سيزدهم مهم است كه 
همين داده ها و استنادها را سايت دولت نيز منتشر كرده و 

رتبه ادعايي ايران را برجسته كرده است.
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بي توجهي مقامات امريكا 
اطلاعات حساس ارتش را لو داد

يك اشتباه تايپي سبب شده ميليون ها ايميل ارتش 
امريكا كه برخي از آنها حاوي اطلاعات بسيار حساس 
بودند به كشور مالي ارسال شوند. به گزارش مهر به 
نقل از انگجت، مش��كل از وارد كردنML. به جاي 
MIL. ريش��ه گرفته و به اين ترتي��ب ايميل ها به 
دامنه اشتباهي ارسال شدند. طبق گزارش نشريه 
فايننشال تايمز، اين اشتباه يك حرفي، داده هايي 
مانند اسناد ديپلماتيك، درآمد مالياتي، پسوردها و 
جزييات سفر مقامات ارشد و بسياري موارد ديگر را 
فاش كرده اند. البته ايميل هايي كه به اشتباه ارسال 
ش��ده اند به پيمانكاري رسيده كه وظيفه مديريت 
 ML. دامنه كش��ور مالي را بر عهده دارد اما كنترل
به زودي به دولت مالي كه با روسيه ارتباط دارد، باز 
خواهد گشت. جوهاناس زوربير يك مدير پيمانكار 
هلندي دامنه كشور مالي اين اشتباه تايپي را فاش 
كرد. او مدعي اس��ت بارها تلاش كرده تا درباره اين 
مشكل به امريكا هشدار دهد و از مقامات اين كشور 
خواسته اقداماتي جدي در اين زمينه انجام دهند اما 
تاكنون موفق نبوده است. وي مدعي است در سال 
جاري جمع آوري ايميل را آغاز كرده زيرا تاريخ پايان 
قراردارد او و زمان انتقال دامنه كه شامل ايميل ها 
اشتباه ارسال شده به دولت مالي نيز مي شد، در حال 
نزديك شدن اس��ت. در حقيقت اين اقدام آخرين 
تلاش ب��راي وادار كردن امريكا ب��ه انجام فعاليتي 
اضطراري بود. زوربير در اوايل جولاي در نامه اي به 
مقامات امريكا نوشت: »اين ريسك واقعي و ممكن 
است دش��منان امريكا از آن سوءاستفاده كنند.« 
او مدعي اس��ت 11700 ايميل جم��ع آوري كرده 
و فقط حدود هزار ايميل نيز در چهارش��نبه هفته 
گذشته ارسال شدند. هرچند به گفته زوربير هيچ 
يك از ايميل ها برچسب محرمانه ندارند، اما حاوي 
داده هاي حساس��ي درباره پرس��نل ارتش امريكا، 

پيمانكاران و خانواده هاي آنها هستند.

تراشه سازان خواهان كاهش 
محدوديت هاي امريكا بر چين

اتحادي��ه تجاري صنع��ت نيمه رس��اناي امريكا از 
دولت بايدن خواس��ت از وضع محدوديت بيش��تر 
بر فروش تراشه به چين خودداري كند. به گزارش 
مهر به نقل از رويترز، اين درحالي است كه قرار است 
مديران ارشد اجرايي بزرگ ترين شركت هاي نيمه 
رسانا با مقامات واش��نگتن ديدار و درباره سياست 
چين گفت وگ��و كنند. اين بياني��ه در حالي اعلام 
شده كه دولت بايدن مشغول بررسي به روزرساني 
مجموعه اي وسيع از قوانين است كه در اكتبر 2022 
ميلادي وضع شد تا صنعت تراشه چين را زمينگير 
كند. همچنين يك دس��تور اجرايي جديد برخي 
س��رمايه گذاري هاي خارج��ي را محدود مي كند. 
رويت��رز پيش تر اعلام كرد مديران ارش��د اينتل و 
كوالكام تصميم دارند ب��ا مقامات دولتي ملاقات و 
درخصوص ديدگاه هايش��ان درباره سياست هاي 
مربوط به چين گفت وگو كنند. اين اقدام در حالي 
انجام مي شود كه چين نيز صادرات مواد خام مانند 
گاليم و ژرمانيم استفاده شده در ساخت تراشه ها را 
به شدت محدود كرده است. اتحاديه نيمه رساناي 
امريكا معتقد است سخت تر كردن قوانين توسط 
مقامات امريكا ريسك اختلال در زنجيره ذخاير را 
در ب��ر دارد و به عدم قطعيت عميقي در بازار منجر 
مي شود و در نتيجه اقدامات انتقام جويانه چين را 
نيز در پي خواهد داش��ت. اتحاديه مذكور در بيانيه 
خود از دولت چين خواسته از وضع محدوديت بيشتر 
خودداري و با دست اندركاران و كارشناسان صنعت 
جهت ارزيابي تاثير محدوديت هاي احتمالي و فعلي 
همكاري كند تا مشخص ش��ود آنها به طور دقيق 
تعريف شده اند و به كار مي روند. به گفته سخنگوي 
ش��وراي امنيت ملي امريكا قواني��ن مذكور براي 
تضمين آن ايجاد شده كه فناوري ها براي كاهش 

امنيت ملي كشور استفاده نشوند.

چرا استفاده دولتي ها در روسيه 
از دستگاه هاي اپل ممنوع شد؟

مقامات روس��يه ممنوعيت استفاده كارمندان دولتي 
از دس��تگاه هاي اپل براي اهداف كاري رس��مي را آغاز 
كرده اند. به گزارش ايسنا، وزارت بازرگاني روسيه استفاده 
از آيف��ون براي تمامي اه��داف كاري را ممنوع خواهد 
كرد. س��اير نهادهاي دولتي از جمله وزارت مخابرات و 
رسانه جمعي هم ممنوعيت مشابهي را به اجرا گذاشته 
يا به زودي، اجرايي خواهند كرد. طبق گزارش روزنامه 
فايننشيال تايمز، اين ممنوعيت شامل همه دستگاه هاي 
اپل مي ش��ود. با اين حال، در بعض��ي از موارد، مقامات 
دولتي روسيه همچنان به استفاده از اين دستگاه ها براي 
امور شخصي مي توانند ادامه دهند؛ البته به شرطي كه 
نامه هاي كاري را در اين دستگاه ها باز نكنند. اپل پس 
از حمله نظامي روسيه به اوكراين در فوريه سال 2022، 
دسترسي به سرويس پرداخت اپل )Apple Pay( را 
در روسيه مسدود كرد. سپس، فروش همه محصولاتش 
در اين كشور را متوقف كرد. در آن زمان، اپل با صراحت 
اعلام كرد كه اين تصميم در واكنش به حمله نظامي به 
اوكراين گرفته شد و اين شركت با همه افراد آسيب ديده 
در اين واقعه، همدردي مي كند. اين ممنوعيت پس از آن 
روي داد كه سرويس امنيت فدرال روسيه )اف اس بي(، 
اوايل ژوئن مدعي شد كه فعاليت جاسوسي آژانس هاي 
اطلاعاتي امريكا با استفاده از دستگاه هاي اپل را شناسايي 
كرده است. س��رويس امنيت فدرال اعلام كرد هزاران 
آيفون شامل دس��تگاه هايي كه مقامات ديپلماتيك 
در كش��ورهاي عضو ناتو استفاده مي كنند، به نرم افزار 
جاسوس��ي آلوده شده اس��ت. اين آژانس روسي بدون 
ارايه مدركي، حتي ادعا كرد كه اپل همكاري نزديكي 
با س��رويس اطلاعاتي امريكا دارد ت��ا ابزارهاي كنترل 

مختلفي را براي آنها فراهم كند.

وزير ارتباطات با استناد به داده هاي »اسپيدتست«، وضعيت اينترنت كشور را مطلوب برآورد كرد

سرعت امروز اينترنت، دستاورد دولت

كارگروه فيلترينگ درخواست رفع فيلتر گوگل پلي را رد كرد

آمادگي ۵۰ شركت جهت ارايه خدمات
در فضاي مجازي به زائران اربعين

زارع پور با تأكيد بر اينكه بايستي در برخي محدوديت ها، 
تجديدنظر ش��ود، اظهار داش��ت كه آنها در اين زمينه 
تصميم گير نيستند. وزير ارتباطات اعلام كرد پيشنهاد 
رفع فيلتر گوگل پلي در كارگروه فيلترينگ مطرح شد، اما 
با آن موافقت نشده است. عيسي زارع پور گفت: در جلسه 
كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه، درخواست 
بازگشايي گوگل پلي توسط وزارت ارتباطات و سازمان 

نظام صنفي رايانه اي مطرح شده كه با آن موافقت نشده 
است. او با تأكيد بر اينكه بايستي در برخي محدوديت ها 
تجديدنظر ش��ود، اظهار داش��ت كه آنها در اين زمينه 
تصميم گير نيس��تند. او پيش تر نيز اعلام كرده بود نظر 
تخصصي وزارت ارتباطات رفع فيلتر گوگل پلي است. 
گوگل  پلي از مهر سال 1401 فيلتر شد و وزير ارتباطات 
سه ماه بعد، موافقتش با رفع فيلتر اين اپ استور را مطرح 

كرد؛ بااين وجود هيچ تغييري در وضعيت دسترسي به 
گوگل پلي حاصل نشده است. زارع پور باور دارد بخشي از 
تجربه بهتر كاربري درزمينه ارتباطات به محدوديت هايي 
بازمي گردد كه برخي از آنها نتيجه تحريم هاس��ت و با 
سرويس هايي همچون 403 سعي در حل اين مشكلات 
دارند. برخي نيز محدوديت هايي قديمي است كه بايد در 
آنها تجديدنظر شود؛ همانطور كه رييس جمهور در حكم 
دبير جديد شوراي عالي فضاي مجازي خواستار آن شده 
بود. رييسي در حكم آقاميري، ماموريت هاي مختلفي را 
براي رييس جديد مركز ملي فضاي مجازي و دبير شوراي 
عالي فضاي مجازي گنجانده ب��ود كه قابل توجه ترين 

آن، بازنگري در سياس��ت هاي مسدودس��ازي فضاي 
مجازي است؛ موضوعي كه به خواست رييس جمهوري 
بايستي با تأكيد بر ارزش هاي ديني و انقلابي و با توجه 
به اقتضائات نوين فضاي مجازي باشد. نزديك به شش 
ماه از اين ماموريت گذشته اس��ت، اما هنوز شاهد رفع 
فيلتر پلتفرم هاي محبوب براي عموم نبوده ايم. در مقابل، 
هرازچندگاهي به ليست مسدودشده ها اضافه مي شود. 
پلتفرم اس��تريم Kick و شبكه اجتماعي »اينستاگرام 
تردز« جديدترين پلتفرم هايي هستند كه طي يك ماه 
گذشته دسترسي به آنها بدون استفاده از ابزارهاي تغيير 

آي پي امكان پذير نيست.

مديركل پاي��ش، ممي��زي و نظارت س��ازمان فناوري 
اطلاعات ايران گفت: تاكنون ۵0 شركت، آمادگي خود 
را جهت ارايه خدمات در بس��تر فضاي مجازي به زائران 
حس��يني اعلام كرده اند.  به گزارش خبرگزاري مهر به 
نقل از سازمان فناوري اطلاعات ايران، مهدي مظفري، 
مديركل پايش، مميزي و نظارت س��ازمان در خصوص 
شناس��ايي و معرفي ش��ركت هاي فعال در ح��وزه ارايه 
خدمات به زائرين اربعين حسيني اظهار داشت: تاكنون 
۵0 شركت آمادگي خود را جهت ارايه خدمات در بستر 
فضاي مجازي به زائران اعلام  كرده اند.  در اين راس��تا از 
شركت هايي كه در سال گذشته در اين امر خير مشاركت 
داش��تند نيز دعوت به همكاري شده است.  مظفري در 
خصوص زمينه هاي خدمات رس��اني اين شركت ها در 
فضاي مجازي اظهار داشت: حمل و نقل، اقامت و اسكان، 
پرداخت، مسيريابي و جانمايي از جمله زمينه هايي است 
كه براي خدمات رس��اني به زائرين در نظر گرفته ش��ده 
است.  البته خدمات متنوع نيز در نظر گرفته شده است 
كه در گروه بندي ياد شده قرار ندارد. وي آخرين وضعيت 

شركت هاي آماده ارايه خدمات در مراسم اربعين را تبيين 
كرد و گفت: در حال حاضر، ش��ركت ها مشغول معرفي 
توانمندي ها و خدماتي هستند كه در بستر فضاي مجازي 

قابل ارايه به زائران است. 
در اين فاز چالش ها و دغدغه هاي فعالان مورد بررس��ي 
و ارزيابي قرار مي گيرد و پيگي��ري رفع نيازهاي آنها در 
دس��تور كار قرار دارد.  پس از طي اين مرحله و به زودي، 
اسامي شركت ها و پلتفرم هايي كه خدمات آنها مرتبط و 
arbaeen. كاربردي براي زائران اس��ت بر روي سامانه

ito.gov.ir قرار مي گيرد.  گفتني است، سازمان فناوري 
اطلاعات ايران همانند سال گذشته با هدف افزايش سطح 
كيفيت، سرعت و سهولت در ارايه خدمات به زائران و به 
منظور حمايت و پيگيري رف��ع چالش هاي پيش روي 
ارايه خدمات در بستر فضاي مجازي به زائران و عاشقان 
اباعبدالله الحس��ين عليه الس��لام در راهپيمايي اربعين 
هستند، طي فراخواني، از شركت هاي فعال در حوزه ارايه 
خدمات به زائرين اربعين درخواس��ت كرده بود آمادگي 

خود را اعلام كنند.

بدینوسیله اعلام می دارد برگ سبز کامیونت ون نیسان تیپ 2400-  مدل 1388 
- رنگ آبی روغنی 

شماره موتور: 497779
NAZPL140TBM209229 :شماره شاسی

شماره پلاک: ایران 29 -  317  ن  19  
متعلق به آقای جواد عینی به شماره ملی 4969744408  مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد به منظور اجرای پروژه ذیل که بر اساس فهرست بهای پایه سال 1402 برآورد گردیده، مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانکار ذیصلاح اقدام نماید، لذا 
از کلیه پیمانکاران واجد صلاحیت که دارای سابقه کاری  مرتبط هستند دعوت می شود از تاریخ 1402/02/27 تا تاریخ 1402/04/29 ساعت 9 صبح برای خرید اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به سامانه 

ستاد به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.

1- قیمت خرید اسناد ارزیابی و مناقصه مبلغ 4/000/000 ریال می باشد به حساب IR  630100004001103403018818به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000 واریز و فیش واریزی آن همراه با درخواست شرکت در مناقصه تحویل گردد.

2-  ضمانتنامه شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمرکز 
سپرده جاری شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارائه گردد.

3- آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد تا ساعت 9 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/05/08 می باشد.
توجه: تنها پاکت الف )تضمین شرکت در مناقصه ( علاوه بر ایل الکترونیکی، می بایست به صورت فیزیکی به دبیرخانه محرمانه شرکت آب منطقه ای بوشهر )دفتر حراست( تحویل گردد.

پاکت ها در ساعت 1 روز یکشبنه مورخ 1402/05/08 گشوده خواهد شد حضور یک نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.  -4
هزینه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه است.  -5

به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالی(مشروط ، مخدوشس مطلقا ترتیب ار داده نخواهد شد.  -6
کلیه اسناد ارزیابی و مناقصه و مدارک ارائه شده می بایست به مهر )الکترونیکی( و امضاء مجاز )دیجیتالی( تعهدآور برسد.  -7

ارائه کد شناسایی ملی الزامی می باشد.  -8
ارائه گواهی صلاحیت ایمنی توسط یمانکاران الزامی می باشد.  -9

10- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت : 3 ماه 

نوبت دومآگهی مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کيفی )فشرده(

دستگاه نظارتمحل تامین اعتبارتضمین رشته و حداقل پایه مدت اجرا محل اجرامبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصهشماره فراخوان ردیف

مرمت تغذیه مصنوعی آردو و 12002001431000015
استان بوشهر شهرستان 131/158/674/910تثبیت سازه سد آب پا

دفتر فنی شرکت آب استانی56/558/000/000-آب 12 ماه دشستان
منطقه ای بوشهر

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

شركت مدیریت منابع آب ایران
وزارت نیرو 

پیرو آگهي چاپ شده مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده( به 
شماره فراخوان2002001431000015 شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر 
كه در تاریخ 1402/04/27 در صفحه 6 روزنامه تعادل به استحضار مي رساند 
آخرین مهلت بارگزاری مدارک در س�امانه ستاد از س�اعت 8 صبح  مورخ 

1402/05/08 به ساعت 9 صبح مورخ 1402/05/08 اصلاح می گردد.

اصلاحيه
شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

شركت مدیریت منابع آب ایران
وزارت نیرو 

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر

مركز پژوهش هاي مجلس: 

مرك��ز پژوهش ه��اي مجل��س پيش��نهاد كرده 
اس��ت سياس��ت گذاري در فناوري اطلاعات بايد 
ام��ري بنيادين تلقي ش��ود و به جاي واس��پاري 
ب��ه متخصص��ان حيط��ه فن��اوري اطلاع��ات يا 
دس��تگاه هاي امنيتي از انديش��مندان سياسي، 
جامعه شناس��ان و اهل فرهنگ اس��تفاده ش��ود. 
به گفته محققان مرك��ز پژوهش هاي مجلس، بر 
اين اس��اس سابقه سياس��ت گذاري فناوري هاي 
اطلاعاتي در كش��ور، از جمله راهي كه مركز ملي 
فضاي مجازي تاكنون طي كرده نيازمند مطالعه 
و ارزيابي و تجديد نظر اس��ت. به گزارش پيوست، 
پژوهش��گران مركز پژوهش ه��اي مجلس در در 
گزارشي با عنوان »توسعه فناوري هاي اطلاعاتي 
در جهت دموكراس��ي مس��تقيم« اعلام كرده اند 
كه مركزي��ت اطلاعات��ي لزوما هم��ان مركزيت 
سياس��ي نيس��ت؛ بلكه اطلاعات هر چه بيش��تر 
به ش��كل گيري يك بلوك اقتص��ادي، فرهنگي 
و حقوق��ي در برابر مركزيت سياس��ي در جامعه 
منجر شده و در اين راستا فناوري هاي اطلاعاتي 
گسترش مي يابند. آنها مي گويند: »امروز، مسير 
توس��عه از طريق اطلاعات براي اقتصاد، سياست 
و فرهنگ به پيش��نهاد پلتفرم رس��يده است. نه 
فق��ط پلتفرم ها در سياس��ت مداخل��ه مي كنند 
كه دولت ها صراحتا از ل��زوم حكمراني پلتفرمي 
و تش��به به فرم پلتفرم در ش��يوه كارشان سخن 
مي گوين��د. در حقيقت فناوري ف��رم خودش را 
به دول��ت تحميل مي كند؛ دول��ت بايد تبديل به 
يك پلتف��رم اقتصادي، فرهنگي و حقوقي ش��ود 
تا فناوري بتواند توس��عه پيدا كند.« در بخشي از 
اين گزارش گفته شده است: »ممكن است نتيجه 
بگيريم با به وجود آمدن پلتفرم، اطلاعاتي كه براي 
قوام دولت مدرن توس��عه پيدا كرده بود، امروز از 
مس��ير اصلي اش توسط بخش خصوصي منحرف 
شده و در راستاي تضعيف نهاد دولت توسعه پيدا 
مي كند. در حقيقت پرسشي كه به وجود مي آيد 
اين اس��ت كه اگر امروز مجموعه اطلاعات و توان 
پردازشي كه در بخش خصوصي وجود دارد قابل 
مقايس��ه با دولت نيس��ت آن گاه چه چيزي براي 
دولت مي ماند؟ آي��ا هنوز چيزي براي دولت باقي 
مانده كه اطلاعات نمي تواند همه آن را به دس��ت 
بي��اورد و در خود هضم كند؟ اين پرس��ش اصلي 
اس��ت كه پيش روي حكمراني در عصر اطلاعات 
قرار دارد.« محققان مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
معتقدن��د ارايه راه حل در اين زمينه مس��لما كار 
آساني نيست. نمي توانيم به دولت ها توصيه كنيم 
به گس��ترش اطلاعات كمك نكنن��د. نمي توانيم 
همچنين به س��ادگي به آنها بگوييم در برابر نفوذ 
الگوي پلتفرمي به سياس��ت مقاوم��ت كنند. به 
نظر مي رس��د هر چه قدر دولت در زمينه توسعه 
زيرساخت شبكه و اينترنت سرمايه گذاري كند، 
بيش��تر به پلتفرمي ش��دن جامع��ه كمك كرده 
است. با اين وجود در اين گزارش تاكيد شده است 
كه پذيرفت��ن همه پيش��نهادهاي فناوري تحت 
عناويني مانند دموكراسي مستقيم يا دموكراسي 
پلتفرمي كاملا روياپردازانه و ناش��ي از نشناختن 
ماهيت دولت اس��ت. نويس��ندگان اي��ن گزارش 
مي گويند: »پيدايش پيشنهاد پلتفرم و فراگيري 
آن به خوبي نش��ان مي دهد كه س��پردن انتخاب 
مس��ير رش��د فناوري هاي اطلاعاتي به خود آنها 
به كجا مي رس��د. اما اگر پلتفرم در مركز سيستم 
اطلاعاتي بنشيند معنايش اين است كه ديگر اين 
مركز قصد ن��دارد لااقل در معناي س��نتي كلمه 
مس��ووليت سياس��ي پيرامون را برعهده گيرد.« 
در بخش پاياني اين گزارش، با بررس��ي عملكرد 
مركز ملي فضاي مجازي آمده اس��ت: »توس��عه 
فناوري هاي اطلاعاتي، توسعه اي سياسي است و 
البته نياز به سياست و سياست گذار دارد، نمي توان 
آن را به پيش آمد روزگار سپرد و برخورد پسيني و 
انفعالي با آن داشت. ضرورتي كه مركز ملي فضاي 
مجازي در ايران براساس آن تاسيس شده اما هنوز 

مقصود از آن حاصل نشده است.«

راهي كه مركز ملي
فضاي مجازي طي كرده 

نيازمند تجديد نظر است



تعادل|
فعالان اقتصادي بخش خصوصي نس��بت به قطعي 
مكرر برق صنايع و بحران ناشي از آن به ويژه در حوزه 
بيوتكنولوژي گلايه كردند. عليرضا فخاري استاندار 
تهران در واكنش ب��ه آن به فعالان اقتصادي قول داد 
كه اين مسائل را با رييس دولت سيزدهم و نمايندگان 
مطرح مي كند و تا جايي كه برايش امكان پذير است 
پيگيري مي كند. در اين نشس��ت، رييس اتاق تهران 
از 10 ريس��ك س��رمايه گذاري در صنعت برق كه از 
سوي سنديكاي برق شناس��ايي شده، سخن گفت. 
»افزايش نرخ ارز، تحريم، تاخير طولاني در نقد شدن 
صورت حساب هاي فروش برق، ناتواني در بازپرداخت 
تسهيلات ارزي دريافتي پروژه با توجه به نوسانات نرخ 
تسعير ارز و عدم وصول به موقع مطالبات فروش برق، 
عدم گشايش به موقع اعتبارات اسنادي ..« را مي توان 

از مهم ترين آنها دانست. 

   ايجاد يك اتاق اورژانس براي مسائل مهم 
سه شنبه 27 تير ماه در نشس��ت هيات نمايندگان 
اتاق تهران، فعالان بخش خصوصي خواهان تشكيل 
اتاق اورژانس براي مس��ائل مه��م همچون موضوع 
ناترازي برق با حضور استاندار يا نماينده او شدند. در 
ضمن آنها خواهان تشكيل كارگروه گمركي با حضور 
روساي سازمان هاي مرتبط و نماينده استاندار شدند. 
درخواستهايي كه استاندار تهران به آنها پاسخ مثبت 
داد و گفت: با تش��كيل اتاق اورژانس به شرط مطرح 
شدن مسائل حاد و اورژانسي و كارگروه گمركي براي 
حل و فصل مسائل مهم و فوري گمركي براي يك دوره 

زماني مشخص موافقت است.
در اين نشس��ت مريم تاج آبادي ابراهيمي موس��س 
و رييس هيات مديره انجم��ن پروبيوتيك و غذاهاي 
فراس��ودمند، از خام��وش ش��دن ژن ها ب��ه عنوان 
موجودات زنده در آزمايش��گاه هاي توليدكنندگان 
حوزه بيوتكنولوژي آن هم به دليل قطعي برق صنعت 
هش��دار داد. او خبر از تعطيلي بسياري از صنايع اين 
حوزه داد و خواهان رس��يدگي به اين موضوع شد تا 
مانع از شكل گيري خس��ارت هاي چند صد ميليارد 

دلاري به كشور شود.
در واكن��ش ب��ه اين اظه��ارات اس��تاندار اعلام كرد 
اين موض��وع را از طريق وزير ني��رو پيگيري مي كند 
تا يكس��ري صنايع از جمله توليدكنن��دگان حوزه 
بيوتكنولوژيك از ليست قطعي هاي برق خارج شوند.

همچنين در اين نشست محمود نجفي عرب رييس 
اتاق تهران به نقد سياست قيمت گذاري دستوري و 
اثرات آن بر صنايع مختلف و همچنين تجارت شد . او 
در ادامه خواهان ورود استاندار تهران به اين موضوع 
و حذف اين سياست شد . در پاسخ به اين درخواست 
اس��تاندار وعده داد كه در ص��ورت دريافت جزييات 
مش��كلات ناش��ي از قيمت گذاري در حوزه توليد و 
تجارت داخلي و خارجي قطعا ب��ه اين موضوع ورود 
مي كند از طري��ق نمايندگان مجلس و رييس دولت 

آن را حل خواهد كرد.
فخاري در واكنش به درخواست نجفي عرب پيرامون 
ورود او به موضوع قطعي برق كه صنايع را با چالشهاي 

مختلف مواجه كرده است نيز پاسخ مثبت داد.

   جزييات نامه اتاق به استاندار 
نجفي ع��رب در اين نشس��ت خب��ر از تحويل دادن 
نامه اي ب��ه اس��تاندار در مورد حل و فصل مس��ائل 
مختلف از جمله خاموشي هاي صنايع داد. جزييات 

اين درخواست ها به اين شرح است: 
1- بهره گيري جدي از ظرفيت ش��وراي گفت وگو و 
توجه به تقويت س��تادي آن در جهت حل مشكلات 
و تبديل ش��وراي گفت وگ��و به يك س��تاد اجرايي 
در ح��ل چالش هاي كس��ب و كارهاي اس��تان. 2- 
توس��عه همكاري با مقامات اجرايي استان خصوصا 
سازمان صمت تهران در تشكيل ميز واكنش سريع 
و تبديل اين تجربه به مدلي موفق جهت گس��ترش 
در ساير دستگاه هاي اجرايي اس��تان نظير گمرك. 
3- درخواس��ت دارم در جهت صيانت از پنجره واحد 
شروع كس��ب و كارها كه به امر رهبري ايجاد شده و 
نتايج بسيار درخشاني در تس��هيل كار ارباب رجوع 
داشته است، اقدام شود. تاكنون حدود 25994 كسب 
و كار در پنجره واحد شركت تاسيس كرده اند كه نتيجه 
درخشاني است اما جديدا متاسفانه شاهديم سازمان 
ثبت اعتراض هايي را مطرح كرده و سازمان بازرسي 
هم درگير ماجرا شده است. درخواست ما از استاندار 

محترم حل اين مشكلات است.
5- از اس��تاندار محترم درخواس��ت مي كنيم جهت 
راه اندازي پنجره واحد جذب سرمايه گذاري هم اقدام 
شود. 6- كارگروهي مركب از مديركل صمت استان 
تهران، مديركل گمرك اس��تان تهران، نماينده اتاق 
تهران، نماينده استانداري، نماينده دستگاه امنيتي 
در اس��تان و جناب آقاي پس��نديده معاون محترم 
رييس كل دادگستري اس��تان تهران )رييس ستاد 
اقتصاد مقاومتي هم هستند( جهت بررسي مشكلات 
فع��الان اقتصادي خصوص��ا واحده��اي توليدي با 
گمرك، تشكيل شود. اگر ما بتوانيم اين كارگروه را به 
صورت پايلوت در سطح گمرك كشور كه مشكلات 
عديده اي هم دارد، تش��كيل دهيم؛ مي توانيم آن را 
در بخش هاي ديگر هم راه اندازي كنيم تا مش��كلات 

سريع تر برطرف شوند.

   خاموشي ها، مانع رشد صنعت
نجفي عرب با اش��اره به اظهارات آقاي خوش��گفتار 
رييس سنديكاي توليد كنندگان صنعت برق مبني 
بر اينكه نيروگاه ها 100 هزار ميليارد تومان از دولت 
مطالبه دارند، گفت: بايد براي اصلاح شرايط ناترازي، 
نظام قيمت گذاري خريد برق از نيروگاه ها اصلاح شود. 
هم اكنون بازه زماني پرداخت بدهي به توليدكنندگان 
بخش خصوصي صنع��ت برق به بي��ش از 300 روز 
رسيده است. نوع برخورد وزارت نيرو با سرمايه گذاران 
بخش خصوصي صنعت برق ب��ه گونه اي بوده كه در 

طول برنامه ششم توسعه، هيچ گونه قرار داد جديدي 
امضا نش��ده و به عب��ارت ديگر بخ��ش خصوصي از 
س��رمايه گذاري در اين بخش خودداري كرده و كنار 

كشيده است. 
او توضيح داد: اگر چه مس��وولان وزارت نيرو ريش��ه 
اصلي مشكلات برق را مصرف بالا اعلام مي كنند اما 
كارشناسان بخش خصوصي در صنعت برق علت را 

فقدان سرمايه گذاري در اين بخش مي دانند. 
به گفت��ه نجفي ع��رب، پژوهش هايي كه از س��وي 
تشكل هاي بخش خصوصي صنعت برق انجام گرفته 
نشان مي دهد، براي مواجه با نرخ رشد 5 تا 6 درصدي 
مصرف س��الانه بايد براي توليد 5 هزار مگاوات برق 
در س��ال برنامه ريزي ك��رد كه اين مي��زان نيازمند 
سرمايه گذاري 5 ميليارد دلاري و احداث نيروگاه هاي 
جديد در سال را دارد. يعني ما به ازای هر هزار مگاوات 
بايد حدود يك ميليارد دلار سرمايه گذاري كنيم. او 
در ادامه ب��ا ارايه آماري گف��ت: هم اكنون 41 درصد 
نيروگاه هاي كشور دولتي، 51 درصد غيردولتي )كه 
شامل خصولتي ها هم مي شود( و 8 درصد هم متعلق 
به صنايع است. از مجموع برق مصرفي در كشور 30.5 
درصد در بخش خانگي )يعني يك سوم(، 15.8 درصد 
در بخش عموم��ي، 9 درصد در بخش تجاري، 27.2 
درصد در بخ��ش صنعت��ي و 17.5 درصد در بخش 

كشاورزي مصرف مي شود. 
پژوهش هايي كه توسط سنديكاي صنعت برق انجام 
شده، نش��ان مي دهد از سال 1392 يعني حدود 10 
سال پيش شاهد كاهش سرمايه گذاري هاي جديد 
در صنعت برق و كاهش ظرفيت س��الانه توليد برق 
در كشور هستيم اتفاقي كه همزمان با افزايش تقاضا 
و مصرف منجر به خاموش��ي و قطع برق صنايع شده 

است.

    زيان قطع برق صنايع بيشتر از بخش خانگي 
ريي��س اتاق ته��ران گف��ت: در بخش��ي از گزارش 
»شناسايي و رتبه بندي ريسك هاي سرمايه گذاري 
در پروژه هاي توليد برق« كه از سوي سنديكاي برق 
تهيه شده؛ آمده اس��ت: »در فاصله سال هاي 1384 
تا 1391 به صورت ميانگين س��الانه 3955 مگاوات 
به ظرفيت هاي توليد برق كش��ور افزوده شده، كه در 
سال هاي1392 تا 1399 اين رقم به 2046 مگاوات 
رسيده است و 48 درصد كاهش نشان مي دهد، ناشي 
از روند كاهشي سرمايه گذاري در ايجاد ظرفيت هاي 
جديد توليد برق اس��ت.« اين كاهش سرمايه گذاري 

باعث شده كشور كه 10سال پيش صادركننده برق 
بود و مازاد توليد داش��ت حالا براي تامين برق خود 
در تابستان ليس��ت خاموشي و قطعي برق به صنايع 

اعلام كند. 
او با بيان اينكه در اين بخش ما معترض هس��تيم كه 
دولت چرا برق صنايع را قطع مي كند و چرا خاموشي 
در بخش خانگي اولويت نيست؛ گفت: زيان و خسارت 
قطع برق صنايع به مراتب براي كشور بيشتر از بخش 

خانگي است.
همچنين بناب��ه اظهارات نجفي عرب، س��نديكاي 
صنع��ت برق در گزارش��ي 86 مورد از ريس��ك هاي 
سرمايه گذاري در صنعت برق در سه حوزه سياسي، 
اقتصادي و تامين مالي را شناس��ايي ك��رده كه 10 
ريسك اول آن شامل: » 1- افزايش نرخ ارز، 2- تحريم، 
3- تاخير طولاني در نقد ش��دن صورت حساب هاي 
فروش برق، 4. ناتواني در بازپرداخت تسهيلات ارزي 
دريافتي پروژه با توجه به نوس��انات نرخ تسعير ارز و 
عدم وص��ول به موقع مطالبات ف��روش برق، 5. عدم 
گشايش به موقع اعتبارات اسنادي، 6. عدم افزايش 
قيمت برق متناس��ب با ت��ورم در بازار ب��رق، 7. عدم 
امكان تامين و گشايش اعتبار از طريق فاينانس هاي 
خارجي، 8.تاخير در بهره برداري پ��روژه در اثر عدم 
تامين ب��ه موقع تس��هلات مالي توس��ط بانك ها يا 
صن��دوق، 9. افزايش هزينه هاي تامي��ن مالي و نرخ 
بهره )سود تسهيلات(، 10. افزايش هزينه هاي ساخت 
و بهره برداري در اثر تورم يا س��اير رخدادهاي اقتصاد 

كلان« مي شود.«

   دود كسري برق در چشم صنايع
رييس اتاق تهران خطاب به اس��تاندار تهران گفت: 
دود اصلي ناترازي و كسري برق تابستان در سه سال 
گذشته به چش��م صنعت و واحدهاي توليدي رفته 
است و كاهش توليد در بسياري از صنايع به خصوص 
صنعت بزرگ مانند سيمان، فولاد و پتروشيمي را رقم 
زده. براي مثال در تابستان سال 1400 قطع برق باعث 
كاهش توليد 3 ميليون تن سيمان و افزايش قيمت هر 
پاكت سيمان از 25 هزار تومان به 100 هزار تومان را 
به دنبال داشت. همچنين توليد فولاد خام 37 درصد 

كاهش داشته است.
او افزود: گزارش مركز پژوهش هاي مجلس نيز نشان 
مي دهد، در تير و مرداد س��ال 1401 شاخص توليد 
صنايع بورس��ي به ويژه فلزات پايه 9.7 درصد رش��د 
منفي داش��ته و كاهش توليد را شاهد بوده اند. علاوه 
براين ها پايش ملي محيط كسب و كار بيانگر آن است 
كه در تابستان 1400 و 1401 دسترسي به حامل هاي 
انرژي )برق و گاز( براي كسب و كارهاي فعال در كشور 

با محدوديت رو به رو بوده است.
نجفي ع��رب در ادامه ب��ه راه حل ها هم اش��اره كرد 
وگفت: طبق اعلام وزارت نيرو براي عبور از ش��رايط 
بحراني كنوني 74 ميلي��ارد دلار بايد در صنعت برق 
س��رمايه گذاري ص��ورت گيرد. در اي��ن بين فعالان 
بخش خصوصي صنعت برق معتقدن��د تا زماني كه 
دولت شرايط سرمايه گذاري در صنعت برق را شفاف 
و قابل اطمينان نكند و ريس��ك هاي سرمايه گذاري 
كاهش ندهد، نمي توان منتظر س��رمايه گذاري هاي 
جديد بود. او بيان كرد: براي حل بحران كنوني صنعت 
برق كارشناس پيشنهاد مي كنند وزارت نيرو تامين 
برق بخش خانگي و كش��اورزي را با قيمت يارانه اي 
برعهده بگيرد و تامين برق بخش هاي ديگر را به بخش 

خصوصي با قيمت بورسي واگذار كند. 
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ماليات اصناف وصول مي شود 
اما به تشكل هاي صنفي 

پرداخت نمي شود
مشاور مالياتي اتاق اصناف ايران گفت: يكي از مسائلي كه 
به منابع مالي اتاق ها و اتحاديه هاي صنفي برمي گردد، 
بحث سهم يك در هزار درآمد مشمول ماليات اصناف 
است كه توسط س��ازمان امور مالياتي وصول مي شود. 
به گزارش اتاق اصناف ايران، مرتضي حبيب زاده افزود: 
مطابق با تبص��ره )2( م��اده )186( قانون ماليات هاي 
مستقيم: »به سازمان امور مالياتي اجازه داده مي شود 
كه مبلغي معادل يك در هزار درآمد مش��مول ماليات 
قطعي شده صاحبان مشاغل وصول تا در حدود اعتبارات 
مصوب بودجه س��الانه به تشكل هاي صنفي پرداخت 
نماي��د«. در اين ارتب��اط، نامه نگاري هاي متعددي در 
سال هاي مختلف با سازمان امور مالياتي و سازمان برنامه 
بودجه صورت گرفته ليكن تاكنون نتيجه بخش نبوده 
اس��ت. وي تصريح كرد: اگر به اظهارنامه ها و برگه هاي 
تشخيص صادره توسط سازمان توجه كنيد، رديفي مجزا 
تحت عنوان »سهم اتاق اصناف و مجامع حرفه اي موضوع 
تبصره )2( ماده )186( قانون ماليات هاي مس��تقيم« 
وجود دارد كه به موجب آن، يك در هزار درآمد مشمول 
ماليات مودي از وي كس��ر مي گردد. بنابراين سازمان 
امورمالياتي هر سال از اين اختيار قانوني استفاده و اين 
مبالغ را وصول مي كند ولي با وجود پيش بيني رديف 
مستقل در قانون بودجه س��الانه جهت اجراي تبصره 
قانوني فوق الذكر، مبالغ مذكور به تشكل هاي صنفي 
پرداخت نمي گردد. وي افزود: حدود سه و نيم ميليون 
واحد صنفي داريم كه يك در هزار درآمد مشمول مالياتِ 
آنها رقم قابل توجهي است و از اين حيث، منبع مذكور 
به عنوان يك منبع مالي قابل توجه، بسيار مي تواند به 
افزايش كارآمدي اتاق ها و اتحاديه ها و بهبود ارايه خدمت 
آنها، كمك كند. حبيب زاده در پايان تأكيد نمود: در اين 
بحث، فقط سازمان امورمالياتي مطرح نيست و حل اين 
مشكل به همكاري سازمان برنامه و بودجه و مجموعه 
دولت بس��تگي دارد. گرچه اتاق اصناف ايران، با وجود 
پيگري هاي متعدد، به دليل عدم همكاري هاي نهادهاي 
ذي ربط، تاكنون به نتيجه مد نظر خود نرس��يده است 
ولي همواره پيگير اين حق قانوني بوده و تلاش مي كنيم 
از طريق مذاكره با نهادهاي مربوطه يا تلاش در جهت 
تغيير قانون به منظورِ اصلاح شيوه وصول مبالغ فوق، به 

نتيجه مطلوب برسيم.

چالش گوشت وارداتي
از كشورهاي ناشناس

ريي��س اتحادي��ه دام س��بك خاطرنش��ان ك��رد: 
گوش��ت هاي وارداتي در 2 س��ال گذش��ته در بازار 
توزيع شدند اما اين موضوع در نهايت منجر به تنظيم 
بازار داخلي نش��د و مردم نيز از گوشت هاي وارداتي 
اس��تقبال نكردند. به نظر مي رسد واردات گوشت از 
كنيا نيز به تنظيم بازار ختم نخواهد شد و در نهايت 
ب��ه توليد و توليدكنن��دگان آس��يب وارد مي كند. 
افش��ين صدردادرس در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به 
تجربه واردات گوشت، گفت: سال گذشته از روسيه 
و پاكستان گوش��ت وارد كرديم اين تجربه واردات 
نشان داد كه گوشت هاي وارداتي علاوه بر نداشتن 
كيفيت مناسب از نظر قيمتي نيز تفاوت فاحشي با 
گوشت داخلي نداشتند. وي با انتقاد از شيوه توزيع 
گوشت وارداتي، بيان كرد: گوشت هاي وارداتي در 2 
سال گذشته در بازار توزيع شدند اما اين موضوع در 
نهايت منجر به تنظيم بازار داخلي نشد و مردم نيز از 
گوشت هاي وارداتي استقبال نكردند. به نظر مي رسد 
واردات گوشت از كنيا نيز به تنظيم بازار ختم نخواهد 
شد و در نهايت به توليد و توليدكنندگان آسيب وارد 
مي كند. رييس اتحاديه دام سبك با بيان اينكه امنيت 
غذايي بايد پايدار باشد، افزود: روش واردات گوشت از 
كشورهاي مختلف به گونه اي نيست كه براي مردم 
امنيت غذايي پايدار به وجود بياورد امروز گوشت از 
كنيا وارد مي كنيم و فردا از نيوزيلند و روسيه. حال 
اين پرسش مطرح است كه آيا ما مجبور هستيم كه 
گوشت از كشورهايي كه نمي شناسيم و در بازارهاي 
جهاني نيز حرفي براي گفت��ن ندارند؛ وارد كنيم؟ 
در حالي كه در كش��ور صنعت دامپ��روري داريم؟ 
صدردادرس با طرح اين پرسش كه چرا براي واردات 
اعتبار ارزي وج��ود دارد اما ب��راي حمايت از توليد 
داخلي ريال نداريم، اضافه كرد: زمستان سال گذشته 
حجم قابل توجهي منابع ارزي صرف شد تا گوشت 
بي كيفيت از روس��يه وارد كني��م؛ وقتي لايه چربي 
گوشت را پاك مي كرديم قيمت اين گوشت از گوشت 
داخل��ي بالاتر مي رفت و به مردم ني��ز اعلام كرديم 
كه گوش��ت با نرخ ارزان در اختيار آنه��ا قرار داديم. 
به نظر مي رس��د مسوولان تمايل دارند كه كشور به 
سمت واردات برود به جاي اينكه براي ارتقا وضعيت 
توليد تلاش كنند. اين كارشناس حوزه دامپروري 
با بيان اينكه معياري براي سنجش قيمت مناسب 
وجود ندارد، گفت: گوشتي كه هم اكنون وارد كشور 
مي شود؛ كجاست؟ چرا مردم گوشت هاي وارداتي 
نمي بينند؟ چ��را توزيع اين گوش��ت باعث ريزش 
قيمت در بازار داخلي نشده است؟ اگر اين پرسش ها 
پاسخ داده شوند مي توان گفت كه امروز روند توزيع 
را درست انجام داديم و مي توانيم بر كاهش قيمت ها 
متمركز شويم امروز فرآيند توزيع نيز مشكل دارد و 
فقط بر واردات متمركز ش��ده ايم. اين شيوه واردات 
منافع عده  اي خاص كه در واردات ذينفع هس��تند 
را تامي��ن مي كند و مردم چن��دان از واردات منتفع 
نمي ش��وند. وي تاكيد كرد: واردات گوش��ت تاثير 
منفي بر توليد داخلي مي گذارد اين در حالي است 
كه مطابق با قانون واردات بايد متناسب با توليد انجام 
شود؛ وزير كشاورزي نيز در سخنراني اخير خود اعلام 
كرد كه در واردات بايد تناسب رعايت شود مساله اين 
است كه آيا اين تناسب را رعايت مي كنيم؟ واردات 
بايد كوتاه مدت باشد اما اينگونه كه مسوولان حركت 

مي كنند قرار است كه واردات جاي توليد را بگيرد. 

اعزام رايزن بازرگاني به برزيل 
در آينده اي نزديك

سرپرست سازمان توسعه تجارت از انتخاب رايزن 
بازرگاني جمهوري اس��لامي ايران در برزيل خبر 
داد و گف��ت: رايزن بازرگاني ما ب��ه زودي به برزيل 
اعزام مي شود. مهدي ضيغمي، در همايش معرفي 
فرصت هاي تجارت با برزيل در حوزه بهداش��ت و 
س��لامت با اش��اره به اهميت تجارت با كشورهاي 
حوزه امريكاي لاتين براي دولت و اين سازمان گفت: 
رايزن بازرگاني جمهوري اسلامي ايران به زودي در 

برزيل مستقر مي شود.
وي افزود: عقب ماندگي در تجارت با كش��ورهاي 
حوزه امريكاي لاتين قابل توجيه نيس��ت و با تمام 
سختي ها اعم از بعد مسافت، حمل كالا و نبود خط 

كشتيراني بايد تجارت ما با برزيل افزايش يابد.
ضيغمي ب��ا انتقاد از اين موضوع ك��ه اكنون رابطه 
تجاري ما با برزيل فارغ از صادرات اوره و محصولات 
پتروشيمي بيش��تر به واردات ختم مي شود گفت: 
س��ازمان توس��عه تجارت اولويت خود را بازارهاي 
جديد و صادرات گروه كالاه��اي متفاوت و جديد 
قرار داده است و اميدواريم كه برزيل مقصد صادرات 

كالاهاي دانش پايه ايراني شود.
وي همچنين با بيان اينكه سازمان توسعه تجارت 
از حضور شركت ها در نمايشگاه هاي برزيل و ساير 
كش��ورهاي قاره امريكا حمايت مي كند، گفت: در 
توسعه روابط تجاري با كشورها نبايد به راهي كه در 
سال هاي گذشته رفته اند اكتفا كنيم و بايد با نقشه 

راه جديد وارد بازارهاي بين المللي شويم.
در ادام��ه احمد في��روزي - مديركل دفت��ر اروپا و 
امريكاي سازمان توس��عه تجارت - نيز گفت: اين 
دومين همايش مرتبط با موضوع تجارت با برزيل در 
يكسال گذشته محسوب مي شود. همايش قبلي 
جنبه عمومي داش��ت و در ادامه تصميم گرفتيم 
همايش هاي تخصصي ب��راي موضوعات مختلف 

مانند بهداشت و سلامت نيز برگزار كنيم.
وي تاكيد كرد: برزيل در ميان كشورهاي امريكاي 
لاتين از اهمي��ت ويژه اي براي تج��ارت برخوردار 
اس��ت و به همين علت اولين مركز تجاري در اين 
كش��ورها در برزيل افتتاح شد و اولين رايزن نيز به 

برزيل مي رود.
مديركل دفتر اروپا و امريكاي سازمان توسعه تجارت 
ادامه داد: اميدواريم حضور رايزن ما در برزيل و مركز 
تجاري كه در اين كشور داريم، موجب رونق تجارت 

و افزايش صادرات ما به برزيل شود.

ترخيص ۱۰۰ درصدي
كالاهاي اساسي بخش غير دولتي 
رييس كل گم��رك ايران گف��ت: امكان ترخيص 
كالاهاي اساس��ي بخ��ش غير دولتي ب��ه صورت 
100درصدي از امروز در گمركات كشور فراهم شد.
محمد رضواني فر با اعلام اي��ن خبر اظهار كرد: اين 
امكان پ��س از دريافت مصوبه مرتب��ط و ابلاغ آن از 
طريق مراجع ذيربط فراهم شده است كه با اين مصوبه 
از امروز گمرك كالاهاي اساسي سريع الفساد بخش 
غير دولتي را به مانند بخش دولتي صد درصد بدون 
تخصيص ارز ترخيص مي كند. رضواني فر افزود: يكي 
از مهم ترين بندهاي اين مصوبه ترخيص 10 درصد 
از كالاهاي اساسي باقي مانده از قبل در گمركات وفق 
مصوبه قبلي است كه با پيگيري هاي گمرك و ابلاغ 
اين مصوبه از امروز نسبت به انجام تشريفات گمركي 

و آزادسازي اين كالاها نيز اقدام مي شود.

ترخيص محموله
گوشت منجمد برزيلي پس از 

معطلي يک ساله در گمرك
دادستان مركز استان هرمزگان از ترخيص محموله 
200 تني گوش��ت منجمد برزيلي با دستور ويژه 
قضايي پس از معطلي بيش از يك ساله در گمرك 

بندر شهيد رجايي بندرعباس خبر داد.
 تسنيم نوش��ت: عليرضا احمدي منش دادستان 
عمومي و انقلاب مركز اس��تان هرمزگان از صدور 
دس��تور ويژه قضايي براي ترخيص محموله 200 
تني گوش��ت منجمد بزريلي بلاتكليف در گمرك 

بندر شهيد رجايي بندرعباس خبر داد.
دادستان مركز استان هرمزگان گفت: با دستورات 
و توصيه هاي تخصصي رياس��ت ق��وه قضاييه به 
مسوولان قضايي استان هاي ساحلي و داراي بندر، 
مبني بر استمرار سركش��ي از انبار هاي گمركات 
و بنادر و تعيين تكليف س��ريع كالا هاي دپو شده، 
مسوولان قضايي استان هرمزگان در دو سال اخير 
بازديد هاي مس��تمري از بنادر و گمركات اس��تان 

بالاخص بندر شهيد رجايي بندرعباس داشته اند.
وي افزود: ثم��ره اين بازديد هاي ميداني، ترخيص 
صد ه��ا محموله معطله و متروك��ه كالا هاي مورد 
نياز كشور اعم از كالا هاي اساسي و مواد اوليه توليد 

بوده است.
احمدي منش ادامه داد: محموله 200 تني گوشت 
منجمد برزيلي كه بيش از يك سال در گمرك بندر 
شهيد رجايي بندرعباس معطل مانده و بيم فساد 
آن مي رفت با ورود دستگاه قضايي استان هرمزگان 
تعيين تكليف شد و دستورات لازم براي تسريع در 

امر ترخيص و بارگيري آن صادر گرديد.
وي با بيان اين مطلب كه تأييد سلامت بهداشتي 
اين محموله گوش��ت ب��راي دس��تگاه قضايي از 
اهميت ويژه اي برخوردار بوده اس��ت، بيان داشت: 
طي جلسه اي با دس��تگاه هاي متولي امر از جمله 
دامپزشكي استان مقرر شد محموله مذكور مطابق 
تأييديه و دس��تورالعمل ابلاغي از س��وي سازمان 
دامپزشكي كل كشور در واحد هاي توليدي گوشت 

حرارت ديده مورداستفاده قرار گيرد.

فعالان اقتصادي از زيان قطعي برق به صنايع گلايه كردند

10 ريسك اول سرمايه گذاري در صنعت برق 

گمرك آمار قطعي ترخيص انواع خودروهاي سواري را شفاف سازي كرد

ورود ۲۴۱ خودرو در بهار امسال
در بهار امس��ال 241 دس��تگاه خودروسواري و به 
ارزش 5.6 ميليون دلار به كش��ور وارد شده كه در 
مقايسه با مدت مشابه سال گذشته، رشد 517.95 
درص��دي در تع��داد و 452.03 درصدي در ارزش 

دلاري داشته است. 
گمرك جمهوري اسلامي ايران در خصوص آخرين 
آمار مربوط به واردات قطع��ي و واردات در جريان 
تشريفات ترخيص انواع خودروي سواري با تشريح 
جزييات، شفاف س��ازي كرد. در س��ه ماهه نخست 
سال 1402، آمار انواع خودروي سواري وارد شده 
به كش��ور ذيل ردي��ف تعرف��ه 8703، تعداد 241 
دس��تگاه و به ارزش 5.6 ميلي��ون دلار بوده كه در 
مقايسه با مدت مشابه سال گذشته، رشد 517.95 

درصدي در تع��داد و 452.03 در صدي در ارزش 
دلاري داش��ته اس��ت. عمده خودروهاي وارداتي 
ش��امل »آمبولانس« و خودروهاي سواري با برند 

»ZOTYE«، »چانگان« و »بنز« بوده است.
در بررسي اطلاعات واردات انواع خودروي سواري از 
ابتداي بهمن ماه سال 1401 تا 31 خرداد ماه سال 
1402، مشاهده مي شود تعداد 246 دستگاه خودرو 
به ارزش 5.4 ميليون دلار وارد كش��ور شده است. 
در اين مدت عمده خودروهاي سواري وارد شده به 
كشور توسط شركت »پارس خودرو« با 90 دستگاه 
خودرو به ارزش 966 ه��زار دلار صورت گرفته كه 
س��همي بالغ بر 17.96 درص��د از ارزش و 36.59 

درصد از تعداد كل خودروها را شامل مي شود.

شركت هاي »پاكرو سبز قشم« و »مهندسي ماني 
مهر آب خاك« نيز پس از آن، به ترتيب در جايگاه 

دوم و چهارم جدول قرار دارند.
از اول بهمن ماه 1401 تا 31 خرداد ماه 1402، بر 
اساس آخرين اطلاعات اس��تخراج شده از سامانه 
آمار تجارت خارجي سازمان، 768 دستگاه خودرو 
به ارزش 12.5 ميلي��ون دلار به دليل عدم دريافت 
مجوزهاي ترخيص، عدم صدور كد رهگيري بانك 
يا عدم پرداخ��ت حق��وق ورودي در جريان انجام 
تش��ريفات ترخيص هس��تند. از اين تعداد خودرو 
بيشترين ميزان به لحاظ ارزش، متعلق به »شركت 
تجارت بين المللي و پش��تيباني كرمان خودرو« به 
تعداد 300 دستگاه بوده است كه سهمي بالغ بر 48 

درص��د از ارزش و 39 درصد از تع��داد خودروهاي 
س��واري در جريان تش��ريفات ترخيص را تشكيل 

مي دهد.
پس از آن، »شركت سايپا« با 327 دستگاه خودرو 
و با س��هم 29 درصد از ارزش و 43 درصد از تعداد 
و »بازرگاني كوش��ا خودرو نگين« با 53 دس��تگاه 
خودرو، با سهم 9 درصد از ارزش و 7 درصد از تعداد 

در رتبه هاي دوم و سوم قرار دارند.
عم��ده خودروهاي س��واري در جريان تش��ريفات 
ترخيص طي مدت مورد بررسي، متعلق به گمركات 
»شهيد باهنر بندرعباس«، »غرب تهران« و »تهران 
ام��ور واردات« به ترتيب با س��هم هاي 48، 30 و 7 

درصد از ارزش دلاري خودروها بوده است.
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خبرروز

سفر ايراني ها به سوريه آغاز شد 
سازمان حج و زيارت از اعزام زائران ايراني به سوريه از سه شنبه، ۲۷ تيرماه ۱۴۰۲ خبر داد. به گزارش سازمان حج وزيارت؛ حميدرضا محمدي، 
معاون عتبات سازمان حج و زيارت گفت: اعزام متقاضيان تشرف به اماكن زيارتي در كشور سوريه كه چند وقتي متوقف شده بود، با رايزني ها از 
سرگيري مي شود. او افزود: با توجه به هماهنگي هاي صورت گرفته توسط سازمان حج و زيارت، هر هفته يك پرواز توسط شركت هواپيمايي 
كاسپين، زائران ثبت نام ش��ده را در قالب كاروان زيارتي به دمشق منتقل مي كند. به گفته او، متقاضيان براي ثبت نام سفر زيارتي سوريه 
مي توانند به سامانه جامع عتبات به آدرس atabatorg.haj.ir يا دفاتر زيارتي مراجعه كنند. گفتني است؛ سفر زيارتي ايراني ها به سوريه 

كه در دوران همه گيري كرونا به دليل اعمال محدوديت هاي مسافرتي، متوقف شده بود، از سال گذشته موقت و محدود از سرگرفته شد.

رويداد

كمبود دارو به يك مشكل هميشگي تبديل شده است. 
هر از گاهي برخي بيماران براي تامين داروهاي مورد نظر 
خود با مشكلاتي مواجه مي شوند. از بيماران هموفيلي و 
ديابتي گرفته تا آنها كه قرار است پيوند عضو انجام بدهند. 
البته كه هر بار هم مسوولان دارويي كشور سعي مي كنند 
با تكذيب اخبار كمبودها مشكلات دارويي موجود را كم 
اهميت جلوه دهند اما آنچه ك��ه در جامعه جريان دارد 
واقعيت تلخي است كه در بسياري از روزها و ماه هاي سال 
رخ مي دهد و هر بار گروهي از بيماران براي تامين داروهاي 
مورد نياز خود س��رگردان مي شوند. در اين بين افزايش 
قيمت داروها نيز خود درد ديگري اس��ت كه بسياري از 
بيماران به آن مبتلا هستند. اين مشكلات از وقتي بيش 
از پيش در جامعه نمود پيدا كرد ك��ه ارز ترجيحي دارو 
حذف شد و دولت به وعده هايي كه براي تامين ارز دارويي 
داده بود عمل نكرد. ديگر توليد كنندگان داخلي هم توان 
واردات مواد اوليه توليد دارو را مانند گذشته نداشتند چرا 
كه از يك طرف قرار بود قيمت داروها تغيير نكند و از طرف 
ديگر آنها بايد با ارز آزاد مواد اوليه دارو را وارد مي كردند و 
به اين ترتيب بسياري از شركت هاي توليد كننده دارو يا 
مجبور شدند توليدات خود را كم كنند كه همين امر باعث 
شد مدتي حتي داروهاي معمولي مثل استامينوفن و ... با 
كمبود مواجه شود يا در نهايت دولت افزايش قيمت دارو 
را پذيرفت و باز در اين ميان مردم بودند كه متضرر شده 
و هزينه درماني شان هر روز بيشتر و بيشتر شد. تا جايي 
كه بسياري از آنها به دليل همين افزايش قيمت داروها از 
چرخه درمان بيرون رفتند و بسياري ديگر هر روز فقيرتر از 
روز قبل تلاش كردند تا بتوانند داروي مورد نياز عزيزانشان 
را تامين كنند. اتفاقي كه هر چند مسوولان از پذيرش آن 
سر باز مي زنند اما واقعيت تلخي است كه در جامعه جريان 

دارد و مردم هر روز با آن دست و پنجه نر مي كنند. 
     گشايش ارزي پايدار

 براي شركت هاي تامين كننده دارو
حالا مشاور رييس س��ازمان غذا و دارو با تاكيد بر اينكه 
تامين پيوسته دارو به تخصيص، تامين و گشايش هاي 
ارزي پاي��دار از طرف بانك مركزي براي ش��ركت هاي 
تامين كننده بستگي دارد، در عين حال آخرين وضعيت 
تامين »سيكلوس��پورين« )داروي بيماران پيوند عضو( 
و همچنين فاكتور هش��ت بيماران هموفيلي كه روند 

تامين آنها با مشكل مواجه شده بود را تشريح كرد. دكتر 
سجاد اسماعيلي - مشاور رييس سازمان غذا و دارو درباره 
اقدامات انجام شده جهت تامين داروي بيماران پيوند عضو 
)سيكلوسپورين( گفت: در زمينه تامين »سيكلوسپورين« 
در ۱۰ روز اخير مجموع��ا از دوز ۵۰ و ۲۵ ميلي گرم يك 
ميليون عدد توزيع ش��ده اس��ت و اين توزيع در سراسر 
كش��ور با توجه به ضريب هاي توزيع دارويي اس��تان ها 

انجام شده است.

      مجوز سازمان غذا و دارو
جهت تامين داروها براي ۲۵ ماه آينده

او با تاكيد بر اينكه س��ازمان غذا و دارو از س��ال گذشته 
سياس��ت و مجوز تامين داروها به شركت ها را براي ۲۵ 
ماه آينده داده است، افزود: اما قاعدتا تامين پيوسته دارو 
به تخصيص، تامين و گشايش هاي ارزي از طرف بانك 
مركزي براي ش��ركت هاي تامين كننده بستگي دارد؛ 
بنابراين اگر اين  موارد به درستي انجام شود در ادامه روند 

تامين مشكلي نخواهيم داشت.

     علت كمبود داروي بيماران پيوند عضو
اسماعيلي در پاسخ به سوال ايسنا درباره وضعيت فعلي 
تامين و ذخيره »سيكلوس��پورين« ويژه بيماران پيوند 
عضو، گفت: در ش��رايط فعلي ميزان »سيكلوسپورين« 
موجود، نياز همه بيماران را تامين نمي كند اما به دنبال 
اقدامات صورت گرفته مشكل در حال رفع شدن است؛ 

علت هم آن است كه در چند ماه اخير مشكل جدي در 
تامين و گش��ايش هاي ارزي داشتيم و اكنون حدود سه 
الي چهار هفته است كه اين مشكل حل شده و متعاقب 
آن نيز شركت ها در حال تامين اين دارو هستند. او افزود: با 
توجه به برنامه ريزي بلندمدتي كه سازمان غذا و دارو براي 
تامين اين دارو انجام داده، اگر مشكل تامين ارز به صورت 
پايدار حل شود، مشخص است كه در زمينه تامين دارو 
نيز مشكل نخواهيم داشت؛ اما آنچه كه مشخص است 
آن است كه در شرايط فعلي هنوز به وضعيت پايداري در 
داروي »سيكلوسپورين« نرسيده ايم و تلاش ها و اقدامات 

جهت رفع مشكل و تامين پايدار در حال انجام است.

     ترخيص محموله هاي
 فاكتور ۸ بيماران هموفيلي از گمرك

مشاور سازمان غذا و دارو همچنين درباره فاكتور هشت 
بيماران هموفيلي به ايسنا گفت: براي بيماران هموفيلي 
نيز محموله هاي جديد فاكتور هشت پلاسمايي و فاكتور 
هشت نوتركيب طي هفته گذشته و هفته جاري از گمرك 
ترخيص ش��ده است. او در پاسخ به س��والي درباره علت 
كمبود داروي ايراني بيماران نيز گفت: سازمان غذا و دارو 
نيز در اين زمينه نيز برنامه ريزي بلندمدت را انجام داده 
است، بنابراين اين كمبود مقطعي نيز تحت تاثير مشكلات 
ارزي ايجاد شد؛ طبيعتا زماني كه تامين ارز و گشايش هاي 
ارزي به صورت پايدار انجام شود، مشكلي در تامين دارو 

نخواهيم داشت و به تامين پايدار خواهيم رسيد.

تامين »دارو« منوط به تخصيص پايدار »ارز«

سوت زني عليه »فساد قانوني«
ادامهازصفحهاول|

حشتناك و طرح نيمه تمام بسيار زياد دارد و در همان حال 
املاك بلااستفاده كم ندارد. مي پرسند: چرا اين اموال فاقد 
عايدي ريالي را نفروشند و به زخم اين كارها نزنند؟ سوال 
معقول است اما جوابشان حيرت آور است. زيرا مي گويند 
همه كار را دربست در اختيار هيات هفت نفره اي بگذاريد 
كه درباره ميلياردها ميليارد ثروت ملت تصميم بگيرند. 
فروختني ه��ا را آنان تعيين مي كنن��د؛ حتي اگر قيمت 
كارشناسي تعيين شده باشد، مي توانند آن را تغيير دهند؛ 
هر قانوني را مخالف كارش��ان تصور كنند، آن را متوقف 
مي كنند؛ هر تغييري در كاربري زمين صلاح دانس��تند 
اعمال مي كنند؛ به هر نتيجه اي رسيدند هيچ محكمه اي 
حق بازخواست آنان را ندارد و تمام دستگاه هاي ذي ربط 
مكلف به اطاعت هس��تند و اگر كسي اوامر آنان را دقيق و 
كامل اجرا نكند يا مانع اجراي آن شود محكوم مي شود، 
بدون آنكه قاضي اجازه استفاده از تعويق، تعليق يا تخفيف 
قانوني داشته باشد. براي هيچ يك از مواردي كه هيات احكام 
قانوني تصويب مي كند، ديگر شوراي نگهباني هم وجود 
ندارد كه آن مصوبات را كنترل كند. هر قانون يا آيين نامه اي 
كه به اسم من درآوردي دستورالعمل تدوين مي كنند، نه 
رييس مجلس حق دخالت دارد و نه هيات تطبيق مقررات 
مي تواند در برابر تصميمات غلط آنان از قوانين دفاع كند؛ 
مجمع تشخيص مصلحت هم نمي تواند از سياست هاي 
كلي نظام دفاع كند يا مصالحي را كه اين هفت نفر تشخيص 
مي دهند، ارزيابي كند. رييس قوه  قضاييه هم نمي تواند به 
محكمه اي بگويد چرا دادخواهي مردم را نمي پذيريد. با  
اين طرز برخورد يكجا فاتحه مشروطه و عدليه و مجلس 
شوراي اسلامي و شوراي نگهبان را مي خوانند. در عمل، قوه 
قضاييه را نيز با نقض سه ركن اصلي قضاي اسلامي و بشري 
يك باره و به نفع اين هفت نفر حذف مي كنند. درواقع يك 
كاپيتولاسيون داخلي است و هيچ آدم آزاده اي زير بار آن 
نمي رود. درحالي كه اين گروه قليل، اين همه را با  تمسك 
به نام رهبري انجام مي دهند. شايسته نيست كه برخي افراد 
مسووليت تمام تصميمات نادرست و خلاف عقل و قانون 
خود را پشت نام رهبري پنهان كنند. لازم است به منطقي 
در حكمراني دقت كنيم كه وجه عقلاني تأييد انجام شده 
قبلي ايشان و مسووليت مسلم كنوني شما سه بزرگوار و 
ديگر اقدام كنندگان را نشان مي دهد. استدلال اين است: 

وقتي در حكومتي دموكراتيك و مردم سالار كه روساي سه 
قوه مستقل از هم، كه با رأي مستقيم يا غيرمستقيم مردم 
برگزيده  شده اند و هر سه رجل سياسي- مذهبي شماره 
مي شوند، بر ضرورت اجرا يا ترك اقدامي اجماع مي كنند، 
رييس حكومت منطقاً نبايد ب��ا آن مخالفت كند. چون 
بنا برفرض، آنان به قص��د خيرخواهي و با اتكا به ظرفيت 
كارشناسي سازمان هاي عريض و طويلي كه هر سه قوه 
در اختيار دارند به اين نتيجه رسيده اند. در چنين موقعيتي 
مخالفت رهبري در انتهاي كار نسبت به امر متفق عليه، 
اعلام بي اعتمادي به ظرفيت علمي و كارشناس��ي اركان 
حكومت يا بي اعتمادي به سلامت نيت آنان است. ايجاد 
دستگاه كارشناسي موازي و ارجاع اين قبيل مسائل به آن 

نيز با كم وزيادش، تأثير مشابهي را بر اعتبار خدمت گذاران 
حكومت مي گذارد. به همين جهت رهبري از چنين امري 
اجتناب مي كند و اين  يك موضع گيري منطقي در ساختار 

هر حكومتي است.
اما اينك، گذشته از آنكه شما سه بزرگوار سران سه قوه، در 
اين موضوع كارشناس نيستيد و تخصصتان در موضوعات 
ديگري اس��ت، از زمان علني ش��دن اقدام محرمانه شما 
در تصويب چنين مصوبه اي، قاطبه كارشناسان كشور با 
دلايل گوناگون و از ديدگاه هاي مختلف حقوقي، اقتصادي، 
سياسي و غيره، استدلال كردند كه اين تصميم كارشناسانه 
نيست. افزون بر همه آن نظرات كارشناسي، اكنون وجود 
متن پيش نويس قانون��ي براي مديريت ام��وال دولت و 
مولدسازي كه كارشناسان خوش سابقه دولت در ۴۴ ماده 
تدوين كرده اند و در ادامه شرح مي دهم، اثبات مي كند كه در 
پناه قانون امكان اداره كشور بهتر فراهم است و امكان انحراف 
و فساد كمتر است. اكنون با علم به وجود راه حل هايي بسيار 
بهتر - و بلكه غيرقابل مقايسه با روش مولدسازي قبلي، براي 
تأمين همان هدف - اساساً ديگر تمسك به وجود بن بست و 
تجويز راه هاي غيرمتعارف و پرخطر و هزينه كردن از اعتبار 

رهبري و دستاوردهاي خون شهدا هيچ توجيهي ندارد.

      خواهران و برادران محترم!
به جاي جا دادن مولدس��ازي در لابه لاي احكام برنامه 
هفتم، شايس��ته است كه در اس��رع وقت و با جديت و 
قاطعيت از غافلان و حريصان دولت به عاقلان مآل انديش 
دولت پناه ببريد. واقعيت اين است كه شش- هفت سال 
بود براي حذف بنيان ها و اصول نظم عمومي كشور، شعار 
دادند »مش��اركت عمومي و خصوصي« و حالا هشت 
ماه اس��ت كه با ش��عار تازه »مولدسازي« همان مسير 
را به نحوي به مراتب مخرب تر مي پيمايند. مي گويند 
كشورهاي پيشرفته به مولد س��ازي دارايي هاي دولت 
اهميت مي دهند. بله ما هم مي دانيم، اما به ش��رط ها و 
ش��روط ها. مثلًا در امريكا كه پس از پنجاه سال فروش 
فركانس به اين نتيجه رس��يده اند كه اين فركانس زير 
قيمت واقعي فروخته مي شود، براي اصلاح مسير، سه 
اقتصاددان مشهور را مامور اين كار كردند. دو نفر يك راه 
و نفر سوم راه ديگري پيشنهاد كردند و هر سه به خاطر 
همين راه حل ها برنده جايزه نوبل اقتصاد شدند. درحالي 
ك��ه ما كار را به جمعي س��پرده ايم ك��ه عموماً اقتصاد 
نمي دانند و از بودجه ريزي و عل��وم و فنون ذي ربط در 
حد اطلاعات عمومي بهره  دارن��د. »إِنّ الله يأْمُرُكمْ أنْ 
تُودُّوا الْماناتِ إلِ��ى أهْلِها« )خداوند چنين فرمان داده 
اس��ت كه امانات مردم را به اهلش بسپاريد( بازهم آنان 
در عمل به قرآن از ما پيش افتادند. اين هفت نفر تصويب 
كرده اند كه هر كس به اين هفت نفر اعتراضي بكند يا در 
اجراي نظرات آنان تعلل كند، تعقيب مي شود ولي خود 
اين هفت رويين تن از هر بازخواست قضايي مصون اند. 
عجيب تر آنكه در همين مصوبه بخشي از درآمد حاصل 
از اجراي مصوبه سهم اينان اس��ت كه ميزان آن را هم 
خودشان تعيين مي كنند. اين تجويز بي قانوني و بر هم 

زدن قانون ها، فرايندها و ساختارها را در مواد ۱۵، ۱6 و 
۲۰ »لايحه برنامه هفتم توسعه« و ذيل فصل »اصلاح 
س��اختار بودجه« به مجلس آورده اند. آيا اين »اصلاح 
ساختار بودجه« است؟ بايد توجه كرد كه عيب ساختاري 
چيست. عيب ساختاري ازجمله مشخصاتي است كه به 
خاطر تكرار امر غلطي در طول زمان، نهادينه مي شود 
و آن وقت ديگر هر مس��وولي همان راه را مي رود، چون 
اصلاح كار سختي است و تغيير دولت، نقشي در برخورد 
با اين مشكلات ندارد. براي يادآوري، به چند مورداشاره 

مي كنيم: 
۱- نفتي بودن؛ كه كش��ور را دچار ركود تورمي )ناشي 
از بيماري هلندي( كرده اس��ت. همچنين وزارت نفت 
را عزيزدردانه اي ساخته كه برخلاف قواعد بودجه ريزي 
اداره مي شود و فساد زيادي پديد مي آورد. همه مي دانند 

كه فساد و تبعيضات ناروا در آنجا چه مي كند.
۲- كس��ري مزمن؛ كه معمولا از روش پرهزينه چاپ 
اسكناس جبران مي شود. تأثير پول پرقدرت بر تشديد 

تورم را امروزه هر دانشجوي اقتصادي مي داند.
3- لابي گري ضد مصالح ملي كه براي جلب آرا صورت 
مي گيرد؛ جلب آراي نمايندگان براي پش��تيباني از 
مجريان و جلب آراي مردم براي نمايندگان داوطلب 
ادامه نمايندگي. اين پديده ناميمون تصميمات مجلس 
را تابع منافع زودگذر عده اي از سياس��تمداران كشور 
كرده و مسائل ملي را به سطح منطقه اي و نگاه كلان را 
به نگاه خرد و تخصيص منابع محدود دولت را به جاي 
تبعيت از مصالح مردم به تأمين زياده خواهي هاي برخي 
افراد ناصالحي كه غاصب مناصب مردم سالارانه هستند 
فرو مي كاهد. از اين مشكل ساختاري مشكلات ديگري 
زاييده مي ش��ود مانند معامله بر س��رآغاز طرح هاي 
عمراني ك��ه يكي از ريش��ه هاي افزاي��ش طرح هاي 

نيمه تمام است.
مصوبه موسوم به »مولدسازي« كدام  يك از اين عوارض 
را رفع مي كند؟ البته اگر اموال فروخته شود ممكن است 
براي كاهش كسري بودجه در ابتدا تأثيرگذار باشد ولي 
مشكلات س��اختاري ديگري را كه ايجاد تعهد بدون 
منبع است تشديد مي كند. چون زمين ها تمام مي شود.

گفتني ها بسيار اس��ت اما نكته بسيار مهم كه در اين 
مختصر از آن ياد مي كنيم، بحث هدف از مولدسازي 
است كه آن را افزايش رشد و بهره وري اعلام كرده اند. 
درگذش��ته افزايش منابع ريالي و ارزي را براي دولت 
تجربه كرده ايم. نفت ۱۱۰ دلاري كه درآمد دوره آقاي 
احمدي نژاد را به ازاي هر ايراني در هرسال به 89۰ دلار 
رس��اند )ارقام مش��ابه در دوران آقاي هاشمي و آقاي 
خاتمي به ترتيب 38۴ و 36۴ دلار و ارقام پيش از انقلاب 
پس از افزايش قيمت نفت در ۱9۷3 به مراتب بيش از 
اين ارقام بود(. به علاوه فروش كارخانه ها در همان زمان 
آقاي احمدي نژاد به ارزش ۱۲۰ هزار ميليارد تومان )۱۲ 
سال پيش( هيچ  كدام نتوانست درد اقتصاد ملي ما را 
دوا كند. اين مشكل ربطي به قبل يا بعد از انقلاب ندارد 

گرچه شروع آن قبل از انقلاب بود.

فقط يك نمودار 
به عنوان  مثال تقديم مي كنيم

 اين نمودار نشان مي دهد كه شاخص بهره وري كل عوامل 
توليد از سير صعودي تا س��ال ۱969 كه به ۴.۴۲ رسيد 
كاهشي با شيب تند را آغاز كرد. بااينكه در سال ۱9۷3 تا 
۱9۷9 اوج تفاخر اقتصادي رژيم شاهنشاهي بود، همچنان 
به س��قوطش ادامه داد. دو س��ال اول بع��د از انقلاب آثار 
اصلاح ظاهر شد با وجود افزايش شاخص پس از انقلاب با 
آغاز جنگ مجددا به حدود يک برگشت و با شيب بسيار 
ملايمي به همين مسير ادامه داده است و به حوالي ۰/8 در 
سال۱398 رسيده است. اين واقعيت ساختاري بودجه را 
نشان مي دهد چرا كه با وجود نوسانات شديد قيمت نفت 
درآمدهاي بسيار متفاوتي را تجربه كرديم و در زمان آقاي 
احمدي ن��ژاد به نرخ هاي بالاي ۱۰۰ دلار رس��يديم. اين 
نعمت فراوان نتوانست تغييري در رفتار توليدي اقتصاد 

ايران بدهد.
 در موضوع »مشاركت عمومي و خصوصي«، سال ها مركز 
پژوهش هاي مجلس و بخش هاي سالم سازمان برنامه  و 
بودجه گفتند كه چاره و راه حل قانوني و عقلاني وجود دارد 
و نياز به هرج  و مرج نيست. اكنون در موضوع »مولدسازي« 
ماه ها است كه قاطبه كارشناسان اعم از مركز پژوهش هاي 
مجلس و بخش هاي سالم وزارت امور اقتصادي و دارايي 
مي گويند راه حل قانوني و عقلاني وجود دارد و نياز به هرج  

و مرج نيست.

      روساي محترم قوا و نمايندگان محترم!
پرس��ش اين اس��ت كه چ��را در هر دو موض��وع، صداي 
كارشناس��ان كار بلد و شريف ناش��نيده مي ماند و فقط 
نورسيدگاني كه ادعا مي كنند راه حل عقلاني و قانوني وجود 

ندارد، به مقامات دسترسي دارند؟
تصريح و تأكيد مي كنيم كه: دعوا بر سر اين نيست كه چرا 
اموال ملت را زايا و مولد مي س��ازند. دعوا بر سر اين است 
كه آيا ف��روش اموال و واريز به هزينه هاي جاري، اساس��اً 
مولدسازي اس��ت؟ دعوا بر سر اين نيست كه اگر زميني 
بي كار افتاده است، آن زمين به كار گرفته شود. دعوا بر سر 
اين است كه فعاليتي كه روي اين زمين انجام مي شود چه 
خواهد بود؟ و چگونه تعيين خواهد شد؟ و زمين در اختيار 
چه كس��ي قرار خواهد گرفت؟ دعوا بر سر اين نيست كه 
وقتي ما مي خواهيم با مردم معامله كنيم تا حد ممكن كار 
را آسان كنيم. دعوا بر سر اين است كه به اسم آسان سازي 

تصميمات به تاريكخانه نرود.
دعوا بر سر بيهوده رها كردن يا نكردن اموال نيست. دعوا 
بر سر اين است كه كدام زمين مازاد است و وقتي زمين ها 

فروخته شد، با سياست افزايش نرخ باروري، در 8-۷ سال 
ديگر فرزندان ما دسترس��ي به مدرسه ندارند، درمانگاه و 
بيمارستان دور است و پليس - كه هيبت وي بسيار مهم 

است - بايد در كانكس بنشيند.
ما بااينكه قبل از غربالگري و بدون تعيين شفاف و روشمند 
ام��وال و پروژه ها، آنها را واگذار كني��م مخالفيم. با نقض 
روش هاي شفاف، روشمند و اثربخش انتخاب طرف هاي 
معامل��ه با دولت مخالفي��م. با اين مخالفي��م كه به جاي 
تصميم گيري شفاف و پيش بيني پذير در قوانين و مقررات 
انتخاب طرف قراردادهاي دولتي مندرج است، چند نفر 
تصميم بگيرند كه چه چيزي را با چه قيمت و چه شرايطي 
به چه كس��ي واگذار كنند. ما با اين مخالفيم كه اعتراض 
به خطاهاي اين فرآيند پيچيده جرم انگاري شود و با اين 
كار دهان هر خيرخواهي را بدوزند.  ما با اينكه تمام اصول 
مالي قانون اساسي تعطيل شود مخالفيم. ما با اعمال هر 
نوع تبعيض در عدليه مخالفيم. اين كه س��ه ركن اصلي 
عدليه در مورد تعدادي از صاحب منصبان بلندپايه ناديده 
گرفته ش��ود، مخالفيم. ما با اين مخالفيم كه قانونگذاري 
كه حق نمايندگان مردم اس��ت به چند نفر سپرده شود. 
مشروطه يك باره به سلطنت رضاخاني نرسيد، آيا از آينده 
نمي ترسيم؟ ما الان روزهايي را سپري مي كنيم كه هنوز 
از نس��ل انقلابيون پيش از انقلاب و فداكاران دوران دفاع 
مقدس تعدادي باقي مانده اند و از رهبري كسي برخورداريم 
كه در طول اين سال ها يكصد و هفتادوهفت بار احترام، لزوم 
و ثبات قانون اساسي پا فشرده است. ما با اين مخالفيم كه در 
لايحه برنامه هفتم توسعه، همه اين هرج  و  مرج، لغو قانون 
اساس��ي، نقض قوانين عادي و فروكاستن آيين نامه هاي 
هيات وزيران و ساز و كارهاي مربوطه به يك دستورالعمل 

فاقد وجاهت در نظم حقوقي كشور لباس قانون بپوشد. 
نتيج��ه آوردن اين احكام در برنامه پنج  س��اله هفتم، آن 
است كه اين قانون شكني خطرناك به جاي دو سال، هفت 
سال ادامه يابد. نكته بسيار مهم آن است كه نمي گويند از 
كي تا حالا لگدمال كردن قانون اساس��ي و ناديده گرفتن 
حقوق نمايندگان و حرمت قضات از لوازم توس��عه است. 
تمام منابع اقتصادي بدون استثنا، باز هم مي گويم بدون 
استثنا، عكس اين رفتار را واجب مي دانند. بنابراين اكنون 
در آستانه تصويب برنامه هفتم توسعه  و در حالي كه ماه ها 
است يك متن به عنوان پيش نويس قانون براي مديريت 
اموال دولت و مولدسازي در وزارت اقتصاد وجود دارد كه 

ثمره كار كارشناسان وفادار به قانون اساسي و فسادستيز 
است، چرا به اين در و آن در مي زنيم؟

 اين پيش نويس قانون به يكي از دو ش��كل طرح يا لايحه 
قابل  تقديم به مجلس اس��ت كه ح��ق تصميم گيري در 
اين مورد مهم را به نمايندگان ملت كه صاحبان اين حق 
هس��تند برمي گرداند و چون اين روش رسيدگي شفاف 
است، احتمال فساد را كاهش ميد هد. اين متن فرآيند آغاز 
تا پايان مديريت اموال و مولدسازي را با بيان مفروضات و 
تعريفات لازم، روشن كرده است. اين پيشن نويس قانون، 
داراي ۱۴ مزي��ت مهم حقوقي، اقتصادي، نظارتي، فني، 
تخصصي، تفاهم ساز و شفاف اس��ت كه هم قانون در آن 
محترم است و هم انجام كار ممكن. اين پيش نويس اكنون 
بايد طي سازوكار قانوني كشور در مجلس بررسي، اصلاح و 
تصويب شود. اگر حسن نيت هست، راه حل درست، عقلاني 
و قانوني وجود دارد. پيشنهادهاي عجولانه و خلاف قاعده يا 
به هرج  و مرج مي رسد يا به هيچ. روش خيالبافانه مولدبازي 
هيچ اطميناني به دستاوردش نيست اما يقيني به ويراني 
و رواج بي قانوني و فس��اد در كشور هست. در پايان يادآور 
مي شوم كه بزرگ ترين مشكل كشور فسادي است كه به 
شكل سازمان يافته، شبكه اي، عميق و متأسفانه بعضا قانوني 
همه  چيز را به سمت نابودي سوق مي دهد. هر فسادي يك 
 طرفش بخش عمومي است و از ميان بخش هاي مختلف 
درگير در فس��اد، به  طور متوس��ط در جه��ان، معاملات 
عمومي ۵۷% فساد دولت ها را تشكيل مي دهد. تازه اين در 
شرايطي است كه در ۲۰-۱۰ سال اخير دنيا بر اثر تجربه 
منفي مقررات زدايي و اثر مخرب آن بر گس��ترش فساد، 
به مقررات گذاري روي آورده اس��ت. حالا در بزرگ ترين 
معاملات عمومي كشور بر روي كمياب ترين عامل توليد، 
با اين ش��دت ولنگاري و بي اعتنايي به قوانين مادر كه به 
هرج ومرج قانوني منجر مي شود، چه فساد و هرج ومرجي 
به وجود خواهد آمد؟ جالب اس��ت كه هر وقت صحبت از 
مبارزه با فساد مطرح مي شود، مي گويند: با بگير و ببند كار 
به  جايي نمي رسد. مي گويند: بايد مناسبات و ساختارها 
درست باشد. اما حالا مي بينيم تمام اينها را به هم مي ريزند 
و تمام عوامل زمينه ساز فساد را فراهم مي كنند. با تصويب 
چنين مصوباتي، خيال مفسدان راحت مي شود. چون ديگر 

نه با فساد مي توان مبارزه كرد و نه با مفسد.
بزرگان! روساي قوا! نمايندگان مردم!

به داد قوانين و اموال مردم برسيد. 

رويخطخبر

آماده باش و تمهيدات پليس براي محرم
رييس پليس راهنماي��ي و رانندگي تهران بزرگ ضمن 
اعلام آماده باش و تشديد تمهيدات پليس براي ماه محرم 
توصيه ها و هشدارهاي ايمني و ترافيكي را نيز به مردم و 
عزاداران ارايه كرد. سردار محمدحسين حميدي اظهار 
كرد: پليس راهنمايي و رانندگي تسهيلات ويژه اي را براي 
تسهيل تردد در ايام عزاداري و به خصوص ساعت پاياني 
شب و همچنين ارتقاي ايمني عزاداران اتخاذ كرده  است 
و در همين راستا نيز در تمامي اين شب ها ماموران پليس 
راهنمايي و رانندگي در آماده باش صددرصد خواهند بود. 
او با بيان اينكه ماموران پليس راهور در كنار دس��ته هاي 
عزاداري و هيات ها و تكايا و همچنين محل هاي پر تجمع 
عزاداري مستقر خواهند بود، گفت: علاوه بر آن هماهنگي ها 

و آموزش ه��اي لازم با اكثر هيات ها و تكايا انجام ش��ده و 
توصيه هاي ترافيكي لازم به همياران انتظامي آنان ارايه 
شده است. سردار حميدي در ادامه توصيه ها و هشدارهايي 
را ني��ز به عزاداران ارايه كرد و گفت: گاه��ي اوقات در ايام 
محرم شاهد گل مالي خودروها هستيم، اين اقدام به هيچ 
عنوان نبايد بر روي پلاك خودرو يا شيشه ها انجام شود و 
در صورت انجام امري غيرقانوني محسوب مي شود. بغل 
نويسي روي خودروها و شيشه ها نيز بايد به گونه اي انجام 
شود كه ديد داخل خودرو مخدوش نشود. طبيعي است 
كه اگر مواردي غير از اين انجام شود ماموران پليس راهور 
بر حسب وظيفه قانوني خود نسبت به تذكر و برخورد با اين 
تخلف اقدام خواهند كرد. او با اشاره به پوشش تيره عزاداران 

در هنگام شب، گفت: رعايت دو نكته بسيار ضروري است. 
اول اينكه عزاداران محترم حتما از محل هاي مناسب براي 
عبور از عرض خيابان استفاده كرده و از توقف در حاشيه 
كم نور معابر پرهيز كنند. همچنين توصيه مي شود كه 
عزاداران در كنار پيراهن تيره اي كه بر تن مي كنند شلواري 
به رنگ روشن تر داشته باشند تا در ساعات پاياني شب از 
س��وي رانندگان رويت شوند. رييس پليس راهور تهران 
بزرگ افزود: دومين نكته اي كه بايد رعايت شود از سوي 
رانندگان درخواست ما اين است كه رانندگان نيز با دقت 
كافي و بيشتر از قبل در معابر رانندگي كرده و توجه داشته 
باشند كه در اين ايام احتمال وجود عابران پياده با لباس 

تيره در معابر و اطراف آن زياد است.

يادداشت

اخراج پزشكان و سكوت مسوولان
طي دو روز گذشته اخباري 
مبني بر اخ��راج نزديك به 
۲۰۰ پزشك در رسانه هاي 
اينترنتي منتشر شد. برخي 
به اخراج اشاره كرده بودند و 
برخي ديگر به بازنشستگي 
زود هنگام؛ مساله اينجاست 
كه در همي��ن خبرها ذكر 
ش��ده بازنشس��تگان را حتي به بيمارس��تان ها راه 
نمي دهند. اما با گذشت دو روز از انتشار اين خبر هنوز 
وزارت بهداش��ت و درمان، س��ازمان نظام پزشكي و 
ديگر متوليان امر هيچ واكنشي از خود نشان نداده اند. 
برخي از پزش��كان بر اين باورند كه ش��وراي انقلاب 
فرهنگ��ي در اين اخراج ها و بازنشس��تگي هاي زود 
هنگام دخالت داشته و اغلب هم تصميماتي كه در 
اين شورا گرفته مي شود مبناي علمي نداشته و بيشتر 
به مسائل سياس��ي مربوط است. اين در حالي است 
كه هيات علمي دانش��گاه هاي علوم پزشكي كشور 
سال هاست كه تعداد اعضايش��ان از استانداردهاي 
جهاني بس��يار پايين تر است. در حالي كه استاندارد 
جهاني وجود ۱۵ ي��ا ۱6 نفر در هيات علمي را تاييد 

مي كند اين عدد هميش��ه در ايران بي��ن ۵ تا 6 نفر 
بوده است. اما مساله ديگري كه بايد به آن توجه شود 
شرايط بهداشت و درمان در كشور است. در حالي كه 
اكثر بيمارستان هاي دولتي با مشكل كمبود پزشك 
متخصص مواجه اند و خدماتي ك��ه به بيماران ارايه 
مي شود به دليل همين كمبودها كيفيت مناسبي 
ندارد اين اقدام چقدر مي تواند به پيكره بهداش��ت و 
درمان كش��ور ضربه وارد كند. هر روز اخباري مبني 
بر كمبود پزشك و پرستار در بيمارستان ها منتشر 
مي ش��ود. هر روز گلايه هاي مردم در مورد نبود دارو 
و گراني دارو از گوش��ه و كنار به گوش مي رسد و در 
اين بين مس��وولان جز تكذيب ك��ردن كار ديگري 
نمي كنند. اما حالا بعد از گذشت دو روز از اين اتفاق 
نه كس��ي آن را تاييد و نه كسي تكذيب كرده است. 
هر چه هست سكوت مسوولاني است كه در مقابل 
جان مردم و س��لامتي آنها وظايفي بر دوش دارند و 
بايد پاسخگوي اين وظايف باشند. اينكه چه كساني و 
بر چه اساسي تصميم به انجام چنين كاري گرفته اند 
مساله اي است كه بايد براي مردم شفاف سازي شود. 
اينكه ناگهان افرادي در هيات علمي دانشگاه هاي علوم 
پزشكي كه حضورشان در اين هيات لازم و ضروري به 

نظر مي رسد يا به اجبار بازنشسته مي شوند يا اخراج 
نمي تواند يك اتفاق ساده باشد كه بتوان به راحتي از 
كنار آن گذشت. مسوولان وزارت بهداشت و درمان 
بايد در اين رابطه پاسخگو باشند اين حق مردم است 
كه بدانند در صورت بروز چنين مشكلاتي مسوولان 
چه تدابيري ب��راي به خطر نيفتادن س��لامت آنها 
انديشيده اند. پزش��كان اخراج شده عمدتا افرادي با 
تجربه بوده اند كه نبود آنها در چرخه سلامت كشور 
مي تواند آسيب زننده باشد اما اين سكوت پرمعنايي 
كه وزارت بهداشت و س��ازمان نظام پزشكي پيشه 
كرده اند نشان مي دهد اتفاقي كه رخ داده نمي تواند 
چندان عادي باش��د و به همين دليل مس��وولان به 
دنبال راهكاري براي توضيح اين اتفاق هستند. خارج 
كردن ۲۰۰ پزش��ك متخصص و توانمند با اخراج و 
بازنشستگي اجباري در حالي كه طبق قانون تا زماني 
كه فرد بخواهد مي تواند فعال باشد و كار كند، حتي 
اگر زمان بازنشستگي او رسيده باشد قطعا عواقبي براي 
حوزه سلامت كشور به دنبال خواهد داشت و تا بيشتر 
از اين گمانه زني ها و ش��ايعه پراكني ها در اين رابطه 
افزايش پيدا نكرده مسوولان بايد هر چه زودتر به مردم 
توضيح دهند كه دليل چنين اتفاقاتي چه بوده است.

مريمشاهسمندي


